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EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, senyors diputats i diputades, començam el plenari.
El primer punt de l’ordre del dia correspon al debat de les
preguntes amb sol·licitud de resposta oral davant el Ple.

I.1) Pregunta RGE núm. 7634/19, presentada per la
diputada Sra. Virginia Marí i Rennesson, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a pla pluriennal per a la
pesca demersal de la Mediterrània occidental.

Primera pregunta, RGE núm. 7634/19, ajornada a la sessió
anterior, relativa a pla pluriennal per a la pesca demersal de la
Mediterrània occidental, que formula la diputada Sra. Virginia
Marí i Rennesson, del Grup Parlamentari Popular. Té la
paraula la Sra. Marí.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Bon dia, gràcies, Sr. President, bon dia a tots, diputats,
diputades, públic i premsa. Buenos días, Sra. De la Concha.

Quines mesures ha adoptat la Direcció General de Pesca
del Govern de les Illes Balears davant l’entrada en vigor del
proper 1 de gener del 2020 del Reglament de la Unió Europea
2019/1022, relatiu al Pla pluriennal per a la pesca demersal de
la Mediterrània occidental?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Marí. Té la paraula la consellera
d’Agricultura, Pesca i Alimentació.

LA SRA. CONSELLERA D’AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pia de la Concha
García-Mauriño):

Bon dia a tothom. Buenos días, Sra. Diputada. Siento no
haber estado la semana pasada, creo que me echaron de
menos, yo también a ustedes.

(Remor de veus)

Hoy, de hecho, debería haber estado en Madrid, en el
ministerio, en una reunión, pero me pareció que no se podía
aplazar más esta pregunta y he preferido quedarme aquí.

Respecto a su pregunta, cuando todo esto era apenas un
proyecto, ya desde la Dirección General de Pesca se empezó
a trabajar en ello, en la primavera pasada hubo reuniones con
todas las cofradías de pescadores de cada una de las islas, y
esta ronda se volvió a repetir ahora, en octubre, de forma que
se trata de llevar las iniciativas que los pescadores consideran
que son necesarias para las islas.

También, por otro lado, se está presionando, en la medida
de lo posible, a la Secretaría General del Ministerio, y en esto
estamos trabajando también con las comunidades de Valencia
y con la comunidad catalana, con las que compartimos algunos

intereses comunes. Y esto es lo que se está haciendo de
momento.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Marí.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Gracias, Sra. Consellera, Sr. Presidente. A ver, Sra.
Concha, antes, la verdad, usted lo ha mencionado,
efectivamente, bienvenida, después de dos plenos sin venir, se
le agradece que venga a la cámara, y espero que también haya
disfrutado del marisco en su tierra. 

Sra. De la Concha, mire, este reglamento es un tema que
preocupa y mucho al sector pesquero, sinceramente, son
muchas las dudas que existen sobre la aplicación de este
reglamento que ha establecido la Unión Europea y entra en
vigor nada menos que el día 1 de enero; no está claro, entre
otras cosas, cómo se van a asignar los días por embarcación,
y cómo se aplicarán tampoco las vedas estas que nos quieren
poner de tres meses para el sector de arrastre, sobre todo
desde el momento en que aquí se habla mucho de la merluza,
y la merluza aquí no es una de las especies que tengamos con
más afectación, pero nos van a poner la veda igual. 

Creo que en la Unión Europea se toman decisiones que no
se consultan bastante al sector, es labor de ustedes que tienen
que luchar por los intereses y escuchar a los pescadores, que
parece que siempre se les escucha al final, cuando ya lo
tenemos encima y ya se ha aprobado el reglamento.

También hay que tener en cuenta que las barcas de arrastre,
que son las más afectadas por este reglamento, no es lo
mismo una barca de arrastre de la zona francesa o de la zona
italiana, por ejemplo, que una barca de arrastre de las nuestras
locales, el esfuerzo pesquero y la potencia que tienen estas
barcas no es la misma, con lo cual... y esto apenas está
diferenciado en este reglamento.

Nuestra flota, además, y usted bien lo sabe que se suele
autoregular, con lo cual ellos mismos se autoregulan en los
horarios y suelen entrar según la necesidad del mercado.

Tampoco se sabe cómo repercutirá esto en las barcas
alicantinas que vienen a Ibiza, ¿quedarán igual de afectadas que
las locales? Esta es una pregunta bastante importante, porque
si salen impunes se va a crear mucho follón, y usted lo sabe,
en este sentido.

Este el problema, desde la Unión Europea muchas veces se
toman decisiones que luego a nivel local no quedan ni claras
ni sin forma y mucho menos al sector pesquero, el sector
pesquero se lo encuentra ya una vez está hecho y no hay más,
y tienen que obedecer.

La verdad que son ustedes, los que están allí, los que tienen
que estar a la cabeza...
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(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Marí, el seu temps s’ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sra. Marí. Té la paraula la consellera
d’Agricultura.

LA SRA. CONSELLERA D’AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pia de la Concha
García-Mauriño):

Muchas gracias. Pues, precisamente, es lo que hacemos
todo el rato, contar con las cofradías, hablar con las cofradías.
También ahora, el 16 de octubre, tuvimos una reunión
interinsular con el Consell Pesquero para hablar de todos
estos temas y de momento, efectivamente, la veda de la
merluza parece que se va a adecuar más a las peticiones del
sector. Y también se ha conseguido que en Baleares se puedan
gestionar las cuotas de esfuerzo desde las cofradías, no en
bloque, no cada barco, sino desde las cofradías, de una forma
consensuada, de una forma democrática, esto parece que se ha
conseguido ya. Le doy esta buena noticia.

Y así se puede evitar lo que está pasando en el Atlántico,
que se mercantilizan las cuotas, que hay armadores que ni
siquiera están pescando y están cobrando, bueno, cuestiones
que usted conoce perfectamente.

El objetivo de esta dirección general es, por un lado,
recuperar los bancos de pesca para los pescadores; favorecer
la pesca artesanal y la pesca tradicional; y facilitar un relevo
generacional, tan necesario en el sector.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.2) Pregunta RGE núm. 7795/19, presentada pel
diputat Sr. Maxo Benalal i  Bendri hem, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, relati va a atenció a les
patologies duals a Eivissa.

Segona pregunta, RGE núm. 7795/19, relativa a atenció a
les patologies duals a Eivissa, que formula el diputat Sr. Maxo
Benalal, del Grup Parlamentari Ciudadanos. Té la paraula el Sr.
Benalal.

EL SR. BENALAL I BENDRIHEM:

Gracias, Sr. Presidente, buenos días. Las personas con
patología dual son unas de las grandes olvidadas en las islas de
Ibiza y Formentera. Las diferentes asociaciones de la isla

manifiestan que son pacientes extremadamente delicados y
con una gran dificultad para acceder a la atención pública
necesaria, ya que precisamente su condición de adictos les
excluye de muchos de estos recursos.

Las Pitiüses necesitan con urgencia de un centro de
desintoxicación para poder beneficiarse de los recursos para
salud mental, ya que se trata de una comunidad terapéutica en
la que se trata la adicción, teniendo en cuenta que son
personas con una discapacidad psíquica.

En la actualidad únicamente Mallorca cuenta con este
servicio que, además, tiene una elevada demanda y una muy
larga lista de espera para poder acceder al mismo. Esto
conlleva que la primera atención de estas personas llegue muy
tarde, lo que, unido a las necesidades de desplazarse fuera de
su lugar de residencia, desemboca en que muchos desistan y
vean como su situación sigue empeorando, entrando en un
círculo vicioso muy difícil de interrumpir.

Ibiza cuenta con un centro de atención de adicciones, el
CAD, que depende del Consell Insular de Eivissa y que
únicamente admite a personas que estén en fase de
recuperación, lo que obliga a que se trate de un paciente que
quiera asistir y que persista en la desintoxicación.

Esto deja un escenario en el que falta el recurso previo,
que sería un centro cerrado o semicerrado, en el que puedan
cumplir condena cuando acaban en prisión, por asuntos
relacionados con sus patologías.

Sra. Consellera, ¿tienen ustedes algún plan para dotar a las
Pitiüses de este tipo de atención?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Benalal. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, Sr. President. Cert que em fa una exposició un
poc distinta del que suposa una unitat de patologia dual. La
patologia dual és un trastorn d’addicció, de conductes
addictives, associat a patologia mental, a una malaltia mental.

Li he de dir que des del mes de juny a Eivissa i a
Formentera, pionera a les Illes Balears, hi ha una unitat
d’atenció a la patologia dual que està integrada a l’Hospital de
Dia de Can Misses, que té vuit places i que a més s’ha reforçat
amb un psiquiatre que està a temps complet; un psiquiatra, un
infermer especialista en salut mental i un terapeuta
ocupacional que es dediquen a l’atenció a aquestes patologies
duals a Eivissa, a més per facilitar l’atenció es fa en horari
d’horabaixa, és fa a les tardes per a les persones que fan feina
els matins.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201907795
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S’han fet ja setze valoracions, en aquests moments hi ha
nou pacients en tractament complet i dos en tractament
parcial, o sigui que hi van unes hores només. A més, aquests
professionals han posat en marxa l’atenció a la unitat de
conductes addictives, també pionera perquè -com diu vostè-
l’atenció a les conductes addictives es fa per part dels consells
d’Eivissa, de Menorca, de Formentera i de Mallorca, i aquí, a
Formentera, es tracta per part d’aquests professionals
l’atenció a les conductes addictives a Formentera.

Per tant, jo crec que la situació en aquest moment a les
Pitiüses, no és que ho cregui, és que és un projecte pioner,
prioritat també d’aquest govern en el que suposa una millora
en l’atenció a la patologia mental. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula el Sr. Benalal.

EL SR. BENALAL I BENDRIHEM:

Gracias, Sra. Consellera, por su respuesta, simplemente
enfocar que es algo que efectivamente hace falta, que los
servicios que presta Can Misses como nos han dicho no son
suficientes porque no tienen las suficientes plazas para
hacerlo y tienen una lista de espera... simplemente agradecerle
que se tome en cuenta este problema de forma urgente.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Benalal. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, Sr. President. Jo li vull dir que és cert que és una
reivindicació de les associacions la millora de l’atenció a la
salut mental a Eivissa i a Formentera i així s’ha treballat durant
la passada legislatura en què s’ha pogut augmentar aquesta
atenció, en què ja no hi ha pas d’infantil a adults, per exemple
en els malalts esquizofrènics, o que es fan molt més
desplaçaments dels professionals a l’illa de Formentera en
general per a l’atenció infantojuvenil.

S’ha treballat molt des de l’observatori del suïcidi a formar
els professionals, en formació també els primers episodis
psicòtics, en contenció en mecànica zero que és l’objectiu que
volem assolir. En temes de suïcidi s’estan formant també els
professionals dels mitjans de comunicació, atenció primària,
etc.

Estam treballant en la línia del Pla estratègic de salut
mental elaborat per 160 treballadors i, com li deia, és un
objectiu prioritari d’aquest govern.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.3) Pregunta RGE núm. 7746/19, presentada per la
diputada Sra. Idoia Ribas i Marino, del Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares, relativa a violència
de gènere.

Tercera pregunta relativa a violència de gènere que formula
la diputada Sra. Idoia Ribas i Marino del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares. Té la paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidente. Señoras y señores diputados, buenos
días, según el Consejo General del Poder Judicial somos la
comunidad autónoma con mayor porcentaje de víctimas de la
llamada violencia de género con 23 mujeres por cada 10.000
habitantes, muy por encima de las 16 de media nacional. ¿Qué
medidas están adoptando para bajar ese porcentaje?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Té la paraula la consellera de
Presidència, Cultura i Igualtat.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, CULTURA
I IGUALTAT (Pilar Costa i Serra):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Ribas, per la seva
pregunta, un tema important, una xacra que colpeja tota la
societat i aquí també a les Illes Balears.

Treballam en diferents línies precisament per reduir
aquests percentatges de dones víctimes de violència de gènere
com puguin ser campanyes de sensibilització que vàrem
presentar no fa gaire temps entre els joves especialment; en
segon lloc també amb el suport al consells insulars que a
partir de gener d’enguany fan l’atenció directa a les víctimes
i a les seves famílies; també donam suport a les meses de
coordinació municipal envers de la violència de gènere, tenim
previst a més per al pressupost de 2020 incrementar aquesta
partida; i també intensificam un pla contra les agressions
sexuals conjuntament amb persones i entitats expertes. Per
últim voldria ressaltar, crec que és un tema importantíssim,
intensificam també als centres escolars tot el que fa
referència a la coeducació.

Per últim li vull dir, Sra. Ribas, no és un consol, però que
des d’aquest darrer trimestre de 2019, el tercer trimestre més
ben dit de 2019 hem deixat de ser la comunitat amb aquesta
ràtio més elevada, hem passat a ser la segona. Per tant, li dic
que no és cap consol . Continuarem fent feina de forma
intensa per eradicar aquesta violència de gènere a la nostra
comunitat.

Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Sra. Consejera, desde el año 2003 llevamos 34 mujeres
asesinadas en Baleares a manos de sus parejas o ex-parejas
heterosexuales. Desgraciadamente las estadísticas no están
recogiendo mujeres a manos de parejas lesbianas, por
supuesto tampoco contabilizamos hombres que la sufren a
manos de sus parejas, ya sean heterosexuales u homosexuales. 

Al margen de ello, que ya de por sí es una degradación
moral y absoluta del deber de los poderes públicos de servir
a todos los ciudadanos por igual, sean hombres, mujeres,
heterosexuales u homosexuales, resulta que disponemos de un
Institut Balear de la Dona desde el año 2001 con un
presupuesto anual de más de 7 millones de euros que no está
sirviendo para nada porque lo cierto es que nos siguen
matando.

Y no solo no está protegiendo en condiciones de igualdad
a todos los ciudadanos, independientemente de su sexo u
orientación sexual, sino que además el número de víctimas no
hace más que aumentar.

Hemos llegado al sinsentido que en nuestro Código Penal
se recoge un delito que solo se aplica si el que lo comete es
un hombre heterosexual, que es el delito de violencia de
género que no está sirviendo en absoluto para frenar estos
delitos, y por otro lado destinamos menos garantías y recursos
a las víctimas que padecen violencia en sus hogares en el resto
de casos. Hablo de hombres, niños, niñas, ancianos o ancianas
que son víctimas de agresiones, hostigamiento y que incluso
llegan a ser víctimas mortales a manos de sus familiares.

En su afán por continuar en esta lucha sin sentido que
enfrente a la población en función de lo que tiene entre las
piernas o en función de su orientación sexual no les importa
lo más mínimo que se trate a las víctimas de forma
discriminatoria y no se escuden en porcentajes de mujeres
víctimas en comparación con hombres, niños o ancianos. Los
delitos no se persiguen en función de porcentajes, deben
perseguirse todos y cada uno de ellos con el mismo ahínco. 

Dejen de malgastar en chiringuitos que no sirven para nada
y promuevan políticas efectivas que protejan a todos por igual,
instando a dotar de más recursos a la Policía Nacional y a la
Guardia Civil para que nos protejan a todos más y mejor y en
condiciones de igualdad.

Déjense de cómics, déjense de clases de taichí y pónganse
a trabajar en serio para protegernos a todos en igualdad.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ribas. Té la paraula la consellera de
Presidència.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA, CULTURA
I IGUALTAT (Pilar Costa i Serra):

Sí, Sr. President. Gràcies, Sra. Ribas, pel seu interès en
contra de la violència en aquest cas, he vist que no era en
contra de la violència contra les dones, sinó que vostè fa un
discurs generalista que no puc compartir amb vostè que no es
persegueixin tots els delictes, seria un flac favor que fa vostè
a les Forces i Cossos de Seguretat de l’Estat i a
l’Administració de Justícia. Tots els delictes es persegueixen,
faltaria més!

Una altra cosa és que parlem d’una violència estructural en
contra de les dones pel fet de ser dones i això és el que està
recollit al nostre Codi Penal i per suposat la feina... la feina
ingent que fa l’Institut Balear de la Dona des de fa molts
d’anys en aquesta comunitat autònoma seria bo que vostès
també, Sra. Ribas, la reconeguessin perquè flac favor fa a les
dones si vostè  està tirant per terra la feinada que es fa
precisament per lluitar en contra de la violència masclista.

I per últim li vull dir  que ni un sol euro es malgasta en
aquesta comunitat autònoma sempre que vagi a protegir les
dones. 

Li he fet referència de totes les actuacions que feim en
contra de la violència masclista i no defallirem en l’intent i
augmentarem el pressupost precisament en aquest sentit per
a 2020.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. 

I.4) Pregunta RGE núm. 7798/19, presentada per la
diputada Sra. Catalina Pons i Salom, del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Il l es Balears,
relativa a actuació del  Govern davant la compra d'Air
Europa per part d'IAG.

Quarta pregunta, RGE núm. 7798/19, relativa a actuació
del Govern davant la compra d’Air Europa per part d’IAG, que
formula la diputada Sra. Catalina Pons i Salom del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears. Té la paraula
la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Senyores diputades i diputats, bon
dia, Sr. Conseller, la pregunta és senzilla i complicada alhora:
quina serà l’actuació del Govern per protegir els interessos
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dels ciutadans de les Illes Balears davant les possibles
conseqüències de la compra d’Air Europa per part d’IAG?
Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula el conseller de Mobilitat
i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Moltes gràcies, Sra. Pons,
per interessar-se per aquesta qüestió. L’anunci de la compra
d’Air Europa per part d’IAG és un fet que ens obliga, ens ha
obligat i ens obligarà a estar molt atents perquè, entre d’altres
coses, evidentment sempre té repercussions, qualsevol acció
té repercussions, i una com aquesta evidentment. Però també
hem de ser conscients que estam només en aquests moments
davant d’un anunci, davant d’una voluntat de les dues
companyies i aquí ara hi ha un recorregut per endavant que
serà aquesta feina en la qual nosaltres hi estarem, com deia
abans, molt atents. 

Quines són les passes que veurem ara a les properes
setmanes i en els propers mesos? Aquí hi ha, primer de tot, la
presentació de la sol·licitud d’autorització  de venda on la
Comissió Nacional del Mercat, tant a nivell nacional, la
CNMC, com a nivell europeu, ESMA, han d’informar i per tant
aquí haurem de veure quina és la seva resposta. Hauran de
valorar aquí les afectacions sobre les dues companyies, els
efectes que tenen sobre la connectivitat i les possibilitats
generals d’un monopoli en alguna zona concreta; a la vegada
també les afectacions que tenen sobre els usuaris. I tot açò
després haurà de comptar amb el vistiplau del Consell de
Ministres i de la Comissió Europea.

A més, crec que val la pena també recordar-ho, les dues
empreses afectades ja han dit que hi haurà un any d’integració,
una vegada tenguin totes les autoritzacions, i després s’han
marcat tres anys de compromís del manteniment de l’empresa
adquirida. 

Per tant, passaran coses durant aquest temps, veurem com
passen coses, des del Govern estarem atents, ho farem de
manera coordinada amb el conseller d’Economia i de Turisme
per tal de qualsevol qüestió  que pugui afectar la nostra
connectivitat o també al sector laboral. Evidentment hi
estarem molt atents i presentarem les nostres posicions.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Conseller, nosaltres sabem que
vostès tenen el pes que tenen a Madrid i que per molt que

protestin poden fer fins on poden fer, però creim que com a
govern han de lluitar sobretot per dues coses, primer, que no
tenguem menys freqüències, no ja que en tenguem més, que
seria allò que voldríem, sinó que no en tenguem menys, la qual
cosa ofegaria encara més la nostra connectivitat. Per tant,
creim que la vertadera lluita política i on sí poden insistir es
troba a deixar-s’hi la pell perquè part de la companyia quedi
aquí, això suposarà llocs de feina, que quedin, coneixement
dels problemes que tenim aquí i possibles solucions. Ja sabem
que si el gruix del negoci se'n va a Madrid ja sabem què passa,
que Teruel existe, però Balears no.

Segon, és clar que hi ha hagut un fracàs en la influència del
seu govern per garantir  el preu del bitllet aeri, lluny
d’aconseguir una tarifa plana, el 75% del descompte de
resident, que, per cert, hem obtingut de rebot, no ha frenat
l’increment en el preu dels bitllets. Aprofitin perquè la
unificació d’IAG i Air Europa faci tenguem igualtat de
condicions en el bitllet que pagam i el fet de volar no es
converteixi en un luxe.

Ens preocupen sobretot els vols a les península i els vols
interilles, no hem d’oblidar que si ambdues companyies no
omplen vols que coincideixin en hora i destinació, acabaran
llevant-ne algun. Recordam els joves que estudien fora, e ls
pacients i les famílies que s’han de desplaçar, els que han de
volar per qüestions de feina. La insularitat té molts de costos
i aquest també ho és, i dels grossos.

Hem sentit els darrers dies que tot està sota control, fins
i tot la presidenta va dir que tot estava controlat, que Ibèria
garantia llocs de feina, la connectivitat, però tenim seriosos
dubtes. Com vostè ha dit, passaran coses. Poden vostès
garantir que això és així o en un parell de mesos viurem un
ERO, un increment de preus, major aïllament? Lluitin perquè
no se’n vagi el negoci a 700 quilòmetres perquè després el fet
ja serà irreversible. Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula el conseller de Mobilitat
i Habitatge. 

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Jo li respondria amb una
frase del Sr. Rato que es coneix perquè es el mercado amigo,
d'acord? Hem de ser conscients del que açò també representa
i la necessitat que aquest mercat no distorsioni drets  que
tenim com a ciutadans. Açò ho tenim claríssim, aquest serà un
plantejament que defensarem en tot moment; però també hem
de ser prudents perquè llançar-nos a fer valoracions
d’informació que encara no coneixem en aquests moments
crec que tampoc no és el camí. Hi serem a sobre, hi serem des
de la perspectiva laboral, hi serem des de la perspectiva de la
connectivitat, anirem coordinats com a govern, però també és
cert, les competències no són pròpies de connectivitat, són
del Govern d’Espanya, i davant d’açò evidentment mantindrem
una posició molt clara. Moltes gràcies, Sr. President.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

I.5) Pregunta RGE núm. 7835/19, presentada pel
diputat Sr. Maxo Benalal i  Bendri hem, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, relativa a pla de xoc per a
Eivissa per la fallida de Thomas Cook.

Cinquena pregunta, RGE núm. 7835/19, relativa a pla de
xoc per a Eivissa per la fallida de Thomas Cook, que formula
el diputat Sr. Maxo Benalal, del Grup Parlamentari
Ciudadanos. Té la paraula el Sr. Benalal.

EL SR. BENALAL I BENDRIHEM:

Gracias, Sr. Presidente. No se podría haber soñado una
situación mejor, y la ministra de Industria, Comercio  y
Turismo quiso aprovechar la Feria de Turismo de Londres para
hacer algo de campaña electoral. La ministra se reunía con la
presidenta del Govern y el presidente del Consell d’Eivissa
para anunciar que Madrid destinaría 8 millones a Balears para
paliar los efectos de la fallida de Thomas Cook, de los cuales
unos 1,6 millones irían para una parte seleccionada de la isla
de Ibiza, otros 5 millones irían a Mallorca y otros 1,4
millones a Menorca, mientras que Formentera se quedaría a
dos velas. 

La ministra Maroto aseguró que esta ha sido una decisión
que se hizo de forma rápida para paliar urgentemente el
problema que se había causado en las Islas. El problema es que
el reparto de los fondos para Ibiza llegan sólo a los municipios
gobernados por el PSOE, dejando a los otros tres gobernados
por el PP o por el PP, El Pi y Ciudadanos sin ayudas,
quedando San Antonio olvidada, y es la más afectada por la
quiebra.

Sr. Conseller, ¿puede explicarnos cuáles han sido los
criterios que se han seguido para decidir cuánto dinero iría a
cada isla y sobre todo por qué la totalidad de los fondos
destinados a Ibiza se han regalado a sus amigos alcaldes Rafael
Ruiz y Josep Marí?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Benalal. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Diputado, yo creo que el
anuncio de la inversión de los 8 millones es un anuncio muy
positivo para nuestras islas, hace tiempo que el Gobierno de
España no invertía en nuestras islas en materia de
infraestructuras turísticas, y este gobierno, ahora en

funciones, desde luego ha anunciado que lo ha hecho, lo
hubiese hecho también si se hubiesen aprobado los
presupuestos generales del Estado que ustedes votaron en
contra, que tenía una partida de 10 millones para nuestras
zonas turísticas, algo que no había pasado en los años de
gobierno del Partido Popular. Por tanto, yo creo que
deberíamos felicitarnos todos de que llegue inversión a
nuestras islas, y creo que usted también se debería alegrar que
venga esa inversión a nuestras islas.

Es una inversión que se va a realizar en una infraestructura
turística solicitada por los empresarios de la Playa d'En Bossa,
usted conoce que es importante la adecuación de esas
infraestructuras turísticas, también conoce que en Sant Antoni
hay aprobada una inversión muy importante del impuesto de
turismo sostenible que está en ejecución y por tanto que una
de las inversiones más importantes que se van a realizar en una
zona turística es precisamente en Sant Antoni, que se tiene que
acabar de ejecutar. Por tanto , empezamos a ampliar las
inversiones en zonas turísticas y en zonas maduras también a
otras partes de la isla para que todas aquellas zonas que
requieren inversión vayan realizando, vayan modernizando su
planta turística.

No creo que usted califique de amiguitos ni de amiguetes
a todos los empresarios de la Playa d'En Bossa que nos lo han
solicitado y que han puesto de manifiesto que este proyecto
es importante para el turismo en la isla de Ibiza.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Benalal.

EL SR. BENALAL I BENDRIHEM:

Gracias por su respuesta, Sr. Conseller. Ha tratado de
justificar la atribución de esos 1,6 millones para las obras en
Sant Josep de Ibiza como una antigua reivindicación de los
empresarios de la zona, que de hecho querían hacer las
contrapartidas del ITS; perdone que le diga que esto es
mentira.

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Benalal. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Sr. Benalal, creo que tenía 51 segundos para aclarar por
qué es mentira, lo cual yo creo que todos hubiésemos podido
confrontar, decir que es mentira y dejar 51 segundos pues
creo que hace flaco favor a lo  que es la discusión
parlamentaria. Creo que podríamos haber confrontado, usted
decir una postura, pero decir que un proyecto solicitado por

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201907835


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 13 / 12 de novembre de 2019 659

los empresarios, la Asociación de Comerciantes de
Empresarios de Playa d'En Bossa, no creo que sea mentir, no
creo que decir que este proyecto que firman los empresarios
sea mentida. Si usted lo  afirma con esta rotundidad,
explíquelo.

Creo que su partido debería reflexionar y debería tener
otro tono a la hora de participar, si usted habla de los 10
millones de euros, de los 8 millones de euros, desde luego
nos hubiese ido mucho mejor a todos que hubiesen aprobado
el presupuesto general del Estado en curso pasado, que
hubiésemos tenido unos presupuestos en vigor, que
pudiésemos haber desarrollado esas políticas, seguro que a su
partido le iría bastante mejor de lo que le va ahora mismo.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

I.6) Pregunta RGE núm. 7784/19, presentada per la
diputada Sra. Sílvia Tur i Ribas, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a partida consignada per licitar les
connexions marítimes de primera i darrera hora entre
Eivissa i Formentera.

La sisena pregunta, RGE núm. 7784, que havia de formular
la Sra. Tur, decau per la seva absència. 

I.7) Pregunta RGE núm. 7796/19, presentada pel
diputat Sr. Juan Manuel Gómez i Gordi ol a, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, relativa a vacunació per al
personal sanitari del servei Públic de Salut.

Setena pregunta, RGE núm. 7796/19, relativa a vacunació
per al personal sanitari del Servei Públic de Salut, que formula
el diputat Sr. Juan Manuel Gómez i Gordiola, del Grup
Parlamentari Ciudadanos. Té la paraula el Sr. Gómez. 

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Bon dia a tothom. Consellera, ens agradaria que ens
informés envers que si s’ha complit per part de la conselleria
el programa que gestiona el seu departament, l’objectiu de
vacunació per al personal sanitari que treballa en el Servei de
Salut, per l’objectiu fixat, establert pel ministeri quant a la
captació , percentatge de captació d’aquesta població, o
aquests beneficiaris per a l’exercici 2018-2019.

Li faig aquesta pregunta, consellera, perquè, som,
conjuntament amb Astúries, la comunitat autònoma..., no és
que em preocupi Astúries, evidentment em preocupa aquesta,
però són les úniques dues comunitats on no es reflecteixen
aquestes dades de percentatge a la taula, a la taula aquesta
número 13 que el ministeri, dins la seva obligació de facilitar
dades per a informació dels usuaris, dels  mateixos
treballadors i de la població en general, facilita en el seu
portal web. No sé si tal vegada jo no l’he trobada i hi ha un

altre indicador en el portal de la comunitat autònoma, jo no
l’he trobada.

Però sí que és important donat els objectius que es va fixar
la mesa interterritorial, envers l’objectiu d’atracar-se al fixat
per l’OMS i per la Comunitat Europea i, per tant, ens preocupa
no saber aquesta dada. També afecta, es visualitza la de les
persones embarassades, dones embarassades evidentment i és
entre els menors enter 64 i 65 anys, és a dir, menors de 65
anys. Només figuren les dades dels 65 anys vacunats i que a
més a més estam, per tant, molt per sota respecte de l’índex
recomanat.

No li he pogut fer la valoració que volia fer abans, però
com que no conec aquestes dades, m’agradaria ens informés.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Gómez. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, Sr. President. Bé, em fa una pregunta d’objectiu
de vacunació general, no he sabut per la precisió de la
pregunta, entenc que es refereix a la grip, però clar, he estat
cercant fins i tot la vacunació d’hepatitis  A, hepatitis B,
tètanus, perquè sí que és cert que el personal s’ha de vacunar
i es vacuna d’altres vacunes i a vegades si no precisen costa
saber quina és la resposta que hem de donar.

No hi ha un objectiu general, sí que hi ha una necessitat
d’augmentar, supòs que fa referència a la cobertura de grip, la
vacunació de grip entre el personal sanitari. Recomanam i
aconsellam a tota la població que es vacuni de la grip, a tots
els grups de risc. A la pàgina web sí que troba els grups
diferenciats, els majors de 65, els de 14-65 i els menors de
14, ho dic perquè jo també ho he consultat. Els professionals
sanitaris, efectivament, no estan diferenciats en aquest
registre.

Jo li dic les dades, li donaré les dades que nosaltres tenim.
Les dades que nosaltres tenim són les dades que estan
registrades, que des de la meva opinió probablement no
estiguin totes registrades. Però del registre que tenim de l’any
2018, tenim 1.983 persones als centres hospitalaris on
vacunen els serveis de prevenció de riscos laborals, ho tenc
per hospitals, però crec que no cal. I 1.297 a Atenció
Primària, que encara hi ha més dificultat perquè el sistema no
diferenciava si la persona ciutadana que es vacuna, és
professional sanitari o no.

Hem tengut, tenim problemes amb el registre i estam
intentant resoldre totes aquestes dificultats per millorar la
cobertura, la campanya i també el registre de vacunacions.

Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula el Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Consellera, el nostre interès és sobretot per saber si una
població, uns treballadors que treballen amb pacients, per tant,
és una població de risc tant els que actuen, com els que reben,
tenen una prevenció. Evidentment em sap greu, jo no vaig
formular la pregunta amb la precisió que pertocava, jo  crec
que la prevenció ha de ser a tots els àmbits de vacunació, és a
dir, els de més risc d’hepatitis, etc..., però sobretot una
incidència que és la grip, que vostè sap que en situacions
hospitalàries pot incidir a gent immunodeficient, etc. Era per
aquí.

Crec que les taules s’han d’omplir, és a dir, la
transparència i la informació hauria de ser un rigor i una
exigència de tots els ciutadans. Per tant, li deman que ens
consti per què no hi són les del ministeri i si és perquè no s’ha
enviat, enviï-la el més immediatament possible. Li podria fer
una valoració  de percentatge, vostè no m’ha parlat de
percentatge, el meu indicador és la referència de la taula 13,
no en tenc una altra.

També aprofit per dir-li que la transparència és un rigor i
una necessitat, consellera, avui el portal d’accés de consultes
externes i d’usuaris per al tema d’intervencions quirúrgiques
tampoc no hi és i vaig telefonar al seu gabinet dient-los que
tampoc no hi era, ja fa dos mesos. És imprescindible...

(Se sent el timbre de tall de micròfon)         

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Gómez, el seu temps ha acabat. Gràcies. Té la paraula
la Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, Sr. President. Vull deixar molt clar que la nostra
voluntat és millorar la transparència i així ho estam fent, el
que passa és que és cert que tenim dificultats amb els sistemes
d’informació. En el cas del registre de la vacunació, tenim
dificultats, hem comprat un programa que es diu GESVAC,
que ara s’ha posat en marxa, que ha costat una barbaritat entre
salut pública i el Servei de Salut per millorar aquestes xifres
de registre de vacunació global. I el portal de transparència de
llistes d’espera, jo esper ja, aquesta setmana o la setmana que
ve, que estigui arreglat també.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.8) Pregunta RGE núm. 7801/19, presentada per la
diputada Sra. Virginia Marí i  Rennesson, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a reserva marina
d’interès pesquer a la zona de ponent de Mallorca. 

Vuitena pregunta, RGE núm. 7801/19, relativa a reserva
marina d’interès pesquer a la zona de ponent de Mallorca, que
formula la diputada Sra. Virginia Marí i Rennesson del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Marí.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Gracias, Sr. Presidente. Sra. Mae, se nos acumula el
trabajo. Como bien usted sabe, Baleares cuenta con reservas
marinas de gestión directa por parte del Govern balear y una
más que está gestionada por el Estado. Usted sabe o debería
saber que lo que es la conservación de nuestros recursos
pesqueros y de nuestros caladeros es uno de los temas más
importantes a fecha de hoy, porque si no, nos vamos a quedar
sin pescado y sin barcas de pesca, sin barcas de pesca ya casi
empezamos a estar.

Es verdad que al ser de interés pesquero todas las reservas
marinas, hubo una preocupación inicial por parte de los
profesionales que no querían este tipo de reservas, pero se han
dado cuenta finalmente y son los mayores proteccionistas de
estas figuras, porque se han dado cuenta que son la manera de
recuperar caladeros históricos que teníamos. Sabe que en el
82 se inició con el de la Bahía de Palma, 99 en Menorca y
Freus de Ibiza y Formentera; 2002 Migjorn; 2004 (...), 2007,
Llevant; 2016 Sa Dragonera; 2018 Tagomago y Punta Sa Creu
y finalmente en 2019 la isla del Aire en Menorca.

Yo sé que es un esfuerzo por parte del Gobierno balear y
que sigue trabajando en que estas reservas marinas funcionen,
a pesar de que los recursos son pocos y la vigilancia menor
todavía. En este caso lo que le vengo a preguntar es si tiene
pensando en llevar a cabo una reserva en la zona de
Tramuntana, si usted ve el mapa, las barcas que se encuentran
en la zona de Poniente se encuentran muy alejadas de
cualquier tipo de reserva, tienen la Reserva de Sa Dragonera
y (...) Llevant de Mallorca. Es decir que en toda esta zona ellos
se encuentran en desventaja con el resto de barcos pesqueros
del resto de las islas.

¿Tiene previsto el Govern iniciar algún tipo de trámite para
hacer una reserva en esta zona?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Marí. Té la paraula la consellera
d’Agricultura, Pesca i Alimentació.

LA SRA. CONSELLERA D’AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pia de la Concha i
García-Mauriño):

Muchas gracias, Sra. Marí. Estoy de acuerdo con todo esto
que expone. Ahora, cuando estuvimos en Asturias, estuvimos
con la secretaria general de Pesca que estaba en un congreso
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mujeres de la pesca, en el sentido amplio de mujeres de la
pesca, al que usted también creo que pertenece, y estuvimos
hablando de todos estos temas de una forma amplia. Pero la
cuestión de la reserva de la zona a la que usted se refiere,
usted sabe que tenemos tres, la de Freus hasta Sa Dragonera,
en la zona de Andratx, illa del Toro, illes Malgrats, Calvià;
pero luego de Dragonera hacía arriba, hacía el norte todo eso
son aguas exteriores, no dependen del Govern balear. Es decir,
que ahí nosotros no tendríamos competencia, sí podríamos
hablar con el Gobierno central e intentar convencerles de que
inviertan ahí, pero no es competencia nuestra.

Luego lo que es en la zona entre Andratx y Calvià, ahí ya
hay estas tres y de momento no ha habido ninguna solicitud ni
por cofradías de pesca, ni por nadie más para ampliar las
reservas de esta zona.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Marí.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sra. Consellera.
Efectivamente, ya sé que son aguas exteriores, pero también
se han ampliado otras en aguas exteriores, han tratado con el
ministerio, ese es su trabajo, desde la Dirección General de
Pesca tramitar con el ministerio si hiciera falta para hacer una
reserva marina en esta zona para los pescadores. Igual que se
ha ampliado la de Cabrera, usted lo sabe, y es estatal, son
aguas exteriores la ampliación que se ha hecho, no cabe lugar
que no puedan ustedes tramitar e intentar hacer una para el
sector pesquero que se encuentra en esta zona. Creo que el
intento vale la pena, y si no, escuche a los pescadores de
Tramuntana, que ellos sí se encuentran en desventaja en
relación con el resto de pescadores.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Marí. Té la paraula la Sra. Consellera
d’Agricultura.

LA SRA. CONSELLERA D’AGRICULTURA, PESCA I
ALIMENTACIÓ (María Asunción Jacoba Pia de la Concha
García-Mauriño):

Gracias, Sra. Marí. Bueno, por supuesto que estamos
intentando establecer una línea de comunicación lo más fluida
posible con el ministerio, en esta situación extraña en la que
estamos ahora, que no sabemos muy bien si los equipos
actuales son los equipos que vamos a tener en el futuro, pero
desde luego que no desperdiciamos ninguna ocasión para
hablar de este y de otros temas que usted conoce y sobre los
que me pregunta a menudo.

El tema de la biodiversidad marina es fundamental para
nosotros, y las reservas pesqueras por supuesto que son
fundamentales. Como usted bien dice cada vez tenemos menos
barcos de pesca y la pesca podría desaparecer en Baleares, de
una forma tan contradictoria, que en unas islas de repente no
hubiera pesca. Ese es nuestro interés y me alegra mucho saber
que también es el suyo.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

I.9) Pregunta RGE núm. 8278/19, presentada per la
Sra. Diputada Margalida Durán i Cladera, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a compliment dels acords
adoptats en el Consell de Govern del passat 24 de maig.

Novena pregunta, RGE núm. 8278/19, presentada en
substitució de la RGE núm. 7802/19, relativa a compliment
dels acords adoptats en el Consell de Govern del passat 24 de
maig, que formula la Sra. Diputada Margalida Durán i Cladera,
del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Bon dia, gràcies, president. Bon dia a tots. Sra. Consellera,
vostè considera que s’estan complint actualment els acords
del Consell de Govern del passat dia 24 de maig?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Durán. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, Sr. President. Per suposat que s’estan complint,
no només els del 24 de maig sinó tots els anteriors, com la
recuperació de la carrera professional, el retorn de dies
lliures, el retorn d’ajuts socials, més de 1.000 professionals
cobren els dies d’incapacitat laboral, i s’han convocat
oposicions, entre d’altres. Supòs que d’aquests es recorda
també perquè tots vostès, el Partit Popular va ser qui els va
llevar.

En relació amb el 24 de maig, es varen aprovar més de vint
acords, molts d’ells amb un caire social, un altre fet
diferencial d’aquest govern amb el Partit Popular. I
efectivament, es va ratificar l’acord de la Mesa sectorial de
Sanitat que estableix determinades mesures en matèria
retributiva de les empleades durant l’embaràs en període de
lactància, durant l’embaràs i el període de lactància, amb
efectes des del primer de gener de 2019. El pagament d’una
activitat que no s’ha fet, que s’ha deixat de fer, és difícil de
comptabilitzar, i això és el retard que ha suposat el pagament
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el mes següent. S’han fet reunions des del mes de juny fins al
mes d’octubre, són set gerències diferents, i crec que es
justifica poder establir uns acords que donin equitat i
unanimitat a les set gerències, i en les properes nòmines es
veurà reflectit, perquè aquest govern, Sra. Diputada, escolta,
dialoga, pacta i aprova la majoria d’acords amb els sindicats
per unanimitat.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Consellera, no estam
parlant just de fa sis mesos; és que dia 25 de setembre de l’any
2018, fa més d’un any, la meva companya la diputada Tania
Marí li feia la mateixa pregunta, li demanava a veure si vostè
considerava que havien de tenir els mateixos drets els homes
i les dones especialment dins el món sanitari. En aquell
moment una trentena d’infermeres havien posat una demanda
a l’Ibsalut, igual que set pediatres de Son Espases també havien
posat una demanda, per desigualtat, per discriminació. El
motiu de la denúncia era que si ets metgessa o ets infermera
de l’Ibsalut i quedes embarassada el Servei Balear de Salut
retalla les teves retribucions durant tota la teva situació de
risc, durant l’embaràs i la lactància, i durant tot el permís de
maternitat, i aquest càlcul de les retribucions no té en compte
les guàrdies, com vostè deia. Això suposa que qualsevol
facultativa embarassada, o infermera, al adaptar la seva jornada
de treball o al deixar de fer feina per causa de l’embaràs i la
maternitat sofreix una rebaixa entre el 20 i el 45% de les
seves retribucions, just pel fet de la maternitat. 

Mesos després, amb el consens de totes les forces
polítiques, perquè eren totes que li ho reclamaven i tots els
sindicats, l’abril es va aprovar a la mesa sectorial i a més, com
vostè deia, el 24 de maig es va aprovar en el Consell de
Govern acabar amb aquesta pèrdua retributiva associada a la
maternitat.

La setmana passada 40 metgesses embarassades es varen
veure obligades una vegada més a denunciar l’Ibsalut per
discriminació a través de SIMEBAL, del sindicat SIMEBAL,
de manera individual i per escrit. Passats sis mesos no hi ha
hagut interès, cap ni un, Sra. Consellera, tot al contrari, tot han
estat traves per part de la conselleria per fer efectiva aquesta
mesura aprovada.

Sra. Presidenta Armengol, Sra. Consellera, vostè proclama
que el seu govern és feminista i ecologista, quan és evident
que no és ni una cosa ni l’altra, perquè, Sra. Presidenta, Sra.
Consellera, defensar la igualtat salarial entre homes i dones no
és qüestió de posar-se darrere una pancarta al Consolat de la
Mar dia 8 de març que digui “Jo sí, orgullosament feminista”,
sinó que a una metgessa o a una infermera d’aquesta comunitat

autònoma no se li baixi el seu sou quan està de baixa un 45%;
o que per exemple exigim a les empreses plans d’igualtat quan
les empreses públiques d’aquesta comunitat autònoma no els
tenen. Facin el favor que sigui efectiu a la propera nòmina del
mes d’abril aquest complement a què vostès es varen obligar.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Durán. Té la paraula la consellera de Salut i
Consum.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT I CONSUM (Patricia
Juana Gómez i Picard):

Gràcies, president. Vostès ho tenien en compte, quan
governaven? Es pagava aquest complement a les dones
embarassades? Aquest govern, aquest govern, posa per primera
vegada en aquesta comunitat autònoma un dret a les
embarassades i a les dones que estan en lactància, per primera
vegada en aquesta comunitat autònoma. Vostès no estan en
disposició de donar lliçons de drets a ningú, perquè mentre
vostès els eliminaven aquest govern els  ha recuperat i n’ha
posat de nous. I mentre vostès només fan que xerrar, nosaltres
el que feim és passar de les paraules als fets.

Ja li ho he dit, va entrar en vigor el mes de maig, però es
comptarà des de l’1 de gener d’enguany i es pagarà, el més
probable, a la nòmina de novembre. La mesura beneficiarà
1.300 treballadores de diferents categories professionals. Per
primera vegada en aquesta comunitat autònoma, prenguin nota,
senyors diputats.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera.

I.10) Pregunta RGE núm. 7804/19, presentada pel
diputat Sr. Sebastià Sagreras i  Ballester, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a finançament del metro
fins al Parc Bit amb recursos de l’ecotaxa.

Desena pregunta, RGE núm. 7804/19, relativa a
finançament del metro fins al Parc Bit amb recursos de
l’ecotaxa, que formula el diputat Sr. Sebastià Sagreras i
Ballester, del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr.
Sagreras.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president. Bon dia, diputades, diputats. Bon dia,
conseller de Mobilitat i Transports, Sr. Marc Pons. Em pareix
que era la setmana passada que en aquest parlament els
diputats de MÉS per Menorca es demanaven a veure si el
Govern es pensa que la gent és beneita en relació amb l’ITS.
És evident que tothom se sent estafat per la presidenta
Armengol en relació amb l’ITS. Els grups ecologistes,
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enfadats; les associacions agràries, decebudes; e ls  batles,
indignats, aquests sí que estan indignats; la FELIB se sent
traïda; els turistes, que són els que la paguen, enganats; i els
ciutadans i les ciutadanes de Balears, astorats, perquè el que
s’havia de destinar a fins concrets relacionats amb el medi
ambient i a ajudar els ajuntaments, al final va destinat a
despesa corrent i a altres inversions. Tanta i tanta gent
enfadada per fer-ne un, només un, content.

Enhorabona, conseller; han llevat els doblers a tots aquests
col·lectius, perquè el temps que el Sr. Ábalos intentava
prendre el 75% de descompte de tots els residents de les Illes
Balears, vostè almenys pogués intentar dur el metro al Parc
Bit. Conseller, com valora que aquesta inversió es financiï
amb recursos de l’ecotaxa?, ho valora positivament?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sagreras. Té la paraula el conseller de
Mobilitat i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Una puntualització amb açò
de l’ecotaxa. L’ecotaxa existia, però l’ecotaxa ja no existeix.
La vam matar vostès, se  la va carregar el 2003 el govern
Matas.

(Alguns aplaudiments)

Ara tenim l’impost de turisme sostenible. Quina finalitat
té l’impost de turisme sostenible des de 2016? Té, per una
banda, evidentment tot el que siguin les millores de producte
turístic, té també corregir els efectes col·laterals que el
turisme genera sobre la nostra societat. Aquests efectes
col·laterals negatius poden ser mediambientals, per suposat;
però també tenen caire  laboral, per suposat; també sobre el
preu de l’habitatge, per suposat; també sobre la pressió de les
nostres carreteres, per suposat; i a tot açò s’hi poden destinar
recursos, i un d’ells és el metro per arribar al Parc Bit, on se
justifica aquesta inversió amb la finalitat de llevar cotxes de la
via de cintura.

Li donaré algunes dades, què suposarà que el metro arribi
al Parc Bit? Suposarà l’eliminació de vehicles, 300.000
passatgers cada any utilitzaran el metro per arribar al Parc Bit,
açò representa al cap de l’any envoltant d’uns 150.000
vehicles que fan trajecte al llarg de l’any; suposarà
l’eliminació de 470 tones de CO2 i, a més a més, reforçarà dos
pols de coneixement fonamentals com són la Universitat i el
Parc Bit.

Per tant, jo crec que sí, sí que està justificat que vagi amb
l’Impost del Turisme Sostenible.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Sagreras.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, Sr. Conseller. I tot això ho ha de fotre als
ajuntaments, Sr. Conseller? Vostè ha de fotre als batles del
PSOE, del PP, d’El Pi i d’altres aquests doblers?

El Sr. Yllanes deia, la setmana passada, conseller, que a
Menorca només el coneixen a ell, que a vostè, que és de
Menorca i ha estat president de Menorca, tan sols no el
coneixen. I a mi m’estranya, conseller, a mi m’estranya,
perquè a Mallorca els batles el coneixen i el coneixen bé,
vostè els ha fotut tots els doblers per finançar una inversió que
hauria d’anar finançada amb doblers de Madrid.

Aqueixa ecotaxa o aqueixa ITS, el que vostès li vulguin dir,
és una ecofarsa i és una ecofarsa perquè es destina a coses que
no s’hi haurien de destinar. Si volem ampliar el metro cap al
Parc Bit, el que hauria de fer la presidenta és donar la cara, no
acotar el cap a Madrid i anar a lluitar un conveni ferroviari amb
Ábalos i amb el president Sánchez.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I una mica de lleialtat institucional, han fotut tots els
ajuntaments i la presidenta va ser capaç de trair amb l’ecotaxa
tots els batles, a tots de tots els partits, els va prometre
inversions i no en farà ni una, no en farà ni una. El mal està fet,
presidenta, però el temps que Marc fa mamballetes amb les
orelles, ara tramitarem els pressuposts i almenys es digni a
destinar una partida per tornar aquests doblers que els ha
costat als ajuntaments redactar aquests 36 projectes que vostè
els va prometre i...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sagreras, el seu temps s’ha acabat.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Gràcies, Sr. Sagreras. Té la paraula el conseller de
Mobilitat i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Gràcies, Sr. President. És clar, és que els passa açò, són
els pressuposts; durant dos mesos s’han dedicat a encalentir
que hi hauria grans retallades, que açò suposaria tot un
plantejament de falta de finançament i que no ens seria
possible mantenir els nostres serveis, i ens empenyien a fer
retallades, com? Les que van proposar a la legislatura passada,
tancar hospitals -se’n recorden?-, privatitzar els ports, fer fora
treballadors d’aquesta comunitat autònoma; no, hem salvat els
pressuposts...
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(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... en garantir totes aquelles inversions que eren necessàries.

Però jo els demanaria, a més a més: per què estan en
contra de fer més xarxa ferroviària?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Per quin motiu estan en contra de fer més xarxa
ferroviària? En aquests deu darrers anys hi ha hagut una
política de dretes i una d’esquerres de més xarxa ferroviària;
en aquests deu darrers anys, pels fets, no pel discurs, eh, però
els fets els recordarem i recordarem el Sr. Company com va
ser el conseller que va fer possible la impossibilitat que el
tren arribés a Artà, qui, amb un projecte adjudicat, licitat, en
obres, va decidir convertir-lo en una xarxa verda perquè no hi
pogués arribar més el tren fins a Artà, aquesta va ser una
decisió seva, i nosaltres, en canvi, apostam per fer més xarxa
ferroviària. Açò és la diferència entre nosaltres i vostès...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., la veuran l’any que ve perquè ja hi ha recursos.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.11) Pregunta RGE núm. 7805/19, presentada pel
diputat Sr. José Luís Camps i Pons, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a tractament terciari de
l’EDAR de Maó-Es Castell.

Onzena pregunta, RGE núm. 7805/19, relativa a tractament
terciari a l’EDAR de Maó-Es Castell, que formula el diputat
Sr. José Luís Camps i Pons, del Grup Parlamentari Popular. Té
la paraula el Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I PONS:

 Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Sr. Mir, els municipis de Maó-Es Castell comparteixen
l’EDAR i duem cinc anys reivindicant la necessitat de poder
disposar d’un tractament terciari per gestionar d’una manera
més sostenible, més eficient i més responsable els nostres
recursos naturals.

A principis de la legislatura passada ja insistíem al
conseller Vidal en la prioritat dels dos municipis quina era, la
sorpresa va ser la resposta que ens va donar: que hi havia altres
llocs que prioritzaven les seves actuacions.

Ha passat tota una legislatura i a dia d’avui el compromís
d’aquest govern és el mateix, la Sra. Armengol ha preferit
destinar en aquestes dues legislatures quasi 50 milions

d’euros en alts càrrecs, assessors, direccions generals sense
personal que en les necessitats dels ciutadans reals i en el
medi ambient.

Després de veure com el Govern i l’Agència Balear de
l’Aigua no fan cas a la nostra petició, doncs nosaltres vam
proposar fer-ho a través de la ITS, duem dos anys i tampoc no
ha estat possible, el 25 d’octubre del 2018 el Partit Popular va
presentar una proposta d’acord a l’Ajuntament de Maó, va ser
aprovada, ja veiem que ni als seus fan cas i poc pinten dins
aquest govern.

Enguany a Menorca el repartiment de projectes de
l’ecotaxa, coneguts a finals d’octubre, han generat malestar
fins i tot entre els seus socis de govern, el consell i
responsables municipals, la causa és que mentre sufraga
projectes educatius, queden fora importants iniciatives
mediambientals. Si en financen vuit amb una inversió directa
de més de 14 milions d’euros, gairebé el triple de l’any passat,
però la major part, 10 milions, són per al Conservatori de Maó
i el Centre d’FP d’Hostaleria de Ciutadella, per cert, projectes
que ja estaven compromesos en els pressuposts del Govern
per a aquest any, un nou frau per als ciutadans.

En canvi, no s’hi ha inclòs, una vegada més, la dotació del
terciari de la depuradora Maó-Es Castell, mentrestant el
Govern balear fa servir l’ecoestafa per maquillar les seves
retallades, vergonyós!

Vostè es compromet a dotar d’un terciari dins aquesta
legislatura, Sr. Mir?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I TERRITORI
(Miquel Mir i Gual):

Sí, moltes gràcies, Sr. President, molt bon dia a tothom.
Sr. Camps, un terciari, com bé segur que vostè sap, és un
tractament addicional, una aigua depurada, sempre si hi ha un
ús addicional i que hi hagi una demanda d’aquest ús terciari, no
es fan per què sí, sinó que sempre hi ha d’haver un ús i una
demanda associada.

En el cas de Maó-Es Castell aquest ús ja està assignat,
l’aigua depurada de l’estació de depuració de Maó-Es Castell
es destinarà a refrigerar la central tèrmica de Maó i, de fet, ja
té autorització per fer aquest ús. I amb aquesta estratègia
s’aconseguiran dues coses, que jo crec que vostè convindrà
amb mi que són interessants: en primer lloc, reutilitzar l’aigua,
aigua depurada i la seva reutilització, amb la qual cosa crec que
vostè i jo estarem d’acord, i en segona instància, també ajudarà
la central tèrmica a poder aconseguir els objectius marcats per
la legislació europea quant a emissions de cara a l’any 2020.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201907805


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 13 / 12 de novembre de 2019 665

Per tant, crec que aquesta és una bona sortida per a l’aigua
depurada de l’estació de depuració de Maó-Es Castell.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I PONS:

Gràcies, Sr. President. Està clar que compartim aquesta
finalitat que ha sorgit arran de la necessitat de l’estació de la
central tèrmica, però també vull que quedi constància que a la
previsió dels pressuposts per a l’any que ve hi ha 12 milions
manco en ITS per als temes mediambientals, per als temes de
recursos hídrics i, per tant, açò serà una problemàtica que
s’anirà agreujant. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I TERRITORI
(Miquel Mir i Gual):

Sí, Sr. Camps, el compromís d’aquest govern amb el cicle
de l’aigua persistirà, persistirà al llarg d’aquesta legislatura i
seguirà el camí iniciat a la passada legislatura, on les
inversions, tant en abastiment com en sanejament, com també
en adequació de les lleres de torrents ha estat la major
inversió que ha tengut aquesta comunitat autònoma. El cicle
d’aigua és un cicle del qual n’hem de tenir cura tots i jo crec
que la corresponsabilitat que ens ha de marcar el camí de
polítiques futures per tal de garantir una cosa que jo crec que
és molt important: que la conservació del recurs de l’aigua,
com a recurs escàs i finit, pugui ser garantida per les
generacions futures i per tenir unes illes més sostenibles i
més sobiranes des d’un punt de vista mediambiental.

Per tant, el compromís d’aquest govern en matèria d’aigua
i en inversions en tot el seu cicle continuarà al llarg d’aquests
propers anys. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.12) Pregunta RGE núm. 7806/19, presentada per la
diputada Sra. María Salomé Cabrera i Roselló, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a connectivitat aèria.

Dotzena pregunta, RGE núm. 7806/19, relativa a
connectivitat aèria, que formula la diputada Sra. María Salomé
Cabrera i Roselló, del Grup Parlamentari Popular. Té la
paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente, buenos días, señoras y señores
diputados. Sr. Conseller, no sé quién me contesta, pero,
bueno, hace unos días hemos visto un importante movimiento
empresarial que nos ha generado interrogantes con la venta de
Air Europa al Grupo IAG, hemos observado diferentes
opiniones al respecto , por un lado, positivas, a nivel
empresarial, puesto que supone un reforzamiento español del
Grupo IAG y que de alguna manera garantiza su continuidad, y
por otro, que se puede generar una situación de monopolio en
el invierno en los vuelos interislas, incluso la pérdida de la
base y, con ello, los puestos de trabajo y rutas propiamente.

Y nos preocupa especialmente esta situación por el
escenario de incertidumbre que tenemos de repetición de
elecciones, de estar sin gobierno, sin presupuesto, con el
agujero de 500 millones en la comunidad, con el uso extraño
este que hacen de la ecotasa, que dificultará incluso la
aprobación de su propio presupuesto, el Brexit, Thomas Cook,
etc., pero lo que nos preocupa, en realidad, son sus políticas
continuistas y no facilitadoras del sector turístico y, en
consecuencia, de la mejora de la conectividad aérea.

Por tanto, nos gustaría que nos hiciera una valoración
sobre la situación en la que queda la conectividad aérea de
Baleares después de la compra de Air Europa cuando se
produzca en el futuro por el Grupo IAG.

Muchísimas gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrera. Té la paraula el conseller de
Mobilitat i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Cabrera, em feia abans
una referència a la primera qüestió de totes, així com la sentia
a vostè, estam d’acord que és una decisió empresarial de dues
companyies, de dues empreses que decideixen comprar i
vendre, i açò és a l’àmbit privat, estam d’acord amb açò, no?
No és que el Govern hagi fet..., és una passa, està bé que
reconegui vostè el fet que suposen decisions empresarials
respecte de les quals encara no tenim tota la informació, i
vostè mateixa ho posava de manifest, no sabem encara açò
quines repercussions acabarà tenint.

Li puc recordar un poc el que ja li deia a la Sra. Pons, aquí
devora haurem de veure què diu la Comissió Nacional de la
Competència tant a nivell espanyol com a nivell europeu.
Haurem de veure, a més a més, els informes en quin sentit i en
quina direcció van. Haurem de veure com el Consell de
Ministres i com la Comissió Europea autoritzen, en tot cas,
aquesta compravenda. Hem de saber, a més a més, que açò
queda pendent, en tot cas..., les resolucions adoptades
permetran en tot cas que hi pugui haver terceres companyies,
fins i tot tercers països que a un moment determinat puguin
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presentar qualque tipus de recurs a les resolucions que es
prenguin.

Per tant, en aquests moments encara hi ha un recorregut
que hem de veure. Què hi som a temps? Sí. Jugarem que açò
no tengui incidència sobre el mercat laboral quant al que
suposa la part de connectivitat també. Però, fins que no
coneguem la lletra petita del que representa aquest acord, fins
que no tinguem els informes o es vagin posicionant els
informes de les comissions nacionals del mercat i de la
competència, evidentment ara el que ens pertoca és ser
prudents amb la informació que tenim; estar-hi molt atents i
fer un seguiment exhaustiu de manera coordinada amb el
Govern d’Espanya, per suposat.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Correcto, estamos de acuerdo que
es un tema de mercado; que ojalá que esto se autoregule, que
no pase nada y que sea para bien, pero es que creemos que,
además de que es un tema de mercado, las administraciones
tienen la obligación de adelantarse a circunstancias que están
sobre la mesa, que no nos pase lo mismo que con Thomas
Cook, que era evidente que iba a suceder una situación crítica
y estuvimos aquí, pues, sí estuvieron ustedes sin tomar unas
decisiones preventivas, que es de lo que estamos hablando.

Creemos que las administraciones tienen que trabajar
precisamente en este caso para prevenir una huida de la base
y, por tanto, de puestos de trabajo de Baleares y del
mantenimiento de las rutas, primero, generando demanda,
conjuntamente con su compañero, el Sr. Iago Negueruela, que
ya ha dicho usted anteriormente lo llevarían al alimón, con lo
cual es importante generar demanda porque cogenerando
demanda sobre Baleares no se mejora solamente el turismo,
sino también, implícitamente, la conectividad.

Han hablado de un plan de conectividad, que le pide todo
el sector ante la quiebra de Thomas Cook y todavía no
sabemos cómo se materializará. Hemos visto  un millón y
medio que es realmente insuficiente para tomar cualquier tipo
de iniciativa por parte de las empresas en positivo.

Creemos fundamental que las administraciones faciliten,
como digo, mantener la base, tomando medidas de mejora
económica y de flexibilización de las administraciones a la
hora de llevar a cabo mejoras en sus empresas. ¿Puede usted
garantizar que no se van a perder puestos de trabajo en un año
o dos si no toman estas medidas preventivas y vigilantes?
Tienen que estar vigilantes ante una situación donde se afecten
los derechos de los consumidores, que no nos pase igual que
no defendieron nuestros derechos con el 75 por...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cabrera, el seu temps s’ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sra. Cabrera. Té la paraula el conseller de
Mobilitat i Habitatge.

EL SR. CONSELLER DE MOBILITAT I HABITATGE
(Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Aquí hi ha afirmacions que,
Sra. Cabrera, açò que Thomas Cook era evident i... i per què no
va avisar? Siguem un poc seriosos, perquè som al Parlament,
Sra. Cabrera!

Què li puc dir? Que hem fet passes, aquelles que puguem
fer fins aquest moment; la mateixa presidenta Armengol va
parlar amb els dos presidents de les dues companyies
directament. Des de la conselleria hem estat en contacte amb
el Govern d’Espanya, amb el director general d’Aviació Civil.
Hem parlat també amb el Govern canari per intentar compartir
la màxima informació. Hem valorat de manera conjunta, amb
els tres directors dels tres aeroports de Balears per saber quin
plantejament o com veien ells que açò podia afectar la
connectivitat.

Però insistesc, encara no tenim tota la informació, cap de
tots aquests actors no té tota la informació, necessitam
conèixer aquesta lletra petita, vull insistir en açò. Hi estarem
a sobre, per suposat que sí; però, evidentment també, siguem
responsables a l’hora de fer afirmacions, Sra. Salomé, que no
es corresponen amb la realitat.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.13) Pregunta RGE núm. 7807/19, presentada pel
diputat Sr. Antonio Costa i Costa, del Grup Parlamentari
Popular, relativa a dades d’atur.

Tretzena pregunta, RGE núm. 7807/19, relativa a dades
d’atur, que formula el diputat Sr. Antonio Costa i Costa, del
Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sr.
Conseller, el lunes de la semana pasada se publicaron los
datos de afiliación a la Seguridad Social y paro registrado
correspondientes al mes de octubre y volvieron a mostrar unas
cifras francamente preocupantes. El ritmo de creación de
nuevos afiliados a la Seguridad Social, en términos
interanuales, ha disminuido enormemente la tendencia,
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claramente a la baja. A este ritmo la economía balear destruirá
afiliados a la Seguridad Social en 2020, y usted, Sr.
Negueruela, ya no sabrá cómo visualizar, maquillar los datos
para negar la evidencia.

Además, por primera vez desde el 2012, el paro registrado
sube en términos interanuales, 369 personas, en octubre
50.586 personas engrosaban la lista del paro, una cifra que
usted calificará de baja, pero que ningún país de región
avanzada se puede permitir.

Ante estos datos, Sr. Conseller, ¿tiene previsto adoptar
alguna medida al respecto?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Costa. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. No hay ningún estudio que avale lo
que acaba de decir usted, que el año que viene se destruirá
empleo en términos de afiliación, no hay ningún organismo
que lo haya dicho, yo creo que usted debería ser más prudente
en sus aseveraciones, cuando nadie está marcando esa pauta.

Tuvimos (...) afiliados, que es un máximo histórico en un
mes de octubre, como bien sabe, con 10.000 personas más
que hace un año. Y efectivamente, tenemos 369 personas más
desocupadas, un 0,73 más que un año. Nos ha pasado en
diversos meses de este año, que tenemos un mes con
decrecimiento del desempleo, otros meses estamos teniendo
alternancia, lo cual, por supuesto, obligará a que realicemos
más políticas, reforcemos las políticas activas de empleo,
como venimos haciendo durante toda la legislatura.

No es la primera vez que sucede, como bien sabe, y ahora
mismo lo que sí es cierto es que tenemos un nivel de empleo
un 15% superior al existente antes de la crisis, como sabe,
cuando otras comunidades autónomas, bendecidas por usted,
como ejemplo Madrid, está en el 8,8% que antes de la crisis,
vamos al doble. Por tanto, algo habremos hecho bien en esta
legislatura para estar al doble que en Madrid, con las políticas
neoliberales que han venido aplicando.

Y también somos la comunidad autónoma con el paro
registrado más bajo de España, con el 8,6%. Por tanto, algo
estaremos haciendo bien cuando somos la comunidad
autónoma que más empleo ha creado y que tenemos el paro
registrado más bajo.

Pero, efectivamente, que haya 369 personas desocupadas
nos obligará y nos pondremos desde luego a trabajar por su
inserción laboral lo antes posible.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Sr. Conseller, durante la pasada legislatura, perdón, durante
la legislatura 11-15 se adoptaron medidas que yo creo que
dieron bastantes buenos resultados, tanto el Gobierno central
como el Gobierno autonómico hicieron reformas que yo creo
que dieron bastantes buenos resultados, medidas legislativas
como la Ley turística, la Ley del suelo, la de emprendedores
y PIME, la de transporte, la de comercio, la de puertos, la de
minas, la de juego, la Ley agraria y un proceso de
consolidación fiscal que yo creo que dieron, ya le digo,
bastantes buenos resultados.

Pero llegaron ustedes, empezaron con sus típicas políticas
destructoras de reformas, y volvieron a las políticas
intervencionistas, las moratorias, el prohibicionismo, la
parálisis y las toneladas de burocracia, y el resultado fue esto,
este, en términos de afiliación a la Seguridad Social.

(Alguns aplaudiments)

Mientras los primeros años, hasta el 2016, crecíamos, en
2016 se creaban anualmente 28.500 afiliados, hoy una tercera
parte, 10.000. Si esto no es desaceleración, Sr. Conseller ¿qué
es desaceleración, según usted? Es inexplicable.

Sr. Conseller, necesitamos tomar medidas, Sra. Armengol
y Sr. Conseller, necesitamos tomar medidas: apuesten por las
reformas estructurales y recuperen las leyes que nos llevaron
al éxito. Sr. Conseller, acabe con la burocracia, simplifique la
tramitación administrativa, facilite las cosas a los ciudadanos
y a las empresas, haga un plan de inversiones, sobre todo en
embellecimiento y reconversión en zonas turísticas,
saneamiento y depuración de aguas que nos ayuden a mejorar
la competitividad.

En fin, confíe en los ciudadanos y en las empresas y
abandone el prohibicionismo, el intervencionismo y las
moratorias que desafortunadamente forman parte de su ADN.

Sr. Negueruela, abandone la política del no hacer nada y....
pero...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, el seu temps ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Costa. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.
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EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. Hay una cosa, Sr. Costa, que no
dice normalmente cuando viene aquí, o la semana pasada lo
dijo de forma equivocada, el mayor crecimiento que ha tenido
esta comunidad en su historia ha sido con este gobierno de
izquierdas en el 2016...

(Remor de veus)

..y 2017 con un 4%. Ustedes hablan de deuda y de tal, en 2016
fue el mayor crecimiento que hemos tenido. Las mejores
cifras de empleo son con este gobierno y las cifras más bajas
de desempleo también.

Y usted sólo habla de una parte, sólo habla de leyes que
favorezcan a las empresas, de leyes que favorezcan a según
qué tipo de empresas, a según qué tipo de operaciones, pero
usted no habla de los desempleados. Viene aquí a hacer
preguntas de desempleo y no habla de los desempleados. 

No dice que usted como director general presupuestaba
625 euros por persona desocupada y que nosotros invertimos
1.916 euros por persona desocupada. Eso es preocuparse para
que las personas más desfavorecidas tengan un empleo. 

Usted no habla de calidad del empleo. Usted habla de
empleo, pero no sabe hablar de calidad del empleo. No habla
de que generamos más empleo indefinido, que destruimos
empleo a tiempo parcial. Usted habla de las recetas de
siempre de la derecha.

La derecha quiere menos protección, por eso destruyeron
el subsidio para mayores de 52 años,...

(Remor de veus)

... más precariedad laboral...

(Remor de veus)

Por suerte... por suerte durante la próxima legislatura
veremos más protección y esperemos que una vez por todas se
dero...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, el seu temps ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Conseller.

I.14) Pregunta RGE núm. 7800/19, presentada per la
diputada Sra. Maria Núri a Riera i Martos del Grup
Parl amentari  Popul ar,  rel ati va a programa
d’acompanyament escolar.

Catorzena pregunta, RGE núm. 7800/19, relativa a
programa d’acompanyament escolar, que formula la diputada
Sra. Maria Núria Riera i Martos del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom, aquesta setmana,
Sr. March, hem començat a conèixer les retallades que hi
haurà aquest curs escolar, centres educatius que ja no es faran,
barracons que ara volen, auxiliars educatius als pobles que ara
falten i transport escolar insuficient, una d’aquestes retallades
és el programa de reforç escolar que es dóna als nins
vulnerables en risc d’abandonament escolar. Ens pot explicar
vostè per què ha suprimit aquest programa per a enguany?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Riera. Té la paraula el conseller d’Educació,
Universitat i Recerca.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ, UNIVERSITAT I
RECERCA (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president. Diputades, diputats, Sra. Riera,
gràcies per aquesta pregunta. Li he de dir que no s’ha retallat
cap programa i a partir de gener aquest programa
d’acompanyament escolar es posarà en marxa com cada any
amb 1 milió d’euros. 

Per tant, jo no sé la informació que vostè diu, d’on la treu.
Per tant, no només no hi ha retallades del programa
d’acompanyament escolar, sinó que es ratifica d’una forma
total i absoluta.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Sr. March, el programa de reforç
educatiu s’ha suprimit aquest curs de moment a Balears. S’ha
suprimit. Aquesta és la realitat i no és que ho digui el Partit
Popular, ho diuen els centres educatius perquè ni s’està fent
ni els ha donat vostè cap data concreta per començar. Ha dit
que a partir de gener ja ho veurem. Per tant, de moment s’ha
suprimit.

Es va començar amb el Sr. Rajoy i el Partit Popular a
Madrid i el Sr. Sánchez no ha tengut cap viernes sociales per
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dedicar-ho a Balears i a la seva educació i la Sra. Armengol
també l’ha retallat perquè podria haver avançat aquests doblers,
ho varem prometre i no ho han fet, no han tengut doblers per
al programa de reforç escolar.

I això és la realitat per molt que vostè digui..., un programa
de reforç que suposa donar hores extra fora de l’horari lectiu
a aquells alumnes que ho necessiten per millorar les seves
competències i evitar l’abandonament escolar.

Tampoc no tenim coneixement de com ha funcionat el
programa. Nosaltres li ho hem demanat per escrit, hem
demanat les dades de la valoració dels nins als quals s’ha
aplicat i vostè només dóna dades genèriques i no la dada
d’aplicació del projecte aquest per veure si funciona.

I a més, no oblidem que estam en la comunitat on tenim
més abandonament escolar. Vostès ja el varen tenir a un 40%
de l’any 2008, es va millorar fins a un 25 en la legislatura del
Partit Popular i el tornen tenir estancat des de fa quatre anys
en un 24, 25%, amb vostès, Sr. March, i el Govern
progressista de la Sra. Armengol, que molt de parlar de les
persones i després les deixa abandonades a les escoles.

Miri, aquesta setmana també ha fet vostè unes declaracions
bastants sorprenents, la veritat, encara ens sorprèn. Ha afegit
que no vol nins competidors ni que vulguin ser número 1, no
volen que els nins intentin aconseguir el màxim que puguin ser
i que això és una pobresa moral. Una pobresa moral, Sr.
March?

Idò nosaltres sí volem nins que s’esforcin, volem nins que
sàpiguen competir, volem nins que tenguin il·lusió per ser el
millor possible i que siguin els millors estudiants, que tothom
tengui les millors oportunitats en funció de les seves
capacitats.

El que pensam que és una pobresa moral és que el seu
govern no pugui avançar ni 500.000 euros per començar un
programa d’abandonament escolar que necessiten les nostres
escoles. Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el conseller d’Educació,
Universitat i Recerca.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ, UNIVERSITAT I
RECERCA (Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president. Diputats, Sra. Riera, no manipuli
les meves paraules perquè és una pobresa ètica, política que
vostè (...)...

(Alguns aplaudiments)

... és una autèntica representant, per favor!, si vostè hagués
sentit el que vaig dir no diria el que ha dit. Som una persona

que creu en l’esforç educatiu, que creu realment que és
important fer feina, però crec que només competir pel número
1 és una pobresa moral.

I en tot cas, Sra. Riera, sortirà a partir de gener aquest
programa d’acompanyament escolar amb 1 milió d’euros i
darrerament hi va haver una comissió general del ministeri on
realment es varen donar 2 milions a les Illes Balears per al
programa de cooperació territorial per part del Govern del Sr.
Sánchez.

I, Sra. Riera, li record que al 2015 vàrem haver de tornar a
Madrid, al Ministeri d’Educació 1 milió d’euros del programa
PROA que vostès es varen carregar perquè varen ser incapaços
d’executar-lo. Per tant, Sra. Riera, menys paraules i més fets.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

I.15) Pregunta RGE núm. 7803/19, presentada per la
diputada Sra. Maria Assumpció Pons i Fullana del Grup
Parlamentari Popular, relativa a rescat i  pagament dels
sobrecosts de les dessaladores de Ciutadella i  Santa
Eulària.

Quinzena pregunta RGE núm. 7803/19, relativa a rescat i
pagament dels sobrecosts de les dessaladores de Ciutadella i
Santa Eulària, que formula la diputada Sra. Maria Assumpció
Pons i Fullana del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la
Sra. Pons.

LA SRA. PONS I FULLANA:

Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputats, el
Govern del pacte va assumir uns sobrecosts de 43 milions
d’euros quan el maig de 2016 va recepcionar les dessaladores
de Ciutadella i Santa Eulària del Riu. L’acta de cessió que va
firmar la Conselleria de Medi Ambient i Agricultura va
incloure aquesta quantitat.

Sr. Conseller, quina és l’actual situació del pagament
d’aquests sobrecosts? Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I TERRITORI
(Miquel Mir i Gual):

Moltes gràcies, president. Sra. Pons, un matís, jo crec que
és important tal vegada veure la cronologia de tots aquests fets
per entendre quina és la situació real.
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L’any 2001 es varen incloure aquestes dues dessaladores
d’interès general a través del Pla nacional hidrològic. L’any
2005 hi ha un conveni entre l’administració estatal i
l’administració autonòmica i de fet, aquest mateix any l’Estat
es treu i adjudica la redacció del projecte, la seva construcció
i la seva explotació. L’any 2011 s’acaben les obres de les dues
dessaladores i hi ha hagut una modificació dels dos projectes
la qual cosa certament va suposar alguns sobrecosts. L’any
2013 les concessionàries reclamen aquests sobrecosts per un
total de 63 milions d’euros. L’any 2015, per cert el seu
govern, doncs... el Consell de Ministres acorda dur a terme el
pagament per un valor de 45 milions d’euros. 

L’any 2016, com bé vostè  comentava, el Govern
autonòmic recepciona aquestes dues instal·lacions amb el
conseller Vidal al capdavant i mesos després curiosament la
ministra Tejerina, que sé cert que a vostè li sona, acorda al
Consell de Ministres posar un contenciós administratiu
perquè la comunitat autònoma es faci càrrec d’aquests
sobrecosts i que per tant ara l’estat és que estam en una
situació judicial, que estam a l’espera de com es resol per
veure finalment qui s’ha de fer càrrec d’aquests sobrecosts.
Moltes gràcies.

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I FULLANA:

Gràcies, Sr. President. Miri, va ser el Govern del pacte qui
va firmar el maig de 2016 l’acord pel qual Balears va tenir l’ús
i l’explotació d’aquestes dessaladores. En aquest document,
signat per Joana Garau, que avui continua com a directora
general de Recursos Hídrics, la comunitat autònoma rep l’ús
i l’explotació mentre que el ministeri, Sr. Conseller, manté la
titularitat i el dret a repercutir accions per al rescat de les
concessions.

Durant el 2017 i el 2018 tant la consellera d’Hisenda, Sra.
Cladera, com el president del Consell d’Eivissa, Sr. Torres,
com la mateixa presidenta Armengol varen repetir que no
pagarien aquests sobrecosts; fins i tot el conseller Vidal Matas
va anunciar la interposició d’un contenciós davant l’Audiència
Nacional. 

Ja està bé d’emprar el retrovisor per mirar cap al Partit
Popular, cap al Sr. Company i fer oposició de l’oposició. Són
vostès que governen, o que haurien de governar, millor dit. Per
tant, tota la responsabilitat és seva, que els quedi clar, tota la
responsabilitat és seva. No es varen assabentar vostès dels
compromisos que varen assumir quan varen firmar la recepció
de les dessaladores? Per tant, han presentat ja aquest
contenciós? Han exigit al Govern de Pedro Sánchez el que
reclamaven al Govern del Sr. Rajoy? 

Esper, Sr. Conseller, que aquesta vegada sí em contesti.
Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Té la paraula el conseller de Medi
Ambient i Territori.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT I TERRITORI
(Miquel Mir i Gual):

Sí, moltes gràcies, Sra. Pons. S’ha contestat vostè mateixa,
si és que vostè mateixa ha fet la cronologia que precisament
em dóna la raó al que jo li he contestat a la primera resposta,
la cessió d’ús i d’explotació no té per què suposar el pagament
per part de la comunitat autònoma, no té per què fer-ho. Per
tant, no confongui els termes i els documents que vostè ha
consultat. 

L’interès general el va declarar l’Estat i tot el procés de
construcció el va dur a terme l’Estat, per tant, l’Estat fins al
2016, que el seu govern va posar un contenciós administratiu
a la comunitat autònoma, va assumir que els costos, que els
costos havien de ser pagats per Madrid. Per tant, jo crec que
vostè i jo convindrem que el que ha de fer aquest govern
efectivament és defensar els interessos d’aquesta comunitat
autònoma i continuarem lluitant perquè aquests sobrecosts
siguin pagats per Madrid, que va ser qui va...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, el seu temps s’ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Conseller.

I.16) Pregunta RGE núm. 7747/19, presentada pel
diputat Sr. Jorge Campos Asensi, del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares, relativa a compra d’Air Europa.

Setzena pregunta, RGE núm. 7747/19, relativa a compra
d’Air Europa, que formula el diputat Sr. Jorge Campos Asensi,
del Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares. Té la paraula el
Sr. Campos.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Buenos y esperanzadores
días, señores diputados.

Sr. Negueruela, ante la compra de Air Europa por IAG,
¿cree que puede perjudicar al sector turístico?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Campos. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.
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EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. Empezaré por lo último que ha
dicho que creo que es importante también contestarle. Es
cierto que el domingo todos vimos una muy mala noticia
como es que un partido como el suyo, de ultraderecha, haya
tenido los resultados que ha tenido, y usted habla de buenos y
esperanzadores días.

(Remor de veus i alguns aplaudiments) 

Pero sí le contestaré una cosa, lo único bueno, lo único
esperanzador es que ustedes, de la mano del Partido Popular,
ni han pasado ni pasarán, y desde luego sí...

(Remor de veus)

... ni han pasado ni pasarán. 

Para nosotros, desde luego, ya lo señaló la presidenta del
Gobierno, la situación del Grupo IAG tiene que ser validada
por la Comisión Europea, mientras tanto nosotros desde luego
nuestra principal preocupación son los trabajadores y
trabajadoras de la compañía, es la conectividad para nuestra
ciudadanía en primer lugar como lo que le pueda afectar a la
conexión entre islas y también la puerta de entrada de nuestro
principal sector económico. Todo eso nos preocupa, todo eso
hace que las dos consellerias, como bien ha señalado antes el
conseller Pons, estemos trabajando conjuntamente y
remitamos también lo que nosotros consideremos al
Gobierno de España para remitirlo a la Unión Europea, que es
quien tiene que emitir la normativa de competencias, como
usted bien sabe.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Té la paraula el Sr. Campos.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Negueruela, como le veo
contento por nuestros resultados puede saludar a nuestra
segunda diputada Patricia de las Heras que está aquí
acompañándonos hoy. 

Entienda, entienda, Sr. Negueruela, que a nosotros nos
preocupa, nos preocupa si tienen algún tipo de previsión por
las consecuencias de esta compra porque indudablemente
puede afectar a la conectividad con las Islas. Hay muchas rutas
de Iberia y de Air Europa que se solapan por lo que muchas de
ellas pueden desaparecer. Sabe que las aerolíneas europeas no
atraviesan precisamente su mejor momento debido a la crisis
del low cost , de hecho en el último año ha entrado en
concurso de acreedores una aerolínea por mes. De hecho son 
muchas las compañías del sector que están anunciando cierres
de bases de operaciones. Preocúpese por el precio de los
billetes de avión que pueden subir por esta compra, infórmese,
efectivamente, en la Comisión Nacional de los Mercados y la
Competencia que está sopesando si esa propuesta planteada

por IAG restringe la competencia de este sector. En algunos
trayectos sabrá que la situación puede ser de auténtico
monopolio si no se adoptan medidas. 

Como comprenderá esta situación nos afecta de lleno y
nos gustaría que el Gobierno del que usted aún es consejero
de Turismo tuviera alguna previsión, y no como ha sucedido
con Thomas Cook, porque si a la quiebra de este touroperador
le añade una reducción de rutas el sector turístico se va a ver
afectado negativamente. 

Y aprovecho, Sr. Negueruela, para recomendarle, al igual
que hice con Thomas Cook, aún riesgo de que vuelva a
llamarme alarmista y por supuesto esta vez deseando
equivocarme, que tenga preparado algún plan de contingencia
ante la posible quiebra de la aerolínea Cóndor; está en juego
el motor económico de Baleares y por tanto el trabajo de
muchísimas familias. 

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Campos. Té la paraula el conseller de Model
Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, presidente. Como sabe con Cóndor el Gobierno
de España, con el Gobierno de Alemania conjuntamente,
hicieron un crédito puente que es lo que ha permitido que la
compañía dure durante seis meses más y desde luego es lo que
nos preocupa para los próximos meses y estamos coordinados
con el Ministerio de Industria y de Turismo, precisamente es
el que mantiene las relaciones con el Gobierno de Alemania,
para ver cómo puede finalizar esa situación que desde luego
nos preocupa y que por supuesto hace que estemos
observando y que tengamos desde luego una especial relación
tanto con el Gobierno de España como con el Gobierno de
Canarias, con el que hemos acordado la semana pasada durante
el World Travel Market tener un observatorio precisamente
para ver cómo opera el mercado alemán. 

Por tanto sí que estamos trabajando en ese sentido y le
puedo decir que ya estamos trabajando de forma coordinada
las dos comunidades autónomas con el Gobierno de España,
como hemos acordado en la pasada World Travel Market. 

De todas formas, permítame que es curioso que quien
quiere suprimir las autonomías habla de las privatizaciones,
habla de un capitalismo cada vez más salvaje y sin control, sea
el que venga aquí a pedir instrumentos de control y de
intervención económica. Ustedes sólo saben hacer esa
demagogia, cuando hay un problema quieren que
intervengamos en el mercado y después quieren
absolutamente privatizarlo todo; hablan de hasta privatizar
ustedes las pensiones y luego hablan de que nos preocupemos
de la situación laboral de los trabajadores. No se preocupe, lo
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haremos durante toda esta legislatura, durante los próximos
cuatro años mientras ustedes seguirán en la oposición...

(Se sent el timbre del tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, el seu temps s’ha acabat.

(Alguns aplaudiments)

I.17) Pregunta RGE núm. 7643/19, presentada per la
diputada Sra. Patrícia G uasp i Barrero, del Grup
Parlamentari Ciudadanos, rel ati va a quins acords i
polítiques dels acords de Bellver no podrà complir el
Govern amb el projecte de llei de pressuposts generals de
la CAIB per a l’any 2020.

Dissetena pregunta, RGE núm...

(Remor de veus)

Senyors diputats i diputades, senyors diputats, senyors
diputats..., senyors diputats...

(Remor de veus)

Senyors diputats, per favor, un poc de silenci. Sra.
Diputada. 

Dissetena pregunta, RGE núm. 7643/19, ajornada a la
sessió anterior, relativa a quins acords i polítiques dels acords
de Bellver no podrà complir el Govern amb el projecte de llei
de pressuposts generals de la CAIB per a l’any 2020, que
formula la diputada Sra. Patrícia Guasp i Barrero, del Grup
Parlamentari Ciudadanos. Té la paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gracias, presidente. Señoras y señores diputados. Sra.
Presidenta. La semana pasada conocíamos el proyecto de ley
de presupuestos generales de la CAIB, unos presupuestos
irreales, que son un engaño para los ciudadanos de Baleares,
con recortes en inversiones del 7,5% y con menos dinero real
disponible porque se dedica más presupuesto a amortizar
deuda, 1.563 millones de euros, 500 millones de euros más de
deuda.

Desde el inicio de legislatura su gobierno ha hecho
verdaderos malabares para cuadrar las cuentas, fruto de su
propia herencia y de su mala gestión, y sabe mejor que nadie
que no va a tener fácil defender en esta cámara estos
presupuestos.

Sra. Presidenta, con el proyecto de ley de presupuestos de
la CAIB para el año 2020, y ante los ajustes presupuestarios,
¿qué acuerdos y políticas dels acords de govern de Bellver
no va  a poder cumplir, Sra. Armengol?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Guasp. Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Guasp, per la seva
pregunta. Aquest govern compleix i complirà els acords de
Bellver perquè és un govern coherent i que compleix els
compromisos amb la ciutadania d’aquesta comunitat
autònoma, un govern que neix de la majoria que el va fer
possible dia 26 de maig, i la demostració més clara del
compliment dels nostres acords és precisament la presentació
en temps i forma del pressupost per a la comunitat autònoma
per a l’any 2020. Vull aprofita per agrair la magnífica feina de
la consellera Rosario Sánchez, del seu equip i de tots els
consellers i les conselleres, a diferència de moltes altres
comunitats autònomes on per cert governen vostès que no han
presentat el pressupost per a l’any 2020.

Li he de dir que aquests són un molts bons pressuposts per
a aquesta comunitat autònoma, que són els segons pressuposts
més alts de la història d’aquestes illes, que seguim destinant
la despesa social més alta de la història a les Illes Balears,
exactament 3.091 milions que van a polítiques de salut,
educació, serveis socials, ocupació i habitatge, que difereixen
molt del que passava quan governava la dreta en aquesta
comunitat autònoma. Hem augmentat respecte de 2015 un
34% la despesa social. 

I quant a inversions, Sra. Guasp, miri bé el pressupost, ha
de mirar el pressupost consolidat en tot el sector
instrumental, i les inversions per a l’any 2020 pugen a 652,84
milions d’euros. Significa una baixada d’un 1,8% respecte de
l’any 2019, però significa una pujada respecte de 2015 ni més
ni manco d’un 52%, per tant la vegada que més inverteix també
aquest govern a les Illes Balears.

Per tant són uns bons pressuposts i adequats, i amb rigor
i amb seny en el moment polític que vivim.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Mire, Sra. Presidenta, con todo los respetos del mundo,
estos presupuestos son unos presupuestos fantasma, fantasma
porque con unos ingresos irreales y que generan más deuda y
más déficit, unos presupuestos que no tienen ninguna
credibilidad. Usted sabe muy bien que están construidos sobre
partidas ficticias e ingresos irreales con una recaudación
inflada, porque usted sabe que no va a ser posible esa
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recaudación en un momento como el actual, de ralentización
del crecimiento de empleo y de desaceleración económica.

Mire, es inadmisible que su govern dispare el gasto en más
del 16% para pagar nóminas de altos cargos, cuando están
recortando más de 12 millones para infraestructuras de
calidad del agua; o bajan una partida importante como la del
empleo y la ocupación. Es inadmisible que los ciudadanos
tengan que pagar 840 millones de euros por un sector público
instrumental con más de 36 empresas públicas, fundaciones y
consorcios, mientras recortan en 14 millones de euros el
presupuesto en infraestructuras educativas, que esto significa
cero nuevas escuelas públicas y cero barracones menos, una
muestra más de su irresponsabilidad.

¿Van a seguir contentando a sus socios abriendo más
chiringuitos, como se comprometieron en los acuerdos de
Bellver, con el presupuesto de 2020, hipotecando así a esta
comunidad autónoma con más deuda y más déficit? Sea
honesta y reconozca que los recortes en los presupuestos
comprometen proyectos y políticas de sus consellerias; asuma
su responsabilidad y lealtad ante los ciudadanos de Baleares...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Guasp, el seu temps s’ha acabat. Gràcies, Sra. Guasp. 

Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Sra. Guasp, ha qualificat aquests
pressuposts de fantasmes. Allò fantasma deu ser el seu partit,
que desapareix, perquè aquests pressuposts són ben reals i ben
ajustats a la realitat de la ciutadania d’aquesta comunitat
autònoma.

(Alguns aplaudiments)

Li deia... vostè pot tenir les opinions macroeconòmiques,
que haurem de veure el seu criteri, però jo els puc explicar
l’informe que ha fet l’AIReF fa dos dies sobre el projecte de
pressupost per a l’any 2020 que presenta aquest pressupost.
AIReF, l’entitat independent econòmica i fiscal d’Espanya, diu
que creu la posició que planteja aquest pressupost, per tant
rigor en té, Sra. Guasp; a diferència del que fan vostès per tot
Espanya aquest govern treballa amb rigor i amb seny. És el
pressupost amb més despesa social de la història d’aquesta
comunitat autònoma i avala les inversions necessàries en
aquesta comunitat autònoma, en un moment complicat, sí, i
per això hem baixat el sostre de despesa en 50 milions d’euros
i per això hem reprogramat segons quines inversions. 

Ara bé, el més alt de la història en política, i seguim amb
el segon més alt de la història en aquesta comunitat autònoma
atenent els problemes que tenen els ciutadans d’aquestes illes.
Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

I.18)  Pregunta RGE núm. 7568/19, presentada pel
diputat Sr. Jorge Campos Asensi, del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares, relativa a Govern de les Illes
Balears.

Divuitena pregunta, RGE núm. 7568/19, ajornada de la
sessió anterior, relativa a Govern de les Illes Balears, que
formula el diputat Sr. Jorge Campos Asensi, del Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares. Té la paraula el Sr.
Campos.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días de nuevo. Sra.
Armengol, tras los continuos insultos a Baleares, a la unidad
de España, a la Constitución, a su propio partido por parte de
sus socios de MÉS, ¿a qué espera a expulsarlos de su
gobierno?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Campos. Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Avui començarem per comentar una
anècdota, tal vegada, però que representa moltes coses. Del
trio de dretes d’aquesta cambra parlamentària l’únic portaveu
que em fa la pregunta avui és vostè, o sigui que el Sr.
Company, cap de l’oposició teòric d’aquest parlament de les
Illes Balears s’estima més anar a Madrid a una reunió de partit
i li deixa a vostè l’oposició, per això no m’estranya que
celebrin perdre les eleccions, senyors del Partit Popular.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Això amb la irresponsabilitat que això suposa, blanquejar
i donar força a l’extrema dreta que vostè representa, Sr.
Campos, en aquesta cambra i a tot Espanya.

Li diré que aquest govern és un govern sòlid i fort, que
respon a la majoria parlamentària que obtinguérem dia 26 de
maig, que té un pacte que és absolutament transparent, amb
unes polítiques molt clares i molt públiques sobre el que vol
fer per als interessos de la ciutadania d’aquestes illes, i
seguirem lluitant cada dia, ocupant-nos i preocupant-nos per
millorar la vida de la gent. Això és el que farem des d’Unides
Podem, Partit Socialista, MÉS per Mallorca i els partits que
ens donen suport.

Moltíssimes gràcies.
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula el Sr. Campos.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Sra. Armengol, entiendo que hoy esté nerviosa,
responsabilidad suya de que uno de los tres diputados que ha
perdido el Partido Socialista; entiendo que esté así.

De todos modos, por si no lo sabe, usted hace referencia
a que es un gobierno sólido, mire lo que han dicho sus socios
de gobierno de MÉS-Esquerra Republicana en las dos últimas
semanas, ¿eh? “El 10N volvemos a las urnas por un PSOE
cobarde que no se atrevió a desafiar a la derecha. El voto más
inútil es el del PSOE”. A su secretario general y presidente en
funciones del Gobierno, Sr. Pedro Sánchez, le han llamado
miserable, indigno, sinvergüenza; un asesor suyo de la
Consejería de Educación, que percibe un sueldo de 48.000
euros, afirma textualmente que “en España se tortura y se
encarcela a la disidencia”. Son sus socios de gobierno, Sra.
Armengol, los que firman esos manifiestos golpistas contra
las libertades junto a los pro etarras de Bildu, los que se
solidarizan con los terroristas, y usted sigue con ellos. ¡Vaya
tragaderas que tiene, Sra. Armengol! O será que comparte ese
discurso ultra, el de su gobierno, que es el ultra.

Se lo he dicho en varias ocasiones. Usted gobierna con
aquellos que quieren convertir  a Baleares en esa Cataluña
sediciosa y violenta, y usted es la presidenta de todos los
ciudadanos de Baleares. Si le preocupara su bienestar -no el
suyo, el de los ciudadanos- y proteger nuestra democracia lo
haría, pero usted está siendo colaboradora necesaria del
proceso separatista en Baleares. 

Mire, Sra. Armengol, si no me importaran los ciudadanos
de estas islas le animaría a seguir con sus socios extremistas,
porque mientras usted y su partido pisotean los derechos, la
democracia, aplican cordones sanitarios antidemocráticos
contra VOX, ya somos la tercera fuerza política nacional, y en
Baleares somos los que más subimos en votos. Aun así yo le
insisto, de verdad, no lo hacemos por nosotros, pero le
insisto, intente no responderme con lo de siempre, con lo de
las extrema derecha, todo eso, porque ya se lo vuelvo a decir,
no me encontrará en el discurso del odio y la crispación, Sra.
Armengol...

(Remor de veus)

... porque no son nuestros votantes los que fabrican explosivos
y cortan carreteras, los que desobedecen a los tribunales, son
sus socios los que avalan estas acciones, con los que usted
parece ser quiere seguir gobernando Baleares.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Campos. Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Sr. Campos, li ho explicaré una
vegada més. Jo no compartesc totes les opinions de tots els
partits polítics que formen el Govern, ni cap de nosaltres...,
supòs que igual, però hem posat per damunt els interessos del
país i hem posat per damunt els interessos de la ciutadania
d’aquesta comunitat autònoma i hem fet uns Acords de
Bellver, que són públics i notoris, que explica les polítiques
que volem fer en aquesta comunitat autònoma. I nosaltres què
creim fermament?, que una societat no es construeix a través
de l’odi, de la crispació, de la divisió, es construeix a través
del diàleg i des del respecte. I volem una societat lliure i
volem que la gent que té una opció sexual diferent sigui lliure
i volem respectar la diversitat i la pluralitat d’aquesta societat.
I volem una societat lliure de racisme i de xenofòbia, i en això
ens hi trobarà. 

I volem una societat lliure de desigualtats, defensam
fermament un estat de les autonomies, defensam l’autogovern
d’aquesta comunitat autònoma, defensam aquesta terra,
defensam les institucions autonòmiques, volem més
competències per a aquesta terra, volem més recursos, volem
invertir aquests recursos a millorar l’educació pública,
millorar la sanitat pública, millorar els serveis socials,
millorar les inversions públiques d’aquesta comunitat
autònoma. I per això és un govern fort, Sr. Campos, perquè
respon a la majoria social d’aquesta comunitat autònoma, com
es va demostrar dia 26 de maig i com es va demostrar aquest
dia 10 de novembre. I sap què, Sr. Campos?, les nostres
polítiques, les polítiques que continuarà exercint aquest
govern seran les que aturaran les seves mentides.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, presidenta.

I.19) Pregunta RGE núm. 7794/19, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i  Baró del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a gestions per garantir la connectivitat.

Dinovena pregunta, RGE núm. 7794/19, relativa a gestions
per garantir la connectivitat, que formula el diputat Sr. Josep
Castells i Baró del Grup Parlamentari Mixt. Té la paraula el Sr.
Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Després de l’espectacle,
tornem a la política. Sra. Presidenta, bon dia. Hi ha hagut un
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parell de preguntes de diputats que m’han precedit, demanant
sobre aquesta mateixa qüestió, que li han demanat al conseller
Marc Pons i jo tinc la impressió que les preguntes s’han fet en
prosa i la resposta s’ha fet en poesia, m’explicaré. És a dir,
s’han formulat una sèrie de preocupacions que afecten
l’economia, que afecten la política, que afecten la vida
quotidiana i tinc la impressió que s’ha respost amb vaguetats,
“farem”, “esperarem”, “serem prudents”, “hem de saber si
s’aprova o no”.

Jo li deman, Sra. Presidenta, respecte d'aquesta qüestió,
què vol fer el Govern?, en quina línia treballa? Ens ha dit el
conseller que vostè ha parlat amb els presidents de les
companyies, que ha parlat amb el Govern d’Espanya. Què li
han dit?, més important, què els ha demanat vostè? És a dir,
crec que és molt important saber, o que el Govern sàpiga què
vol en aquesta qüestió. I és per això en quina línia treballa.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Castells. Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Castells, per aquesta,
crec que quarta pregunta avui en el plenari sobre la mateixa
qüestió, que sens dubte coincideixen diferents grups
parlamentaris sobre la preocupació, sobre aquest anunci d’una
venda, o d’una compra-venda entre dues empreses privades,
dues companyies aèries i que, per tant, sens dubte té una
importància rellevant a la nostra comunitat autònoma. Crec
que el Sr. Marc Pons ha contestat perfectament no amb
vaguetats, sinó amb realitats, sobre allò que està succeint i per
tant, davant un anunci de compra-venda, primer de tot anunci
entre dues empreses, una compra-venda absolutament privada
que ha tenir tota una sèrie de tramitacions, tant a la Comissió
de Competència a nivell espanyol, com a nivell de Brussel·les,
ells han de presentar el seu pla d’empresa i han de fixar les
seves condicions i per tant, necessitarà una resposta, que això
té quatre mesos de tramitació a nivell europeu i per tant, té
tota una tramitació que ha explicat el Sr. Marc Pons i que per
tant, no m’hi estendré. 

Com vostè feia referència, jo el mateix dia que va sortir
aquesta compra-venda, vaig parlar amb la Sra. María José
Hidalgo com amb el president d’Iberia el Sr. Luís Gallego, per
evidentment interessar-me sobre com estava la situació i els
vàrem sol·licitar allò que és obvi per part del Govern de les
Illes Balears i que hem explicat. Primer de tot a veure si això
afectaria o no la connectivitat de les nostres illes, si afectaria
o no els llocs de treball que hi ha a les nostres illes en aquests
moments, que són molts i molt elevats, si afectaria les
inversions que hi ha per part d’Air Europa a la nostra
comunitat autònoma. Tant un president com l’altre me
digueren que no, que no afectaria, que mantendrien els llocs
de treball, aquest era el seu compromís i que mantendrien la
connectivitat. 

Evidentment nosaltres estarem absolutament vigilants, vaig
parlar també amb el Ministeri de Foment, hem parlat amb el
Govern espanyol i amb el Govern canari i estarem vigilants
d’aquesta acció, vigilants i contundents perquè no hi hagi
minva de connectivitat, perquè no hi hagi minva de llocs de
feina i perquè es garanteixin els drets dels ciutadans d’aquesta
comunitat autònoma.

De totes formes tenim prevista també una reunió amb
l’empresa d’Iberia, perquè ens expliquin exactament el pla
d’empresa que pensen plantejar a la Comissió de la
Competència per tal de valorar quines rutes i quina
connectivitat pensen establir. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies per la seva resposta, Sra. Presidenta, però
continuo pensant que vostès estan en un compàs d’espera
injustificat. Jo crec que el Govern s’hauria de dedicar a quin
és el seu horitzó, quins són els diversos escenaris i com hem
de respondre als diversos escenaris i a l’amenaça que
representa aquesta fusió per a la connectivitat entre illes i
entre illes i la península.

Vostè m’ha parlat d’aquest expedient de concentració
empresarial, que l’ha d’estudiar la Comissió Nacional dels
Mercats i la Competència. La comunitat autònoma pot ser part
en aquest procediment. La Llei de la defensa de la
competència estableix que quan una fusió afecta un mercat
específic d’una comunitat autònoma, aquesta comunitat
autònoma ha de fer un informe, pot fer un informe, tindrà 20
dies per fer-lo, ja hauríem d’estar treballant amb aquestes
dades, els serveis jurídics de la comunitat autònoma ja haurien
d’estar pendents sobre en quins termes han de donar resposta
a això, no a l’expectativa de què volen fer les companyies, sinó
a l’expectativa del que volem nosaltres que sigui la
connectivitat de les Illes Balears. Tant podem treballar en la
línia d’obligar a aquesta única companyia que tindrem, que
garanteixi la connectivitat, la qual cosa voldria dir per exemple
treballar en la modificació de les obligacions de servei públic,
que estem parlant d’un mecanisme diferent del de la regulació
de la competència, però que ens pot garantir la competitivitat,
com treballar en una altra línia, treballar en la línia que es
garanteixi que puguin entrar altres operadores i, per tant,
obligar a fer les inversions a l’Aeroport de Palma i en els
altres aeroports, per part d’aquesta companyia resultant que
tindrà gairebé el monopoli, o sigui el monopoli de les
connexions entre illes i gairebé el monopoli de les
connexions entre illes i península.

És una qüestió molt greu i no em sembla seriós o no em
sembla adequat, dir que estem esperant a veure què passa.

Gràcies, Sr. President.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Té la paraula la presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Sr. Castells, no hi ha més sord
aquell que no vol entendre, no li deim que estam esperant a
veure què passa, li deim que estam actuant en la mesura de les
possibilitats. Nosaltres no podem aturar una compra-venda a
nivell empresarial, el que passa és que podem actuar amb la
informació, que és el primer que vàrem demanar, la posició
del Govern ha estat transmesa a les empreses, tant a la que ven,
com a la que compra, ha estat transmesa la posició del Govern
al Ministeri de Foment i òbviament els nostres serveis jurídics
estan fent feina, clar que sí, Sr. Castells, estam fent la feina
política i la feina tècnica i en el moment que haguem de
presentar els informes, els presentarem, amb la defensa dels
interessos d’aquesta comunitat autònoma, com ha fet sempre
aquest govern que tenc l’honor de presidir. I un exemple és la
demanda del canvi de l’OSP Maó-Madrid que vàrem
aconseguir l’any 2018. No sé per què dubta d’això, que és
bastant evident...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Presidenta, el seu temps s’ha acabat. Gràcies,
presidenta.

I.20) Pregunta RGE núm. 7797/19, presentada pel
diputat Sr. Jaume Font i Barceló del Grup Parlamentari
El Pi Proposta per les Illes Balears, relativa a valoració
dels resultats electorals del 10N.

Vintena pregunta, RGE núm. 7797/19, relativa a valoració
dels resultats electorals del 10N, que formula el diputat Sr.
Jaume Font i Barceló del Grup Parlamentari El Pi Proposta
per les Illes Balears. Té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Avui
m’ha passat una cosa que encara no m’havia passat mai aquí,
que em recriminessin el fet d’aplaudir una contesta d’un
conseller a un diputat. Si acabam amb aquesta llibertat de
poder aplaudir a qui vulguem, estam acabant amb la llibertat
dels nostres fills, així de clar! Perquè aquesta mateixa gent a
qui li sap greu que hagi fet això, quan he aplaudit qualque
resposta seva al Govern, ni han dit res...

(Alguns aplaudiments)

Ni han dit res, ni han dit res!

Sra. Presidenta, després dels resultats de despús-ahir, amb
aquests resultats de dia 10 de novembre, creu que són una
bona notícia per als interessos dels ciutadans de les Illes
Balears?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font, per la seva
pregunta. Com a presidenta del Govern de les Illes Balears el
que he de valorar és allò que he valorat durant els darrers
temps, és necessari, molt important i necessari per a les Illes
Balears que hi hagi un govern a Espanya estable, que sigui fort,
que sigui sòlid i que pugui garantir un full de ruta polític que
coincideixi amb els interessos d’aquesta comunitat autònoma.
I què és allò per als interessos d’aquesta comunitat autònoma?
Sens dubte que hi hagi un pressupost per a l’any 2020 ràpid a
nivell estatal, que garanteixi els fons d’insularitat i, per tant, el
compliment de la Llei de règim especial, que s’aprovi aviat el
projecte de llei de règim fiscal, que va ser aprovat
l’avantprojecte a un anterior Consell de Ministres, que hi hagi
un govern que aposti c lar per a una millora del sistema de
finançament autonòmic i que afecti aquesta comunitat
autònoma, que hi hagi els convenis específics d’inversió en
aquestes illes, que es pugin les pensions, que es millorin els
salaris, que es millorin les condicions de feina de treballadors
i treballadores, que s’impulsi la Llei de dependència, un
govern d’Espanya compromès en la lluita contra el canvi
climàtic i tantes i tantes coses.

L’única possibilitat arran de les eleccions de dia 10 de
novembre és un govern presidit per Pedro Sánchez, crec que
és una bona notícia per a aquesta comunitat autònoma, hi ha
una segona oportunitat que esper que no es desaprofiti.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, una part important
d’aquests resultats que hi ha hagut diumenge passat vénen
donats, sota el nostre punt de vista, per la falta de polítiques
que la gent pugui tocar amb les mans. És veritat que hi ha unes
polítiques que hi haurà alguns que les toquen, però hi ha molta
gent que no pot tocar amb les mans aquestes polítiques i
sobretot mirant a Balears el que ha rebut és per part del Sr.
Ábalos, que ens vol revisar la declaració de la renda, de la Sra.
Montero, que no ha cregut mai realment en un fet diferencial
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cap a Balears, que quan ha estat el moment de fer el Sr.
Sánchez el primer pressupost ha resultat que tenia 20 milions
d’euros menys que els que havia posat el Sr. Rajoy. 

Totes aquestes coses les sumen i surten partits com VOX
amb quatre frases fetes, superficials, toros, aquí dalt recitar el
Cara al sol, i tal, beneitures d’aquestes i passa el que passa,
passa el que passa. Què crec que necessitam, presidenta?, que
el Sr. Yllanes, que és el seu vicepresident, es posi les piles
amb vostè, escoltin, perquè s’hauran de menester, i si hi ha
govern a Madrid de PSOE i Podemos, més tots els que hi hagi,
els han d’ensenyar la lliçó del que han d’aprendre. No hem de
tornar a discutir d’un règim especial, no hem de tornar a
discutir que hem perdut més de 1.700 milions d’euros amb el
sistema de finançament aquests darrers vuit anys o que hem
invertit més de 7.050 milions en el fons de solidaritat cap a
les altres regions, que mentre aquí un només rep 400 euros els
altres reben 1.700 euros per persona a Canàries o 1.100 a
Extremadura. Necessitam que si vostès han de donar suport al
Govern del Sr. Sánchez sàpiguen quina és la lliçó per a
Balears. No podem tornar a estudiar, hem d’aprovar a la
primera.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. Font. En aquestes estam, per això ens
presentàrem a les eleccions dia 10 de novembre alguns, no
tothom, i per això vàrem defensar tenir la força a Madrid per
defensar els interessos també d’aquesta...

(Remor de veus)

... d’aquesta comunitat, d’aquesta comunitat autònoma.

EL SR. PRESIDENT:

Senyors diputats, un poc de silenci.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Vostè em deia si estic satisfeta o no, sí, a les Illes Balears
dia 10 de novembre també es revalida una majoria progressista
que defensa, per tant, entenem així, el full de ruta política que
està duent aquest govern amb les polítiques que abans
explicava a les anteriors preguntes. A nivell d’Espanya
necessitam ja un govern ràpid i jo esper, i repetesc, que sigui
un govern progressista, un govern presidit per Pedro Sánchez
amb acords a l’esquerra que pugui fer possible el full de ruta
política d’aquesta comunitat autònoma que tenim pactat amb

el Govern espanyol, amb el Govern que va néixer arran de la
moció de censura i després a partir de les eleccions passades.

Per tant, què volem? El règim especial que es compleixi,
el règim fiscal de la millor manera possible i el més aviat
possible, volem garantir els drets dels ciutadans i de les
ciutadanes d’aquesta comunitat autònoma amb les
connectivitats, amb tantes i tantes coses que tenim per
endavant. Ara bé, també dir-li, amb aquests nou mesos del
Govern de Pedro Sánchez hem avançat molt més que amb els
set anys del Partit Popular. Per tant, esper que aviat ho puguem
fer possible.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, presidenta.

I.21) Pregunta RGE núm. 7808/19, presentada pel
diputat Sr. Gabriel Company i Bauzá, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a previsió d'ingressos del
Projecte de llei de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per al 2020.

La vint-i-una pregunta, la RGE núm. 7808/19, decau per
absència del Sr. Company.

(Se senten veus de fons diuen: “ooohhh”)

II. Interpel·lació RGE núm. 7683/19, presentada pel
Grup Parlamentari Popular, relativa a política general
del Govern en matèria de funció pública.

Passam al segon punt de l’ordre del dia que correspon al
debat de la Interpel·lació RGE núm. 7683/19, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a política general del Govern en
matèria de funció pública.

Intervenció del Grup Parlamentari Popular, té la paraula el
Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bien, el objeto
de esta interpelación es conocer con mayor detalle las
políticas en materia de función pública del Govern, sus
proyectos y cuáles son sus prioridades.

Los servicios públicos son prestados por personas,
funcionarios o personal laboral, que trabajan para la
administración pública y que desde nuestro grupo nos
merecen todos los respectos y que creo que coincidiremos
todos los miembros de esta cámara que son personas que
deben ser eficaces, contar con la formación adecuada y contar
con los medios adecuados para cumplir esta importante
función para que funcione nuestra sociedad. Por tanto, es
importante hablar también de las personas, hablamos muchas
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veces, discutimos sobre inversiones, sobre infraestructuras,
pero también es fundamental en la administración pública
hablar de personas.

Una de las cuestiones, para nosotros que hemos ido
solicitando información al Govern tanto escrita como verbal,
fundamental, y que es una especie de misterio, es saber el
número exacto o aproximado, lo más aproximado posible, de
recursos humanos con los que cuenta esta comunidad, tanto
funcionarios como trabajadores, tanto del Govern como de
todo el sector instrumental y de los entes públicos. 

Por nuestra parte no ha habido manera a pesar de nuestra
reiterada petición, tanto por escrito como verbal, que la
consellera máxima responsable del área nos lo pudiese
concretar. Bueno, nos lo ha concretado, pero la verdad es que
el mes pasado nos decía que en el mes de junio  se había
alcanzado la cifra de 35.000 personas, lo que suponía un
incremento del 12,7 respecto al 2015 y que había
incrementado el 4.000 personas más las personas que
trabajaban para esta comunidad autónoma. En concreto nos
aseguró que en sanidad había 17.500 personas y que se había
incrementado en 1.967 personas y que en educación había
13.300 personas, lo que supone un incremento de 1.450
personas.

Eso nos derivó a entender que en servicios generales,
entes instrumentales, el resto de la comunidad autónoma el
incremento habría sido de 583 personas, restando las 4.000,
los de sanidad y los de educación, nos daba ese resultado.

Y le preguntamos los motivos que justificaban, Sra.
Consellera, le preguntamos los motivos que justificaban esa
gran diferencia entre los datos que usted nos daba y los datos
que figuraban en la página oficial del Ministerio de
Administraciones Públicas con efectos a 1 de enero de 2019,
que usted conoce perfectamente y a la cual nos dijo que se
surtía de los datos que la Dirección General de Función
Pública le daba a esta página.

Y su explicación fue que, claro, que en la página del
Govern había... en la página del Ministerio estaban los
contratos inferiores a seis..., no estaban los contratos
inferiores a seis meses y no estaban los contratos en
prácticas, explicación que queda muy bien, pero que cuando
baja luego a los números sí que le sorprende, cuando uno
analiza luego los números concretos, pues, no solamente nos
sorprende, sino que además yo creo que a cualquier ciudadano
le debería preocupar, porque si el ministerio nos dice que
tenemos 28.325 personas a cargo de la comunidad autónoma
y usted nos dice que tenemos 35.000, y usted nos dice que la
explicación de la diferencia entre 35.000 y 28.000 es que hay
contratos inferiores a seis meses y contratos en prácticas y
esa es la explicación de esa diferencia quiere decir que
tenemos 6.675, es decir, el 19% de la plantilla, de contratos...
de los trabajadores públicos con contratos inferiores a seis
meses o con contratos en prácticas, y eso es preocupante. Nos
gustaría que nos lo  aclarase si es así, porque esa es la
explicación que usted dio a las preguntas que le hicimos.

Es decir, nos llenamos la boca, salimos en ruedas de
prensa, en que tenemos una... que hay que combatir la
precariedad laboral en el sector privado, hacemos campañas de
inspección, el Sr. Negueruela nos hace una rueda de prensa y
nos dice que uno de cada dos contratos inspeccionados son en
fraude de ley, que son precarios y resulta que en la
administración de la comunidad autónoma tenemos un 19% de
la plantilla en precariedad laboral. 

Esa es la conclusión de los datos que usted nos dio y que
me gustaría que nos explicase, en concreto lo llamativo por
ejemplo es en el sector sanitario. Según los datos del
ministerio tenemos 11.876 trabajadores en el sector sanitario,
usted nos dice que hay 17.500, quiere decir que el 31,13% de
la plantilla del sector sanitario es en precario, son contratos
temporales o en prácticas, según la explicación que usted nos
dio.

Si miramos los datos del ministerio, que nos comentó, es
que en cinco años ustedes han incrementado realmente en
contratos fijos 284 trabajadores. Nos anunció..., porque
usted... nos anunció la consellera que se han incrementado un
montón de médicos, un montón de enfermeros, pero
realmente según los datos del ministerio y los datos que usted
nos dio eso es falso. La realidad de los contratos fijos son
284 personas.

Y en educación, pues, no tan... tan llamativo, pero también
se produce una situación curiosa, según resulta que los datos
que usted nos dio los trabajadores en el sector docente no
universitario serían 13.300, según el ministerio son 12.529,
quiere decir que en educación tenemos 771 trabajadores...,
trabajadores o funcionarios entiendo que deben ser, en
educación o que están en prácticas o tienen contratos menores
de seis meses, no 1.500 maestros más que cada vez que el Sr.
Conseller nos explica cuál es el gran esfuerzo que se ha hecho
en educación, pues resulta que no son 1.500 maestros más,
según sus datos y según los datos del ministerio, son 468
maestros. 

Por tanto, está muy bien el argumentario del Govern que
le preparan sus responsables de prensa de decir “hemos creado
1.500 profesores más, hemos creado 1.900... personal más en
sanidad”, pero es que los datos concretos que usted me da
dicen que eso es mentira, que el argumentario de su gabinete
de comunicación pues bueno, hace un poco de trampa y nos
cuela ahí el personal en prácticas o el personal con contratos
inferiores a seis meses y así parece que hay más. Eso es lo
que se desprende de la realidad. 

Por tanto, nos gustaría que nos confirmase que
efectivamente es cierto que el Sr. March i la Sra. Consellera
han hinchado los datos y que utilizan los datos de los contratos
en prácticas o inferiores a seis meses para decirnos que han
creado todos esos puestos de trabajo que no son ciertos.

Nos gustaría conocer un acuerdo importante. Usted sabe
que en el marzo de 2017 se llegó a un acuerdo, el ministerio
con los sindicatos, precisamente en la reducción de la
temporalidad en el sector público y de dejar en tres años a un
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máximo de un 8%. ¿Cuál es la situación en el cumplimiento de
ese acuerdo en Baleares?, ¿se ha cumplido el 8%? Es que los
datos que tengo es un 31%, por ejemplo, en sanidad de
precariedad, del 31 al 8% hay grandes diferencias.

Claro, si se hacen procesos de oposición que, por cierto,
al menos en la pasada legislatura pues muchos de ellos fueron
polémicos y con recursos, pues, ¿cuál es la previsión de
procesos de oposición en esta legislatura? 

Nos gustaría saber que nos dijese exactamente el grado o
el tanto por ciento de temporalidad existente en este momento
en la administración pública, tanto en el sector instrumental
como en el propio govern. 

Hay cuestiones importantes que nos gustaría también
conocer como, ¿piensa hacer algún cambio importante en
materia legislativa?, ¿piensa tirar adelante alguna modificación
importante de la Ley de función pública de la comunidad
autónoma?

En materia de temporalidad quiero recordarle que desde la
Ley de presupuestos, la única ley de presupuestos que..., la
última ley de presupuestos del Estado vigente, la
contractación, hay una norma que establece precisamente que
la contractación del personal laboral de las administraciones
públicas debe hacerse siguiendo de forma rigurosa lo previsto
en el Estatuto de los Trabajadores y la aplicación de los
principios de igualdad, publicidad, mérito y capacidad, y que
no se puede atribuir la condición de personal laboral
indefinido no fijo a los contratados temporalmente; si eso se
hace se le puede reclamar responsabilidades a los titulares de
órganos que lo hiciesen. Por tanto, me gustaría saber si ha
abierto algún expediente por atribuir la condición de personal
laboral no fijo a gente que ha contratado temporalmente de
forma fraudulenta o incorrecta en la administración pública.

Nos gustaría saber efectivamente si se han desdotado
plazas del 19, de su pregunta el otro día no nos quedó nada
claro porque me confundió 2020 con la desdotación que se
había anunciado en la prensa de plazas del 19. Nos gustaría
saber si hay alguna previsión de reducir el sector público
instrumental o seguirán en su fase expansiva, nos gustaría
saber cuál es la evolución del teletrabajo en la
administración...

(La Sra. Vicepresidenta primera substitueix el Sr.
President en la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Lafuente, tiene que ir terminando, por favor.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Sí, voy terminando, presidenta. Nos gustaría saber si hay
alguna previsión o alguna novedad en materia del
funcionamiento del EBAP, que cumple una importante función
y creemos que es fundamental para la formación de los
funcionarios. Nos gustaría saber novedades o los avances en

el proceso de digitalización de la administración pública, que
también es una cuestión fundamental para la modernización de
nuestra administración pública.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Lafuente. Es el turno de palabra de la
consellera de Administraciones Publicas y Modernización,
Sra. Isabel Castro.

LA SRA. CONSELLERA D’ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES I MODERNITZACIÓ (Isabel Castro i
Fernández):

Gràcies, vicepresidenta. Gràcies, Sr. Lafuente. Bon dia
a tothom. El pasado 4 de noviembre ustedes registraron una
interpelación vía urgencia que literalmente decía: “debido a las
recientes aparecidas en relación a la desdotación de plazas no
cubiertas y dada la actual situación de desaceleración
económica que podría afectar de manera transversal a todas las
áreas del Gobierno y también a la función pública, se hace
necesario y urgente que el Gobierno dé cumplida información
a la cámara sobre la situación y previsiones al respecto”. 

Pensé por un momento que la retirarían puesto que al día
siguiente justo usted mismo se interesó y me preguntó por
este mismo tema; creo que no me debí explicar bien o no fui
suficientemente clara en mi contestación, se lo diré más
claro, no se desdotará ninguna plaza. No puedo ser más clara,
no se desdotará ninguna plaza. 

Además, al día siguiente de la respuesta parlamentaria hubo
otro hecho que también pensé que conllevaría que retirarían
esta interpelación y es que el Govern, a través de la consellera
de Hacienda, presentó a esta cámara el proyecto de la Ley de
presupuestos que hemos elaborado. Debo entender que no lo
ha mirado, pues si lo hubiera hecho hubiera comprobado que
no se desdota ninguna plaza.

Lo que sí hemos hecho, y es lo que intenté explicarle el
martes con poco éxito, por lo que veo, y no tengo ningún
problema en volver a repetirselo, lo que hemos hecho es
analizar la situación de las plazas que estaban presupuestadas
y que estaban vacantes, que no estaban cubiertas, que estaban
vacías. Es obligación de este gobierno y de todos los
gobiernos analizar las plazas vacantes para ver cuáles son
necesarias y cuáles no en cada área, en el marco de la
reestructuración de consellerias del nuevo gobierno.

Esto no es todo, no tiro la toalla, lo intentaré una vez más,
Sr. Diputado. No sé si puedo pedir a la cámara que el Diario
de Sesiones lo recoja en negrita o en mayúscula, el
presupuesto que hemos preparado para el 2020 no elimina
ninguna plaza en ninguna conselleria.

(Alguns aplaudiments)
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El presupuesto que hemos preparado y que ustedes tienen
desde la semana pasada no elimina ninguna plaza en ninguna
conselleria, es más, los gastos de personal aumentan en un
1,8% respecto al 2019. 

Llegado a este  punto no sé de que manera explicarme
mejor, si cuando el Govern le responde por escrito, en una
sesión de control, ustedes no dan por buena esta información,
¿debemos seguirles el juego y seguir retroalimentando este
falso argumentario o lo hacen acaso porque no les gusta la
respuesta que reciben porque desmonta su andamiaje
argumental? Eso sería otro tema. 

Miren, si cuando el Govern registra el proyecto de unas
principales leyes que debe aprobar este parlamento ustedes
siguen desconfiando de las fuentes tenemos todos un
problema. Sr. Lafuente, desconozco de donde saca usted la
información, pero lo que sí le digo es que esa información no
es fiable, por eso creo que debe usted recapacitar. Me puedo
imaginar que tienen previstas más interpelaciones en este
sentido, lo que le quiero decir es que en el año 2020 el
presupuesto es continuista e  incorpora todas las mejoras
laborales que se hicieron en el 2019 y en toda la legislatura
pasada. 

El Govern de las Islas Baleares, de la mano de los
sindicatos, ha hecho un gran esfuerzo en la legislatura pasada,
con mucho esfuerzo hemos logrado mejoras salariales y
recuperar derechos de los empleados públicos que ustedes
eliminaron de un plumazo y lo hemos hecho con más
recorrido y profundidad que otras comunidades autónomas. El
presupuesto de 2020 mantienen y consolida las condiciones
que ha habido hasta ahora en materia de salarios públicos,
damos continuidad al trabajo de la pasada legislatura en la que
se recuperaron plantillas y se reinvirtieron sus recortes. 

Usted me comentó también el otro día que nosotros no
escuchábamos a los sindicatos, según me comentó en la
pregunta del martes pasado. Eso es una falsedad. El pasado 30
de octubre se convocó la Mesa general del empleado público
de la CAIB y se convocó porque así lo dice el EBEP. En esa
mesa se informó a los miembros, a todos los miembros de la
Mesa y a todos los sindicatos presentes de todo lo relativa en
materia de personal, funcionario, personal estatutario y
laboral, que afecta el proyecto de ley de presupuestos para el
2020. En esta mesa estaban convocadas todas las
organizaciones sindicales que tienen derecho, según el
artículo 37.3 del Estatuto Básico del Empleado Público. (...),
porque usted me reclamaba que convocáramos las otras
mesas, entiendo, que convoquemos también la Mesa sectorial
de servicios generales donde están presentes otros sindicatos
en donde también informaremos de este punto.

Usted también me pregunto, y ha hecho referencia en esta
interpelación, a lo que sucede con la cifra de empleados
públicos del ministerio versus los que dice la comunidad
autónoma. Usted puede seguir haciendo malabares con las
cifras y manipulando la realidad, ya se lo expliqué en pleno y
se lo vuelvo a explicar otra vez; los criterios con los que
cuenta el ministerio son distintos, no se incluyen los

contratos de menos de seis meses de duración y no se cuentan
los contratos en prácticas. Usted mezcla intencionadamente
empleo público con empleo privado. 

Sabe usted por mi responsabilidad anterior que conozco
perfectamente el Plan de lucha contra la precariedad laboral
y sabe que no se puede hacer una comparativa entre el empleo
público y el empleo privado por un motivo sencillo, para hacer
fijo al empleado público hay que convocar oposiciones, cosa
que sucede obviamente en el ámbito privado. 

Nuestra comunidad autónoma tiene un ciclo  económico
altamente estacionalizado y, por tanto, registra incrementos
importantes de población flotante los meses de verano, lo que
nos obliga lógicamente a reforzar los servicios públicos más
esenciales en temporada de verano, como sucede por ejemplo
con sanidad. 

Claro que son contratos temporales y por eso no tenemos
que contarlos como trabajadores públicos, ¿cuando un
profesor se pone de baja no debemos sustituirlo? Ya entiendo
porque le sorprende, porque ustedes no sustituían a ninguno,
a ustedes nunca les preocupó la función pública y por eso
echaron a la calle a miles de trabajadores públicos y esto
ahora parece que no les gusta recordarlo, parece que les
molesta que seamos la comunidad autónoma que más empleo
público ha recuperado, un 28,5% de empleo público durante
el último lustro. 

Dejen, por favor, de seguir intentando manipular la
realidad, nosotros no queremos entrar en esta lucha, creemos
que estamos aquí para construir, para mejorar las cosas y nos
gustaría escuchar sus propuestas en una área tan importante
como es la función pública. Nos gustaría saber qué es de
verdad lo que proponen, pero lo que no puede ser es manipular
los datos una y otra vez sin aportar ni una sola solución y aún
cuando negamos su mentida, y lo hacemos de manera
argumentada y documentada, seguimos sin avanzar, sino que
parece que lo único que pretendemos es reforzar un bulo.

Creo que esta estrategia de las tres derechas de decir
medias verdades o directamente mentir torturando los datos
hacen un flaco favor a la política. Si de verdad creen ustedes
en la política y en la función pública tenemos que ser capaces
de conversar, de empatizar, de llegar a acuerdos, pero si se
mantienen en esta línea creo que va a ser complicado.

Muy a pesar de su distorsión de la realidad, desde el
Govern vamos a seguir apostando y mejorando la función
pública, vamos a seguir sin detenernos en el proceso de
consolidación de empleo público de calidad que ya se empezó
en la legislatura pasada, todo ello para ganar estabilidad y
rejuvenecer las plantillas. Recordar que la legislatura pasada
se activó la oferta pública de empleo, única garantía para
conseguir empleo fijo dentro de la administración pública,
como usted sabe. Se crearon 9.000 plazas, 5.147 en salud,
3.476 en educación y 813 en servicios generales, total, 9.369,
un 82% de la realizadas y convocadas. En cambio en la
legislatura 2011-2015 del PP, ¿sabe cuántas? Cero.
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Pese a su ruido no nos vamos a detener, vamos a potenciar
la evolución del desarrollo de los y las empleadas públicas,
vamos a seguir apostando por una cultura enfocada al
rendimiento, la conciliación y la igualdad en la ocupación
pública. Ante el vacío de sus propuestas este govern va a
seguir trabajando para dignificar el servicio público con la
plena convicción de defender la administración pública,
puesto que esta es la única manera de defender el estado del
bienestar.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sra. Consellera. Tiene... turno de palabra
para el Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sra. Presidenta. Gracias, Sra. Consellera. Vamos
a ver, yo... le remito a que lea el Diario de Sesiones. No está
en negrita, está el letra normal y corriente, pero se entiende
bien. La pregunta que le hacía era sobre la desdotación de
plazas de funcionarios del 2019, de este año. Creo que es fácil
de entender; una cosa és desdotar y bloquear determinadas
plazas, que es lo que ha hecho su consellera de Hacienda, y
otra cosa es la eliminación de 2020. Está escrito en el Diario
de Sesiones, bastaba con que se estudiase eso, no que me
volviese a repetir sobre el proyecto de presupuestos que, no
se preocupe, tendremos tiempo de debatir lo de presupuestos.
Aquí vamos a hablar y vamos a hablar mucho, pero no era de
eso, y bastaba volverlo a leer. No esté en negrita, ya lo sé, que
no está en negrita, pero se entiende bien, la pregunta de lo que
le hice y de lo que hablaba. Bloquear plazas de funcionarios
2019 y desdotarlas. No se eliminaban, eso no, es otra cosa lo
de la eliminación, es sencillo, yo creo que se lo explicarán sus
asesores con facilidad, y sabiendo que usted tiene una
formación importante en materia laboral y en materia de
función pública estoy seguro de que lo entenderá, pero
léaselo, por favor.

Vamos a ver, yo le he hecho una cuestión sobre los datos
del ministerio, los datos que usted da, matemático y basado en
sus números y en sus explicaciones, y la conclusión sigue
siendo la misma, que ustedes han incrementado de forma
substancial la contratación temporal y no la contratación fija
en base a sus números, y que hay una precariedad importante
en función pública, y le pedía sobre eso. Sigue sin explicarlo. 

Le pedía sobre otras cuestiones que sigue tampoco sin
explicar. Por ejemplo usted me dice “no, es que ustedes no
hacen nada y eran un desastre en materia de función pública”.
Mire, acabo de ver una noticia que me ha alegrado un montón,
suya, que es que han recuperado las jornadas de la
administración digital, las habían suprimido nada más llegar al
Gobierno en 2015; empezó en 2005, la última fue en 2015
con el gobierno del Partido Popular, y usted este año por fin
las recupera. Eso es trabajar en la modernización de la función

pública, me alegro de ello. Propuestas positivas, lo digo
porque usted sale diciendo que el PP..., pues mira, eso lo
habíamos hecho nosotros, ustedes llegaron, se lo cargaron, y
he visto que usted, com buen criterio, lo vuelve a poner en
marcha. Le doy la enhorabuena por eso. Lástima de los cuatro
años perdidos. Y yo creo que lástima de los cuatro años
perdidos en que con una bonanza económica podíamos haber
trabajado en estructurar una modernización de la
administración pública moderna, y lo que se ha hecho es...
pues pasar un simple trámite.

Le recordaré por ejemplo..., lo digo porque también
usted..., es muy fácil decir “no, es que el PP fatal, lo hacía
fatal y tal”. Los datos de... para comparar datos iguales, esto es
la ficha del Ministerio de Administraciones Públicas. ¿Sabe
usted cuándo el Ministerio de Administraciones Públicas
reconocía más personal a la administración del Govern de las
Islas Baleares? En 2012, 29.425; ahora, 2019, 28.325. No han
llegado a recuperar los datos de 2012, ni siquiera los han
alcanzado, utilizando el mismo criterio, para utilizar criterios
homogéneos y no... no distorsionar. 

Pero es curioso, porque usted cada vez que sale vuelve a
decir que si los despidos que hizo el Partido Popular, es decir,
para justificar su... gestión actual vuelve a sacar la materia de
los despidos. Usted sabe perfectamente por su formación que
en 2011 en adelante se tuvieron que tomar medidas
importantes en materia de personal y para ajustar materia de
personal, y lo que se hizo fue amortizar plazas de laborales
que habían accedido a la función..., bueno, que ocupaban plazas
públicas sin haber participado en procedimientos de
contratación pública con igualdad, mérito y capacidad, y por
tanto se iba a amortización de puestos de trabajo de personal
laboral. Y usted sabe perfectamente que la jurisprudencia
entonces decía una cosa muy clara: que esas plazas se podían
amortizar sin indemnización, y lo decía hasta la Sala de lo
Social del Tribunal Superior de Justicia de las Islas Baleares,
y usted sabe perfectamente que el Tribunal Supremo cambió
de criterio, y usted sabe que en base a este cambio de criterio
es cuando se produjeron las indemnizaciones. 

Por tanto diga toda la verdad, porque usted lo sabe, usted
lo sabe y lo conoce perfectamente por su formación. Pero sin
embargo simplemente dice una parte de la verdad para atacar
al Partido Popular. Yo creo que eso es como mínimo bastante,
bastante... pues éticamente y moralmente, y políticamente,
pues bueno, yo creo que no es demasiado correcto.

En definitiva, Sra. Consellera, yo creo que este govern
desgraciadamente lo que se ve es que sí incrementa, que ha
incrementado un 100% los cargos políticos, tiene 204 cargos
políticos con un coste de 12 millones de euros anuales...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Lafuente, tiene que ir terminando, por favor.
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EL SR. LAFUENTE I MIR:

Voy terminando, Sra. Presidenta. Dice una cosa al sector
privado, es muy fácil decirle “voy a hacer inspecciones, voy a
perseguir la precariedad laboral en el sector privado”, y
después desgraciadamente no se aplica lo que predica. Es
desgraciadamente el signo de identidad de este govern, digo
una cosa, hago lo contrario; exijo a los demás pero no me
exijo a mí mismo.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Lafuente. Tiene el turno de
contrarréplica la consellera de Administraciones Públicas y
Modernización, la Sra. Isabel Castro.

LA SRA. CONSELLERA D’ADMINISTRACIONS
PÚBLIQUES I MODERNITZACIÓ (Isabel Castro i
Fernández):

Gràcies, vicepresidenta. Gràcies, Sr. Lafuente. Usted me
dice que hay un cambio dentro del Tribunal Supremo. Yo le
digo que no es esta consellera ni este gobierno que le dijo que
esos despidos eran improcedentes, se lo han dicho los jueces;
es lo que he dicho y creo que estamos de acuerdo los dos,
¿no?, estamos de acuerdo en que son los jueces los que han
decidido, no este gobierno ni estos partidos de izquierda, no,
no, son los jueces los que han dicho que la manera en que
ustedes procedieron a hacer estos despidos era de forma
improcedente y que por lo tanto la comunidad autónoma tenía
que hacerse cargo, como es lógico, de (...) de tramitación o
las indemnizaciones que correspondían, y que esto ha costado
a las arcas públicas 16 millones de euros. Esto es un hecho, es
objetivo, no estoy ni siquiera haciendo una interpretación
sobre esto, estoy diciendo que los hechos objetivos es que los
jueces han considerado que la política en función pública del
Sr. Bauzá supone que se han despedido de forma improcedente
miles de trabajadores públicos, que tenemos que pagar
desgraciadamente 16 millones de euros. Es lo único que le he
dicho.

Usted me habla de 2012 y que es el momento de más
empleados públicos de esta comunidad autónoma según los
datos del ministerio. ¿Sabe lo que pasó en 2012?, en 2012
creo que se aprobó un decreto ley, el 5/2012, que no era un
plan de recortes, era un plan ideológico y de recortes. Fue una
medida de imposición del govern del Sr. Bauzá, sin ningún
consenso con los sindicatos, por cierto; supuso el mayor
recorte ideológico de los derechos de los trabajadores
públicos, de los empleados y las empleadas públicas de esta
comunidad, ¿lo recuerda? Modificación de la jornada,
supresión de la paga extraordinaria de 2012, supresión de los
acuerdos de acción social, ausencia de cobertura de plazas,
ausencia de convocatoria de oposición, supresión de los
acuerdos de la negociación, complemento de incapacidad
temporal, suspensión del acuerdo de productividad y

prohibición de realización de hora extras, suspensión del
acuerdo de acción sindical.

Yo esperaba que hoy pudiéramos hablar, y pudiéramos
intentar llevar un camino de función pública que creo que
todos estamos de acuerdo que tenemos que defender a los
empleados públicos, pero no he escuchado una sola propuesta
desde su área. Nosotros sí vamos a seguir dignificando el
servicio público y a los servidores públicos, porque creemos
que es la única manera de defender el estado de bienestar.
Defender a los empleados públicos debería ser una obligación
de todos los que estamos aquí, no sólo de la consellera de
Administraciones Públicas. Todos deberíamos defenderles
porque es la única manera de poder sustentar todos los
servicios que los ciudadanos necesitan en el estado del
bienestar.

Hemos hablado del coste que tuvo económico, con 16
millones de euros, su política de función pública, pero
también tuvo un coste en todos y cada uno de los empleados
públicos, que recuerdan perfectamente lo que supone un
gobierno cuando va contra la administración pública, como
sucedió en el periodo 2011-2015, y así cada comité de
empresa y cada sindicato presente en la administración pública
recuerda muy bien cuáles fueron sus medidas en la legislatura
pasada. Y también saben perfectamente qué es lo que sucedió
en la legislatura 2015-2019, donde el gobierno de la Sra.
Armengol volvió a recuperar todos aquellos derechos que
habían sido cercenados por parte del gobierno anterior.

Nosotros continuamos con la estabilización del empleo
público. Estoy de acuerdo con usted en que no debemos tener
tasas de temporalidad ni en la empresa privada ni en la
empresa pública, por supuesto, pero para eso necesitamos que
se eliminen las tasas de reposición que el gobierno del Sr.
Rajoy nos impone, y nosotros seguiremos defendiendo esto
esté en Madrid quien esté. No creemos que tiene que haber...

(Remor de veus)

... no creemos que tiene que haber esta restricción, y creemos
que tenemos que continuar con los procesos de oposiciones
para poder respetar precisamente, como usted dice, los
principios de igualdad, mérito y capacidad, que además de
estar en el EBEP, por cierto, están en la Constitución
Española, digan lo que digan algunos de sus socios de
ultraderecha.

Seguiremos mejorando las condiciones de trabajo de los
empleados públicos, la conciliación familiar y laboral;
seguiremos trabajando, y me lo ha preguntado antes, en el
grupo de trabajo para modificar la Ley de función pública.
Queda mucho por hacer, estamos (...), pero sin duda estamos
en el camino correcto para potenciar nuestro sector público
y los profesionales que lo comportan. La gran diferencia entre
nosotros y ustedes es que sí que tenemos un proyecto de
función pública, y un proyecto además que se basa en el
consenso con los sindicatos, justo exactamente todo lo
contrario de lo que hicieron ustedes en la legislatura anterior.

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 13 / 12 de novembre de 2019 683

Queremos promover la conciliación, la igualdad y el
respeto a los nuevos modelos de familia; reducir, como le he
dicho, la tasa de interinidad en función pública, y extender los
estándares éticos a todas las personas que gestionan los
servicios y los presupuestos públicos. Esta es nuestra política
en materia de función pública. Estamos seguros de que
contribuirá a hacer más eficaz i eficiente la prestación del
servicio público, y por ende redundará en la calidad de los
servicios públicos.

Sus propuestas, por lo que he escuchado hoy, ninguna. Las
viejas espero que no se vuelvan a repetir nunca. Gracias.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

El tercer punt de l’ordre del dia consisteix en el debat i
votació de les proposicions no de llei.

III.1) Proposició no de llei RGE núm 7365/19 ,
presentada pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les
Illes Balears, relativa a impul s dels clústers de moda i
alimentació.

I en primer lloc, debatrem la proposició no de llei RGE
núm 7365/19 del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les
Illes Balears, relativa a impuls dels clústers de moda i
alimentació.

Intervenció del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les
Illes Balears, té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Moltes gràcies President, senyores i senyors diputats.
Permetin-me primer donar la benvinguda al Sr. Gori Ferrà,
regidor de l’Ajuntament d’Inca d’El Pi i també als membres
d’El Pi que l’acompanyen per a aquesta proposició no de llei,
que de qualque manera duim. Dia 21 d’aquest mes farà dos
anys que vàrem començar a insistir en aquesta proposta, que
avui tornam insistir i esperam aconseguir la unanimitat
d’aquesta sala de plens.

Presentam aquesta PNL perquè fa pràcticament dos anys,
dia de novembre de 2017 l’Ajuntament d’Inca va aprovar per
unanimitat una moció del Grup Municipal d’El Pi per impulsar
el procés de clusterització dels sectors industrials de la moda
i de l’alimentació i que tots dos tenguessin la seva seu a Inca,
més concretament al Parc BIT de la localitat. I es va aprovar
per unanimitat, tothom hi va estar d’acord.

La Comissió d’Economia del Parlament, seguint l’estela
de la feina que havia fet El Pi d’Inca, va seguir i va presentar
una proposició no de llei en comissió, que va ser dia 22 de
febrer de 2018, és a dir, al cap de tres mesos de l’aprovació
per part del ple d’Inca es va presentar en comissió i perquè
s’aprovés el mateix acord. No obstant això, no es va acceptar

que els clústers es poguessin col·locar a la ciutat d’Inca, sí
que estaven d’acord a impulsar els dos clústers, però no que es
posassin a la ciutat d’Inca. En aquest mateix sentit es va
pronunciar també la presidenta Armengol, en una pregunta de
control durant la passada legislatura que des d’El Pi li vàrem
fer sobre aquest mateix assumpte. 

La sorpresa d’El Pi arriba el passat 19 d’octubre
d’enguany, pràcticament dos anys després de la seva aprovació
per part de l’Ajuntament d’Inca, liderat pel socialista Virgilio
Moreno, que demanava a la Conselleria d’Indústria convertir-
se en la seu dels clústers de moda i agroalimentació a Inca. El
batle pretenia així capitalitzar la proposta d’El Pi, la qual cosa
no és dolent, tanmateix tothom ho sap que va ser El Pi que ho
va proposar, quan precisament el seu grup parlamentari aquí,
en seu del Parlament, va votar en contra d’aquesta iniciativa en
el Parlament, perquè quedessin a Inca aquests dos clústers.

Però vaja, a nosaltres des d’El Pi a tot Balears i lògicament
a Inca, ja estàvem contents que es poguessin posar en marxa
aquests dos clústers, és a dir, fa massa temps que en rallam,
que en parlam i que en xerram. Però és un poc rocambolesca
aquesta situació, així mateix coneixíem a través de la mateixa
notícia, que el vicepresident el Sr. Yllanes deia: “confirmo el
interés que existe por parte del Govern de hacer de Inca un
lugar atractivo para que se produzca esta concentración de
empresas, interconectadas, dedicadas a la moda y al
diseño”. Conclusió: abans no, ara sí a Inca, abans sí als
clústers, ara també, a veure si som capaços de diferenciar les
dues coses. Supòs que per fer honor al seu eslògan de
campanya, “ara sí, toca a Inca”, perfecte. 

Davant aquesta situació, que per a nosaltres era un poc
incoherent, El Pi pretén dues coses amb aquesta iniciativa, no
donam voltes a l’era. Primer de tot, volem constatar que el
procés de clusterització, maldament vostès diguin que s’ha
avançat, queda molt encara per fer i reivindicam i
reivindicarem com vàrem fer ja la passada legislatura, que
aquest acord de tirar endavant amb aquests clústers sigui
unànime. 

I l’altra qüestió és que volem que es banyin amb les
intencions de situar-nos a Inca. Volem constatar o no i posar
a prova el seu compromís amb la capital del Raiguer. El Pi
considera que aquesta proposta és una bona via per evitar que
Inca es consolidi com una ciutat dormitori i per ajudar a
l’increment d’activitats d’altres sectors ben implantats i
tradicionals a la ciutat d’Inca, com són el comerç, la
restauració i intentar aprofitar els recursos i les sinèrgies que
ens puguin donar que aquests clústers no tan sols puguin
impulsar la feina que impulsaran del seu sector, sinó que
poden donar vida a altres.

En l’actualitat a Balears hi ha actius, una sèrie de clústers
que vostès saben que tots estan situats en el Parc BIT i
nosaltres optam amb aquesta proposta per allò que seria la
descentralització , optant perquè tenim una ciutat d’Inca que
està..., on els problemes de connectivitat existeixen i és bo, és
bo i no tan sols això, sinó que genera tota una dinàmica
comarcal que va més lluny que Inca, podem estar parlant de
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prop de 250.000-280.000 persones, són moltíssimes. I l’altra
qüestió és que Palma, vulguem o no, està saturada i necessita
que no es posin més coses aquí.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Correspon ara la intervenció del Grup
Parlamentari Socialista per defensar les esmenes RGE núm.
8336, 8337 i 8338/19, té la paraula la Sra. Sansó.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bé Sr. Font, veim
des del Grup Parlamentari Socialista aquesta proposició no de
llei, ja que consideram que és per donar suport a les empreses
de les Illes Balears i per impulsar els clústers, ja que a través
dels clústers es millora la competitivitat de les nostres
empreses.

Des del Grup Parlamentari Socialista ens agradaria molt
que s’aprovàs aquesta proposició no de llei, i per això hem
presentat tres esmenes juntament amb els socis de govern,
perquè consideram que el Govern de les Illes Balears, el
govern d’esquerres, ja ha fet molta feina amb les empreses de
les Illes Balears, i vull recordar que ha estat el primer govern
que ha aprovat una llei d’indústria, el 2017, i també es va
aprovar el Pla estratègic industrial 2018-2025. En aquest pla
estratègic industrial es va preveure la clusterització de sectors
de les diferents empreses de les Illes Balears, i per tant
volíem fer unes matisacions i per això hem presentat aquestes
esmenes.

Pel que fa al primer punt que vostès proposen, a la primera
proposta diuen d’impulsar el procés de clusterització dels
sectors industrials del sistema productiu, i concretament els
clústers de moda i alimentació. Li he de dir que en el pla
estratègic, en el pla industrial, es varen establir set sectors
estratègics i se’n varen prioritzar per fer feina inicialment
quatre. Aquests són el nàutic, el de moda, el de l’hàbitat i el
d’alimentació; el nàutic es va constituir el 2019, però en els
altres s’està fent feina per aconseguir la seva clusterització.
Per tant nosaltres li volíem proposar en el primer punt que en
lloc de dir "iniciar el procés o impulsar el procés de
clusterització", modificar aquest "impulsar el procés" per
"seguir impulsant el procés de clusterització dels sectors
industrials iniciat el 2017", perquè des del 2017 o, millor dit,
des que vàrem entrar en el govern amb el primer pacte
d’esquerres es va començar a treballar en aquesta línia, en el
projecte de llei d’indústria, i després en el tema de
clusterització.

Pel que fa al segon punt, vostès comenten que el clúster de
moda s’instal·li a la localitat d’Inca, i vostè ha dit aquí que ens
banyàssim perquè sigui una realitat a Inca. Nosaltres no estam
en contra que estigui el clúster de moda a Inca, més bé al
contrari, perquè Inca, per ubicació i per la tradició que té en el
sector del calçat i del tèxtil de la pell, és una ciutat idònia; ara
bé, creim que aquesta decisió no la pot prendre unilateralment

el Govern de les Illes Balears, sinó que ha de ser el mateix
sector, les mateixes empreses que formen part dels clústers,
que han de decidir on ubicar aquesta seu. Vostè sap, com la
majoria o tots els diputats que som aquí, que a Menorca també
tenen molta tradició en el tema de moda, tant en bijuteria com
també en el tema de calçat i confecció. Per tant crec que són
les mateixes empreses que han de decidir on s’ubica aquest
clúster. Nosaltres en aquest punt també hem fet una
substitució per dir que "el clúster de la moda s’instal·li a Inca
en cas que el sector consideri que és la millor ubicació".

I ja en el tercer punt sí que vostès fan referència al clúster
d’alimentació. Li he de dir que el sector d’alimentació va amb
un procés més alentit a l’hora de la constitució del clúster, per
la mateixa problemàtica que ha tengut el sector o diferents
empreses del sector d’alimentació, i el que s’ha començat a
fer amb el sector agroalimentari és un procés de
reindustrialització iniciat el 2018, i es valorarà..., les mateixes
empreses diuen que valoraran si crear un clúster i que es
decidirà el 2020 si creen el clúster d’alimentació, el clúster
agroalimentari. Per tant nosaltres havíem fet aquest matís, que
el 2020 es valoraria la clusterització, i, en cas de constituir-
se, llavors decidirien les mateixes empreses on ubicar aquest
clúster. Si vostès consideren que el millor lloc, que ja li dic
que també pot ser molt bon lloc Inca per la localització i
també per la tradició que té en indústria agroalimentària, no
ens hi oposaríem si vol que negociem una transacció en aquest
aspecte. 

El nostre objectiu és poder votar a favor aquesta
proposició no de llei, perquè veim que va en positiu, va en
benefici de les empreses de les Illes Balears, i per tant des del
Partit Socialista i des dels partits que formam part del Govern
i el Govern mateix crec que..., vàrem començar a fer feina el
2015 amb les indústries i les empreses de les Illes Balears i
se segueix fent feina en aquesta línia. Per tant creim que s’ha
d’arribar a tots els acords possibles, tots els partits polítics
que hi venguin a bé, hem de fer feina tots junts per poder tenir
un sector industrial potent i professionalitzat.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sansó. Intervenció del Grup Parlamentari
Unidas Podemos per defensar les esmenes RGE núm. 8336,
8337 i 8338/19, té la paraula el Sr. López.

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidente. Desde Unidas Podemos siempre
hemos defendido la necesidad de diversificar nuestro modelo
productivo, no sólo por depender únicamente del turismo y
sus posibles fluctuaciones, sino también como un modelo para
encaminarnos hacia una mayor redistribución de la riqueza,
una forma de incentivar la generación de empleos estables y
de calidad. Además, como no puede ser de otra forma,
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diversificar nuestro modelo productivo también significa
potenciar nuestra propia economía como islas.

Esta PNL presentada por El Pi tiene como objetivo el
impulso de clústeres de moda y alimentación, lo que viene a
ser fortalecer el tejido industrial en dichas materias, algo que
tiene mucho sentido si precisamente uno de nuestros
objetivos como Unidas Podemos es diversificar el modelo
productivo en nuestras islas.

Pero antes de entrar en lo específico de esta PNL me
gustaría recordar, haciendo un repaso general, la importancia
que tiene la generación de clústeres dentro de la industria.
Sobre los noventa, aproximadamente, se  pudo observar que
donde había muchas empresas del mismo campo se generaba
mucho más conocimiento, generando así una actividad
económica en el sector mucho más potente, más competitiva
y más especializada, así que se dedujo que generar esa
situación de forma artificial invirtiendo recursos una vez
observado y analizado dónde hay potencial para generar grupos
de empresas que colaboren entre sí para aumentar su
capacidad competitiva, de innovación, de calidad e incluso el
fomento de creación de nuevas empresas, era algo que tenía
mucho sentido si lo que se pretendía era fomentar el
desarrollo económico sectorial en ese territorio.

Invirtiendo en política de clústeres se requiere hacer un
análisis para que sectores industriales que tienen potencial y
en los que además si se detectan en ellos crear instrumentos
y espacios necesarios para unir los diferentes grupos
empresariales e instituciones que pueden trabajar e
interconectarse entre ellos y actuar así en un determinado
campo. La política de clústeres ayuda a que grupos de
empresas colaboren entre sí para ser más competitivas y
especializadas. Como se puede comprender la asociación en
clúster industrial genera importantes beneficios, no sólo para
las empresas, lo forman también para el conjunto del tejido
industrial económico en el territorio  en el que se sitúan,
consiguiendo por su competitividad inversiones externas que
fomentan la creación de nuevas empresas y más desarrollo
industrial. En definitiva, los clústeres son concentraciones de
empresas e instituciones ubicadas en un territorio específico
que interactúan entre sí y actúan en un campo determinado de
la industria. Si nuestro objetivo es diversificar el modelo
productivo en Baleares es necesario invertir en este tipo de
iniciativas, ya que al fin y al cabo son importantes
herramientas para el desarrollo de nuestra economía local.

En lo concreto a la PNL presentada por El Pi en referencia
al impulso de los clústeres de moda y de alimentación, en el
punto número 1 se insta al Govern a impulsar el proceso, y
claro que nos parece bien, pero hay que recordar que ya en
2017 se pidieron fondos FEDER precisamente para contratar
una consultora que realizase un estudio previo. En definitiva,
ya se está trabajando en el impulso de creación de clústeres.
En especial hay que centrarse en potenciar las industrias que
se indican en el Plan industrial, por eso mismo presentamos
una enmienda en este punto, donde se insta a seguir trabajando
en ello y sobre todo a potenciar los sectores donde haya
realmente empresas interesadas.

En el segundo punto, en el que se insta a instalar un clúster
de industria de moda en Inca, habría que recordar que el sector
de la moda implica más o menos a unas 119 empresas que
facturan aproximadamente unos 572 millones de euros, y
ocupa a unos 3.600 trabajadores. El 50% de estas empresas
son de calzado y trabajo en piel, el 30% de textil y el 20%
restante de joyería y bisutería. La administración debe
fomentar e impulsar la consolidación del clúster, pero es el
sector privado el que tiene que tener interés y un liderazgo
claro; por eso mismo hacemos una enmienda en este punto,
para que sea el sector privado quien decida si debe ser en Inca
o en otra localidad y que la administración lo facilite, pero sin
imponer un lugar concreto de antemano, ya que la
colaboración publico-privada es muy necesaria para que se
logre el objetivo de consolidar el clúster industrial de moda.

En cuanto al tercer punto, debido a que el sector
agroalimentario tiene otros mecanismos de colaboración,
hemos presentado enmiendas relativas precisamente a valorar
cuál es la forma de conseguir que el sector tenga mayor
competitividad y, en caso de que se determine que la creación
de un clúster agroalimentario sea lo  más eficiente, su
ubicación, como he comentado en el anterior punto, debe ser
decidida por la parte privada y no por la administración, y lo
que sí me gustaría comentar y a modo de reflexión, es que
cuestiones de vital importancia como estas, que son
estratégicas para Baleares, intentemos y nos esforcemos
todos en llegar a un acuerdo independientemente de qué
partidos votemos o de qué partidos seamos, conseguir ese
consenso, porque al fin y al cabo nos jugamos el futuro de
nuestras islas.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. López. Intervenció del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca per defensar les esmenes
RGE núm. 8336, 8337 i 8338/19, té la paraula el Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Bon dia, gràcies, president, bon dia senyores i senyors
diputats. Bon dia, convidats i gràcies per assistir en aquest
plenari.

Bé, ja ho sabem tots, les dimensions de les empreses a les
Illes Balears en la majoria dels casos són o petites o micro-
empreses, i és per això que una de les millors maneres de
millorar la competitivitat és la col·laboració entre elles, això
no és una novetat, és una cosa que tots aquells que creim en el
cooperativisme i en la cooperació, sabem des de fa molts
d’anys i si és d’una forma ordenada aquesta col·laboració molt
millor. I la millor manera per col·laborar entre empreses i fer-
ho d’una forma ordenada és formar clústers, cosa que també
el Govern de les Illes Balears fa anys que hi fa feina per
afavorir aquesta col·laboració. Sabem que fa anys que el
Govern impulsa des de l’IDI, per exemple, la clusterització
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dels diferents sectors econòmics i que a més aquesta feina
s’ha fet amb èxit a diferents sectors econòmics, el sector del
turisme quant a les noves tecnologies en el món del turisme,
els clúster químic de les empreses del sector químic fa anys
també que funcionen i funciona molt bé, s’ha creat el de
nàutica ara fa molt poc, enguany. Però també és ver que tots
estan ubicats a Palma, la majoria en el Parc BIT i, per
exemple, els de nàutica en el moll. Per tant, és ver que tot està
concentrat a Palma.

Crec que és important seguir aprofundint en la
clusterització dels diferents sectors econòmics i aquests dos
que avui ens planteja El Pi, tant l’agroalimentari com el de la
moda, són dos sectors molt arrelats a Mallorca i, per exemple,
el de la moda molt a l’entorn de la ciutat d’Inca a l’illa de
Mallorca, i quant a l’agroalimentari, aquest sí que està repartit
per tota l’illa, tot i que a la zona d’Inca, la zona d’Es Raiguer,
arribant fins a Sa Pobla, això sí que hi té molta força encara a
dia d’avui, cosa que no passa a altres zones de l’illa.

En el cas del sector de la moda, estam obligats a fer el
possible perquè acabi el procés de clusterització, fent així que
millori el sector en tots els aspectes. I en el cas del sector
agroalimentari, està clar que establir sinèrgies entre les
empreses és la clau per seguir avançant, i això no ho dic per
dir-ho, ho dic en coneixement de causa per una qüestió
professional personal meva. I crec que la feina que s’ha
començat en aquest sector ha d’acabar i ha de concloure en la
clusterització del sector, si així ho veu el sector, però
sobretot des de l’administració pública hem d’empènyer
perquè així de fet ho vegi el sector.

Per això creiem que una proposta en aquesta línia, és la
línia que planteja El Pi avui, hauria de ser aprovada per tots els
grups de la cambra, hauria de ser aprovada per unanimitat i per
arrodonir-la, per dir-ho de qualque manera, amb els grups del
Govern, presentam aquestes tres esmenes que ja hem
comentat.

La primera és per posar en valor la feina feta pel Govern al
llarg de les anteriors legislatures, ja que ja s’hi ha estat fent
feina en aquest aspecte. I la segona i la tercera és perquè el
Govern pot proposar una ubicació, entenent que Inca pot ser
una bona ubicació per a aquests dos clústers, entenent que
l’Ajuntament d’Inca ha fet feina perquè fos una bona ubicació,
però que són els sectors els que al cap i a la fi han de decidir
el lloc que els convé més. Si El Pi ens accepta les esmenes,
evidentment votarem a favor de la PNL.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Mas. Ara en torn de fixació de posicions, pel
Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Sagreras.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president. Bon dia una altra vegada, diputades i
diputats. Nosaltres creim que una de les coses que crida més
l’atenció d’aquest punt de l’ordre del dia, és que una proposta
o una moció que ja va ser discutida i debatuda tant a
l’Ajuntament d’Inca, com en aquest mateix Parlament i que no
només es va aprovar, sinó que es va aprovar per consens i per
unanimitat de totes les forces polítiques l’any 2017 i l’any
2018, avui l'haguem de tornar discutir, deu ser perquè deuen
haver fet qualque petita passa, però realment poca cosa. Això
no pot voler dir res més que aquestes darrers dos anys el
Govern en relació amb aquesta proposta es va passar una
miqueta pel forro la voluntat del Parlament, fins i tot de les
forces que li donaven i li donen suport i, tan greu com això,
una deslleialtat institucional i un "passotisme" total cap als
ajuntaments, en aquest cas el d’Inca, que presenten una
iniciativa en positiu per reactivar l’economia del municipi.

Avui, arran de la visita que va fer el vicepresident Yllanes
a Inca, el passat 9 d’octubre i les declaracions on es va
comprometre que Inca sigui la seu del futur clúster de moda,
ara debatem una altra vegada de nou aquesta proposició no de
llei. Senzillament vull anunciar que el Grup Parlamentari
Popular, una vegada més, donarem suport a aquesta PNL, per
coherència i perquè sempre hi hem cregut, perquè hi vam votar
a favor a Inca el novembre de 2017, perquè hi vam votar a
favor aquí en el Parlament el febrer del 2018 i també perquè
el procés de clusterització dins el sector industrial estava dins
la Llei d’indústria, a la qual el nostre partit també hi va aportar
consens.

Els clústers són un grup d’empreses i institucions de
suport concentrades en un territori que competeixen en un
mateix negoci i que comparteixen característiques comunes
i complementàries. Es tracta d’un concepte que es refereix a
una concentració geogràfica d’empreses interconnectades de
proveïdors especialitzats, d’empreses de serveis i d’agents de
suport en un àmbit determinat, en el qual competeixen, però
que a més a la vegada cooperen. Amb els clústers
s’aconsegueix millorar la competitivitat de les empreses,
reforçar les seves estratègies i les condicions dels entorns on
operen. Donam suport que aquests clústers s’instal·lin a Inca,
per la seva tradició industrial, per la seva situació geogràfica
dins l’illa de Mallorca i per la importància econòmica que
tenen aquests sectors dins les ciutats, tot i que han de tenir un
impacte també a totes les illes, per exemple, rellevant la
indústria sabatera a l’illa de Menorca, o la moda ad-lib a l’illa
d’Eivissa.

El clúster de la moda suposa el 55% en facturació i el de
l’alimentació compta amb importants empreses dins la
comarca del Raiguer i hi donam suport segur, encara amb més
motiu que en els  anys 2017 i 2018. En un context de
desacceleració econòmica, on hem passat d’un creixement
d’un 4% a un 2% i les previsions són de seguir davallant, en un
context on Balears lidera el creixement de l’atur a tota
Espanya, tant en els indicadors del segon trimestre, com del
tercer trimestre de l’any 2019, en un context on els altres
sectors com el turístic han tengut la pitjor temporada dels
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darrers anys, donam suport a aquesta PNL d’El Pi, millor si és
com estava redactada des d’un principi i esperam que el
Govern d’aquí endavant doni suport a les iniciatives, en
promogui de noves, s’avanci als problemes en lloc de ser-ne
part i esper també que d’ara en endavant faci cas i no ignori les
propostes que surten aprovades en els ajuntaments i en aquest
mateix parlament.

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sagreras. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos
té la paraula el Sr. Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, Sr. President. Diputadas y diputados. Impulso a la
innovación, formación, especialización, organizaciones
empresariales y sindicales, sectoriales, sociedad civil,
cámaras de comercio, clústeres, en definitiva, colaboración
público-privada y apoyo a la iniciativa privada.

Nuestras islas tienen una larga tradición de historias de
éxito en organizaciones sectoriales y en asociacionismo, en
general, empresas rivales del mismo sector ven positivo unir
fuerzas para defender intereses comunes. Los clústeres son un
paso más en el asociacionismo, con intereses comunes
empresariales, en un clúster caben y se interrelacionan todas
las empresas de un único sistema de un sector, las
proveedoras, las manufacturadoras, las de servicios
complementarios, las de comercialización, que colaboran
estratégicamente con la administración para obtener
beneficios comunes.

Desde nuestra óptica liberal progresista apoyamos la
creación de clústeres como vehículo para favorecer la mejora
de la eficiencia y eficacia en las diferentes empresas que
operan en el mismo sector, que repercute, en definitiva, en la
mejora en la creación de empleo. Objetivos comunes para
empresas orientadas a actividades diferentes pero dentro del
mismo sector, para la creación de nuevos clústeres, como es
el caso que nos ocupa, e l clúster de moda y el clúster de
alimentación, la administración debe impulsar y favorecer la
reunión de todas las empresas que estén relacionadas con el
sector de la actividad empresarial. Pero deben ser estas
empresas las que tomen las decisiones estratégicas, como la
propia creación del clúster, su composición, su ubicación; las
decisiones estratégicas no las debe tomar la administración.

El Ayuntamiento de Inca ya instó, y ahora El Pi nos lo
recuerda con esta PNL, a que el Parlamento apoyará la sede de
los clústeres de moda y de alimentación y que se instalen en
su municipio. Desde el Grupo Parlamentario Ciudadanos,
siempre que la decisión final sea de los miembros de los
clústeres de posibles creación, no vemos motivos para no
apoyar la solicitud, aprobada, además, por unanimidad en su
ayuntamiento.

Inca es una capital perfectamente preparada para albergar
las sedes de los dos clústeres propuestos; eso sí, una vez
constituidos los clústeres, e l Govern debe apoyarlos y
facilitar en lo posible su trabajo, implicar a la universidad, a
los centros de investigación, a las agencias gubernamentales,
en definitiva, velar por su continuidad y no abandonar los
clústeres a su suerte. En definitiva, el Govern debe apoyar
todas las iniciativas de colaboración público-privada.

Por tanto, votaremos a favor de esta proposición no de ley
presentada por El Pi, siempre teniendo en cuenta que si se
formalizaran estos clústeres y su dirección optara por otro
municipio, pues, evidentemente, no podrían ubicarse en Inca,
pero, desde luego, convencidos de que Inca sería una
ubicación fantástica para que estos dos clústeres estuvieran
ubicados.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Correspon ara al Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares, té la paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, Sr. Presidente. Impulsar la clusterización
empresarial al igual que cualquier otra iniciativa que
contribuya al aumento de la capacidad de innovación, aumentar
la productividad, a reducir costes, siempre es algo positivo
que nuestro grupo apoyará, sin olvidar que la decisión última
de crear un cluster o un clúster o de incorporarse a él es algo
que incumbe a las propias empresas y no a los políticos. Por
tanto, nosotros apoyamos que se den facilidades o  que se
impulsen estas medidas, si bien es en última instancia la
iniciativa privada la que crea riqueza y puestos de trabajo
productivos y, por tanto, la que debe decidir si crea o  si se
incorpora a un clúster.

Y para facilitar este tipo de iniciativas privadas o cualquier
otra iniciativa, la receta es muy sencilla, hagamos políticas
que faciliten el crecimiento empresarial, eliminemos trabas
burocráticas, impuestos abusivos, reduzcamos el excesivo
coste social que asumen muchas empresas mediante cuotas
empresariales inasumibles para muchas PYME siendo uno de
los principales motivos por los que se frena el crecimiento y
el aumento de la oferta de puestos de trabajo.

Nosotros apostamos por medidas como simplificar y
flexibilizar los procedimientos de obtención de licencias
urbanísticas y de actividad para los comercios minoristas;
eliminar todo tipo de coste público autonómico, tasas e
impuestos para la constitución y puesta en marcha de una
empresa, sea cual sea la forma jurídica que adopte; simplificar
la normativa, derogar cinco normas por cada una promulgada
para el comercio y la industria; la maraña burocrática y legal
no solo dificulta la puesta en marcha y funcionamiento de las
empresas, sino que produce una inseguridad jurídica que
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influye negativamente a la hora de emprender nuevos
proyectos empresariales. Y por supuesto debemos también
apoyar e impulsar la I+D+I y la expansión nacional e
internacional de las empresas en Baleares.

En ese sentido, la concentración geográfica de empresas
relacionadas con un mismo sector es algo que, sin duda,
influye positivamente en esto último porque la proximidad
hace que se genere mayor confianza entre los integrantes del
clúster y les permite compartir conocimiento y recursos para
abordar conjuntamente situaciones similares, de forma que se
complementan en determinados ámbitos y se posibilita
afrontar con éxito determinados retos a los que sería mucho
más dificultoso enfrentarse en solitario.

Pero lo que no podemos hacer es vender que este
Parlamento, que este gobierno autonómico está a favor o
quiere impulsar medidas que ayuden a las empresas, como, por
ejemplo, apoyando e impulsando su clusterización y, al mismo
tiempo, poner palos en las ruedas mediante una rigidez
normativa que va en aumento o una política fiscal asfixiante.

Mucho me temo que nuestro gobierno autonómico está
más en esto último, en poner trabas al sector privado que en
ayudarlo; buena muestra de ello es que el Gobierno de
Baleares ha hecho caso omiso a la proposición no de ley que
ya se aprobó en este mismo parlamento instando al Govern a
impulsar la clusterización, dado que a día de hoy, más de un
año y medio después de que se aprobase esta iniciativa, no
hemos tenido noticia de ningún impulso para la clusterización
del sector de la moda y la alimentación, que son los sectores
de los que trata esta iniciativa.

Por tanto, reiteramos nuestro apoyo, tanto si se aceptan las
enmiendas presentadas como si no, dado que cualquier medida
de apoyo al sector empresarial es bienvenida, si bien ponemos
en duda su cumplimiento y, como he explicado, siempre y
cuando sean las propias empresas del sector las que, en última
instancia, consideren conveniente formar parte de un proyecto
de este tipo.

Y, por cierto, no quiero desperdiciar la oportunidad de
recordarles que otra de las medidas que sin duda alguna
redundaría en una mayor productividad, mayor posibilidad de
crecimiento y mayor aumento de la oferta de empleo sería, sin
lugar a dudas, dejar de empeñarnos en dividir el mercado
español en diecisiete minimercados, donde cada uno legisla a
su manera e introduce requisitos normativos diferentes para
una misma actividad empresarial; pregunten a los empresarios,
que son los que arriesgan el capital necesario para poner en
marcha las iniciativas de las empresas; pregunten lo que opina
la gente de los perjuicios que les están acarreando las
autonomías, y tal vez entenderán por qué VOX se ha
convertido ya en la tercera fuerza política de nuestro país, que
es España.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ribas. Pel Grup Parlamentari Mixt té
la paraula el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Efectivament, tal com s’ha
dit, aquest debat, molt semblant o gairebé idèntic el vam fer fa
relativament poc temps, el 22 de febrer del 2018 es va debatre
en comissió una proposició no de llei d’El Pi, i ja en aquell, i
al contrari del que s’ha dit, no es va aprovar per unanimitat,
sinó que se’n va aprovar el primer punt, que deia que
s’afavorissin els clústers, i es va rebutjar el segon punt, que
deia que la seu havia de ser a Inca, per tant havia de corregir
aquest element, perquè, efectivament, això no es va aprovar.

I en aquella discussió els arguments ja van quedar clars i es
va debatre sobre la naturalesa dels clústers, què són, que són
doncs una, ja sé que molts altres ho han repetit, jo no faré una
definició de manual, però és una associació d’empreses, però
no només d’empreses, d’empreses, de centres tecnològics,
d’empreses subministradores, de centres de recerca, i que, per
tant, la idea de concentració espacial tampoc no és inherent a
la idea de clúster, perquè jo en aquell debat ja vaig dir que tal
vegada en el clúster aquest doncs hi hauria empreses que no
serien entitats mallorquines, que serien doncs, per exemple,
menorquines, simplement un clúster del calçat, no?

Per tant, la naturalesa ens condiciona el tema de la
ubicació, i respecte del tema de la ubicació jo consider que és
secundària, perquè ha de ser pràctica, la ubicació, la seu del
clúster, perquè el clúster per definició no té ubicació, no és
una empresa..., cada empresa és allà on és; ha de ser pràctica,
i com que ha de ser pràctica, els que han de definir on són les
empreses que en formen o les entitats que en formen part. Per
tant, tot i que El Pi ha matisat, respecte de la PNL que va
presentar a l’any 2017 i es va debatre a principis del 2018, el
tema aquest que la seu hagi de ser a Inca, i les esmenes dels
partits del Govern encara ho matisen més, jo continuu pensant
que no és un tema de la nostra competència, és a dir, no ens
posem allà on no ens toca.

Jo entenc que el Parlament és un altaveu per donar
resposta a una sèrie de compromisos a nivell local que tenen
els partits, però jo crec que, sincerament, els polítics, ni el
Parlament, és a dir, ni el Govern i molt menys el Parlament
ens hem de posar on ha de ser la seu d’un clúster i ni tan sols
insinuar-ho.

Evidentment, jo no tinc res en contra que aquest clúster
sigui a Inca, però és que la meva opinió, com a diputat, sobre
aquest tema és totalment irrellevant, per tant, d’alguna manera
em sento incòmode votant, evidentment ja ho vaig fer fa un
any i escacs, votant en contra de dir que això ha de ser a Inca.
I també em sento incòmode dir-ho d’una manera més
dulcificada, perquè no sembli que és que estem en contra
d’Inca, que els puc assegurar que no hi tenc res en contra que
sigui a Inca, i espero que s’entengui el sentit de la meva
intervenció.
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Segons tinc entès, la idea del grup proposant és acceptar
les esmenes, la veritat és que, respecte de la primera esmena,
bé, a veure, no hi puc tenir res en contra, perquè evidentment
tots donem suport al Pla d’indústria i al que s’hi preveu, per
tant, no tinc res a dir-hi; però les altres dues esmenes, que ja
veig l’intent benefactor, benèfic dels partits del Govern que
han volgut dulcificar-ho perquè s’aprovi, però continuu
pensant que “instar el Govern a instal·lar”, no, perdoni, és que
el Govern no instal·la res! És que és el clúster que decideix on
s’instal·la, el Govern no ha d’instal·lar res! Per tant, amb
aquest redactat tampoc no hi puc estar d’acord; no hi estic en
contra, perquè, com insistesc, no tinc res en contra que sigui
a Inca, no hi votarem en contra, però tampoc no hi podrem
votar a favor. I, per tant, en cas que s’accepti aquesta esmena,
que, segons he entès, era la intenció del Sr. Font, ens
abstindríem.

Igual que a la tercera esmena fa una referència a la
reindustrialització del sector agroalimentari, que penso que
potser ha estat una relliscada, potser hauríem de parlar de la
“industrialització” del món agroalimentari, em sembla bé,
estic a favor que es valori el procés d’industrialització, que es
valori..., però, és clar, d’alguna manera és tan... hem arribat a
un nivell de tanta dulcificació que al final no estam dient res:
escolti, que es valori si la clusterització pot ser el format més
adequat o si hi ha opcions més eficients; a veure, sincerament,
és clar, és que per dir això i no dir res, gairebé és el mateix.
No hi puc estar en contra, no hi votaré a favor, però crec que
ens posam on no ens demanen, i, per tant, perdó, no hi estic en
contra, per tant no votaré que no, però com que ens posam on
no ens demanen, tampoc no hi votaré que sí.

Al final, l’última frase diu: “En cas de constituir-se el
clúster agroalimentari, correspondrà als seus representants
decidir on instal·lar la seva seu.” No sé si té sentit, insistesc,
no estic en contra que aprovem una PNL amb aquesta frase,
perquè és tan obvi que gairebé diria que resulta improcedent
posar-ho a un text aprovat per aquest Parlament.

I això és tot. Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Correspon ara al grup proposant, al
Sr. Font, fixar la posició respecte de l’acceptació d’esmenes.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sr.
Castells , m’ha semblat que pujava a El Toro amb bicicleta i
anava justet, és a dir, eeehhhneu!, quines corbes, quines
corbes, quines corbes, fill meu!, quines corbes, quines corbes.

Bé, nosaltres acceptaríem la primera esmena, baldament hi
hagi una contradicció, portaveu del PSOE, perquè vostè diu
que “ja s’està impulsant”; bé, d’acord, però després, quan ha
hagut de parlar del tema d’industrialització agroalimentària ha
dit: aquest va més enrera. Idò, era necessari impulsar. Però,

bé, l’acceptam, ho dic perquè vostè s’ha contradit quan ha
parlat d’un clúster i de l’altre, però bé, l’acceptam.

L’altra qüestió, nosaltres diem això d’Inca perquè vàrem
ser els primers que ho vàrem dir, però és que em pens que el
Sr. Yllanes no és un qualsevol, quan va passar per Inca, l’altre
dia de pagès i ho va dir, el Sr. Yllanes és vicepresident del
Govern, i jo crec que les paraules del Sr. Yllanes varen ser
encertades i ho pensa El Pi; és a dir, no passava per allà un
qualsevol, hi passava el vicepresident del Govern, així de clar.

Nosaltres avui aquí no hem vengut a debatre què és un
clúster, lògicament, com molt bé deia el Sr. Castells, ell
tampoc no ho ha volgut fer, nosaltres el que veiem, perquè ho
he dit a la primera intervenció, és que el punt 2 d’aquella
proposició no de llei, de 28..., del mes de febrer del 2018,
efectivament es va votar en contra del punt 2 , que era la
localització, i per això hem dut aquesta proposició no de llei,
per aquesta qüestió, no per una altra, l’hem duta per aquesta
qüestió.

Nosaltres no podem decidir on, si ho haguessin de decidir
els de VOX dirien a Madrid, dirien a Madrid, i seria coherent
amb el que ells diuen. Jo vull ser coherent amb una comarca,
amb una comarca, mentre la memòria no em falli, que em pot
fallar, ho ha explicat molt bé el portaveu de MÉS per
Mallorca, ho ha explicat de cine, ho ha explicat molt bé el
portaveu del PP, ho ha explicat de cine, és increïble, és a dir,
ens hem posat d’acord que hi ha una comarca que és clara en
aquest sentit, no hi ha dubte; que ens vengui un empresari de
Honolulú que s’ha instal·lat aquí fa dos anys i marqui, jo què
sé, que ens anem a un lloc que no hi ha accessibilitat, que no
hi ha connectivitat, no hi ha tren, és en aquest sentit, és un
tema mediambiental, és un tema de sostenibilitat, és a dir, crec
que és important, crec que és molt important, perquè per
entrar al Parc Bit n’hi ha una estona, i per sortir, tal vegada
vostè no hi va, però vostè ha vengut a Canal 4, a la ràdio, a la
televisió, per mor d’això,...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., ara hi anirem amb un metro, sí, d’acord, perfecte.

Amb la qual cosa, nosaltres estaríem d’acord, i li he de dir
una cosa a la representant de VOX, vostè parlava de les traves
a les empreses i “del ahogamiento de los impuestos”; como
empresario, le tengo que decir, no sé si hay muchos aquí
que tengan 17, 18 personas todo el año trabajando, no lo
sé, como empresario le tengo que decir que hay dos
impuestos que nos fastidian, son el IVA y el impuesto  de
sociedades, y estos dos son de Madrid, no se equivoque, no
son de la comunidad, a lo mejor ahora que son la tercera
fuerza política tienen una fuerza brutal para hacer más
holgada la vida a las empresas en el tema de IVA y en el
tema de impuestos, IVA sobre todo, porque en Canarias lo
tienen reducido.

Perquè aquí parlam d’empresa com parlam de ciurons, no,
no, no, sapiguem què hi ha, sapiguem què hi ha.
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Dit això, nosaltres a l’anterior, Sr. President, l’esmena
primera, la 8336, l’esmena segona, 8337, que el canvi
important d’aquesta segona és que acceptam una constant, que
també ha dit el portaveu de Ciutadans i després ha dit el Sr.
Castells, que no podem dir al sector on s’ha d’ubicar. Bé, aquí
es diu que en aquest cas serà el sector qui considerarà quina és
la millor ubicació, però jo crec que tots hauríem de remar
perquè no hi hagi un embós a qualque racó de qualcuna de les
quatre illes, hauríem de remar, un poquet de nivell que jo
deman en aquest sentit, i El Pi, amb la qual cosa l’acceptaríem.

I a la tercera, els fem una contraproposta a l’esmena que
vostès han fet, que seria que quedàs com està a la segona -jo
donaré la còpia a la lletrada major-, que “El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a instal·lar a
la localitat d’Inca el seu clúster industrial agroalimentari en
cas que aquest es constitueixi i si el sector considera que és
la millor ubicació”, i així...

Jo els vull donar, en nom d’El Pi, del Sr. Melià i de la Sra.
Pons i en nom dels companys d’Inca, les gràcies per aquest
fet, baldament sé que MÉS per Menorca s’abstendrà, però bé,
també li vull donar les gràcies per aquesta abstenció, però
especialment a tots els partits que hi votaran a favor. Crec que
aquest és el camí, és a dir, nosaltres hem dut dues iniciatives
aquest període parlamentari, una que ha estat una moció de
turisme, que va dur el Sr. Melià, i ara aquesta dels clústers, ens
preocupen a El Pi l’economia i els llocs de feina d’aquesta
terra.

Moltíssimes gràcies a tots.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

He de demanar si algun grup parlamentari s’oposa a la
transacció que el mateix Sr. Font ha proposat per al punt 3.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Perdó, Sr. President, jo no m’oposo a la transacció, però
no m’ha quedat gens clara. Per tant, sí que demanaria que es
tornés a llegir per saber què votam.

EL SR. PRESIDENT:

"El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a instal·lar a la localitat d’Inca la seu del clúster
industrial agroalimentari en cas que aquest es constitueixi i si
el sector considera que és la millor ubicació."

Ningú no s’oposa idò?

Passam a fer votació separada. Passam a votar el punt 1.
Passam a votar. Votam.

53 vots a favor; cap en contra; cap abstenció.

Passam a votar al punt 2. Votam.

51 vots a favor; cap en contra i 2 abstencions.

Ara passam a votar el punt 3, amb la transacció
incorporada. Votam.

51 vots a favor; cap en contra i 2 abstencions.

III.2) Proposició no de llei RGE núm. 5039/19,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a
ajudes per a l’adquisició de llibres i  material didàctic.

Finalment debatrem la Proposició no de llei RGE núm.
5039/19, del Grup Parlamentari Popular, relativa a ajudes per
a l’adquisició de llibres i material didàctic.

Intervenció del Grup Parlamentari Popular, té la paraula la
Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Bon dia una altra  vegada a
tothom, nosotros presentamos desde el Partido Popular una
propuesta en materia educativa. En nuestro programa electoral
llevábamos unos pilares educativos básicos que se sustentaban
en dos objetivos principalmente -y quiero empezar con esta
introducción-, uno, conseguir una educación de calidad como
garantía de futuro y otro la igualdad de oportunidades para que
todos los niños pudieran llegar hasta donde permitan sus
capacidades.

Digo esto porque ello supone proporcionar unas
herramientas adecuadas a todos para cumplir lo que dice la
Constitución y es que haya una educación gratuita y de calidad
para todos, que es lo que dice la Constitución, que es un
derecho para todos y ello incluye pues que todos dispongan,
por tanto , de los mejores recursos educativos
independientemente de su situación económica, de su
situación social.

Digo esto porque quiero mencionar que nuestro programa
electoral tiene estos principios básicos porque pensamos que
son propuestas buenas para la gente y con propuestas buenas
pensamos que se apliquen a la gente tanto cuando gobierna el
Partido Popular como cuando estamos en la oposición.

Y lo digo porque pensamos que en el Partido Popular es
nuestro deber político y moral con nuestros votantes y con las
familias también y ejercemos, junto con esta labor de control
que tenemos por las mañanas a primera hora en el Parlamento
los martes también la presentación de estas propuestas
positivas como la que presentamos hoy. Ejercemos nuestra
labor de control cuando podemos, por ejemplo la semana
pasada no fue tan fácil ejercerla porque faltaba la Sra.
Armengol y faltaban cuatro de sus consellers, la Sra.
Armengol que falta muchas veces, más incluso de las que ha
faltado por ejemplo hoy nuestro presidente, lo digo porque...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)
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..., -Sr. Negueruela, si no le importa es mi turno, si usted
quiere hacer luego un turno incidental lo puede hacer, lo dice
el Reglamento. 

La Sra. Armengol falta mucho, por cierto, y por muchos
motivos, y nosotros no aprovechamos para sacar rédito
político ni sacar ventaja, la respetamos cuando ella tiene la
función de venir aquí a que nosotros podamos ejercer ese
control, y si el Sr. Company está en Madrid es precisamente
porque tenemos hoy un diputado más, un senador más, unos
cuantos votos más, lo raro es que no esté ella que tiene un
diputado menos,...

(Alguns aplaudiments)

... un senador menos y 22.000 votos menos. Nosotros 16.000
votos más, también...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... háganselo mirar, Sr. Negueruela,...

EL SR. PRESIDENT:

No entrin en debats, per favor.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sería una lástima, yo entiendo que no les guste cuando se
les dicen las verdades, pero es que es así, nosotros tenemos un
diputado más y un senador más y además hacemos propuestas
en positivo desde la oposición. Convendría que tuvieran un
poquito de humildad y aprendieran también muchas veces del
Partido Popular...

(Remor de veus)

...  que también hace cosas positivas y no solamente hace
cosas negativas como (...)...

EL SR. PRESIDENT:

Senyors diputats, silenci.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Mire, continuaré aunque no les guste a los señores
miembros del Gobierno que parece que no quieren escuchar
o por lo menos quieren interferir mi intervención. 

Nosotros proponemos un cheque escolar familiar para
libros y material didáctico de 150 euros por hijo y por curso.
Lo proponemos -como decía- porque pensamos que es
positivo, porque iba en nuestro programa electoral y aunque
nosotros no gobernemos nos gustaría que el que gobierne, sea
el que sea, lo aplique... -perdone, Sr. Negueruela, ¿ni
gobernaremos?, pues mire, le convendría ser un poquito más
humilde porque a lo mejor algún día estará usted sentado...

EL SR. PRESIDENT:

Senyora..., per favor, Sra. Riera...

LA SRA. RIERA I MARTOS:

... en la otra bancada.

EL SR. PRESIDENT:

Continuï, jo ja administraré el debat.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

... (...) un debate. Respete usted las intervenciones...

EL SR. PRESIDENT:

Continuï, per favor.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

... y respete usted al Parlamento que es la institución que le
controla a usted (...)...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Riera, continuï, per favor.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

La semana pasada hablamos de una propuesta de libre
elección de centro que llevaba otro grupo y nos hacía...

EL SR. PRESIDENT:

Senyors diputats, un poc de silenci.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

La semana pasada había una propuesta sobre libre elección
de centro, iba dirigida a una serie de rentas y nosotros
comentamos que estaría bien que llegara a todas las rentas,
pero presentamos hoy esta propuesta referida solamente a
determinadas rentas porque pensamos que es importante ir
implantando esta medida de manera progresiva sobre todo
porque sabemos que este gobierno o se está quedando sin
recursos o no quiere destinar los recursos que toca a la
educación, y por eso nuestra propuesta va dirigida a las rentas
de hasta 30.000 euros al año para declaraciones individuales
o 48.000 euros para declaraciones conjuntas, si luego más
adelante se pudiera aplicar progresivamente a todas las rentas
pues ya nos parecería bien.

Y tengo que decir además que sería una lástima que el
gobierno de la gente, de las personas, el gobierno de progreso
votara en contra de una propuesta positiva como ésta del
Partido Popular porque claro sospechamos que... quizás no
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encontrarán o buscaran alguna excusa para no votarla a favor
ya que una semana votan en contra de la rebaja de los menús
escolares, otra semana votan en contra del transporte escolar
gratuito a las familias de la concertada, la semana siguiente a
mantener el punto de antiguo alumno para garantizar la libre
elección de centro y en este pleno hablamos de la adquisición
de material didáctico y de libros. Si hay partidas para otras
cosas seguro que podrían hacer un esfuerzo para las familias. 

Si hay partida para incrementar un 16% el sueldo de los
asesores seguro que desde la UGE de Educación pueden hacer
un cálculo e incorporar una partida que seguramente será
mucho menor de los millones que destinan a asesores a que
las familias de Baleares con unas rentas medias o bajas puedan
tener una gratuidad en los libros de texto y en el material
didáctico.

Por otro lado tengo que decir... -se me acaba el tiempo-
que hemos analizado las enmiendas presentadas, en general
son positivas creo yo en la intención, pero en función de la
intervención de los proponentes decidiremos si se pueden
aceptar o no, o si formulamos alguna transacción ya que
generan alguna incógnita en su redacción y en su contenido.

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Correspon ara la intervenció del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears, per defensar
l’esmena RGE núm. 8330/19, té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Aquesta proposició no de llei del
Grup Parlamentari Popular d’ajudes per a l’adquisició de
llibres i material didàctic ens pareix una bona iniciativa, és
clar que tots en aquesta cambra apostam, volem o almanco El
Pi així ho vol una educació de qualitat i  aquí és on volem
apostar d’una manera ferma.

El que ens passa és que la seva proposta ens genera algun
dubte, per tant, ens agradaria saber, perquè no ho tenim molt
clar, quins estudis han fet per saber qui rebria l’ajuda, és a dir,
a qui aniria dirigida, és a infantil, és a primària, inclou ESO,
batxillerat?, en cas que hi estàs inclòs batxillerat, també hi va
la formació professional? Què passa amb la Universitat,
centres públics o centres privats?

Voldríem saber també com s’instrumentalitzaria aquest
xec per controlar que es comprin llibres i material didàctic i
no que cada família pugui comprar el que vulgui, per exemple,
jo que sé?, un televisor?, què significa material didàctic, una
tauleta ho és o és un ordinador, ho són unes esportives?
Creiem que el terme material didàctic és una mica unívoc, que
té prou interpretacions.

A nosaltres ens pareix bé la seva proposició no de llei tot
i que pensam que tal vegada la podrien definir una mica més.
Creim que la iniciativa podria ser una manera per fer front a
les despeses, però n’hi pot haver altres més eficients tal
vegada que es podrien fer amb un major control, per exemple
incrementar pressuposts per al fons de llibres de les escoles,
això fomenta a més tenir cura del material i compartir amb els
amics de l’escola el material de què es disposa. Creim que hi
ha més propostes que tal vegada podrien anar en aquest sentit.

Pensam que la seva iniciativa, que és ben intencionada, té
viabilitat una mica qüestionable tenint en compte, a més, la
nostra conjuntura actual econòmica sobretot.

Els grans partits, ho hem de recordar, no afavoreixen la
vida de les famílies perquè canvien cada dos per tres les lleis
educatives, això obliga, entre d’altres coses, a canviar llibres
i el material didàctic i, de fet, no es pot ni compartir moltes
vegades amb els germans petits. 

Per tant, una esmena perquè s’estudiï la viabilitat,
modificaríem, per tant, el primer i únic punt de la seva PNL
perquè quedi redactat de la següent manera: “el Parlament de
les Illes Balears insta el Govern de les Illes a impulsar un
projecte que estudiï la viabilitat del xec escolar familiar de
150 euros per fill i curs escolar per la compra exclusivament
de llibres i de material didàctic dirigit a les famílies amb
rendes de fins a 30.000 anuals en declaració individual i de
48.000 anuals en declaració conjunta, així com altres mesures
encaminades a aconseguir progressivament la gratuïtat dels
llibres de text”.

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Intervenció del Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares per defensar l’esmena RGE núm.
8331/19, té la paraula el Sr. Rodríguez.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Señores y señoras diputados. A
ver, yo pensaba que el Partido Popular era un partido de centro
conservador y ahora estoy empezando a preocuparme porque
esta medida que compartimos en lo que es el fondo de la
medida, pero la forma es volver a aceptar el discurso
socialdemócrata y en cierta parte hasta el de la lucha de
clases. Yo creo que la solidaridad no es apoyar siempre la
discriminación, creo que las..., que las..., no podemos caer
siempre en este discurso que siempre les están comprando
ustedes y hay que empezar a apoyar a las clases medias que
todo lo dan y nada reciben, y esto es así, son los que sostienen
económicamente este país y a la hora de las ayudas se ven
sistemáticamente excluídos como si fueran millonarios,
porque hablar de rentas de entre 30 o 48.000 euros sin tener
en cuenta además el número de hijos, porque evidentemente
una cosa es que se dé un cheque escolar de 150 euros por cada
hijo, pero una familia con una renta de 48.000 euros y seis
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hijos no tiene..., vamos, no es lo mismo que una familia con un
hijo y una renta de 48.000 euros.

Yo entiendo que hayan venido ustedes a hacer esta
propuesta, yo soy del parecer que cuando la izquierda se llena
la boca de la educación pública gratuita, pues deberían ser un
poco consecuentes y hacerla gratuita de verdad, porque luego
tenemos que venir a esta tribuna a soportar sus soflamas de
que ustedes son el gobierno de la gente, para la gente, por la
gente y con la gente, que parece una canción de Eurovisión;
pero a la hora de la verdad recortan ustedes, como hemos visto
en los siguientes presupuestos en Educación, van a mantener
a nuestros chavales en los barracones. Ahí es donde ustedes
recortan. Vayan a una educación gratuita auténtica, vayan a la
gratuidad de los libros de texto para todo el mundo, vayan a la
educación gratuita 0-3 que todo el mundo se lo demanda,
apliquen el dinero en estas cosas y no en todos los
chiringuitos que les gustan mantener. 

Ya le digo, nosotros compartimos el fondo de esta
propuesta, no podemos compartir la forma. Pensamos que hay
que empezar a defender a las clases medias que son las que se
sacrifican para sostener este país, que son las más
perjudicadas y que cuando se hacen cuentas a final de mes
muchas veces en realidad acaban teniendo menos dinero que
algunas familias que tienen menos rentas, pero que se ven muy
beneficiadas por las ayudas sociales.

Muchas gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Rodríguez. En torn de fixació de posició pel
Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula la Sra.
Santiago.

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Gracias, Sr. Presidente. En España, en Baleares, no se
necesitan cheques escolares para mejorar la educación; menos
mal que ustedes no están gobernando aquí. Lo que se necesita
es estabilidad legislativa, no que haya habido siete leyes, cada
una con un signo político, y ninguna haya resuelto nada ni haya
mejorado -estaremos de acuerdo en esto- la calidad educativa
de este país. 

España necesita que el PIB en educación suba al menos
dos puntos para llegar al 6%, sin embargo España es el país
europeo con menos gasto educativo. Este país lo que necesita
es financiación pública para tener unos centros públicos con
equipamientos adecuados, con una enseñanza más inclusiva
que nos haga iguales, que nos reconozca como iguales, con
programas de formación al profesorado y con una atención
personalizada a la diversidad. 

Vosotros y vosotras votasteis precisamente en contra de
los presupuestos generales del 2019 y entonces la partida de
Educación quedó en papel mojado.

¿Sabéis quién era una gran defensora de esta ocurrencia del
cheque escolar? Margaret Thatcher, ex-primera ministra del
Reino Unido, férrea defensora del recorte de prestaciones
sociales, igual que vosotros. Esta señora impulsó el
funcionamiento del cheque escolar durante su mandato que
acabó siendo retirado pocos años después por considerarse
inadecuado. ¿Sabéis quién también lo defendía? Augusto
Pinochet, utilizó las técnicas estas liberales en su dictadura y
ahora el pueblo chileno se revuelve contra ellas dignamente
porque crea desigualdades e injusticia social.

A vosotros la educación pública os importa más bien poco
y a vuestros socios los fascistas ni os cuento, son un claro
ejemplo de que la educación en España no ha funcionado
cuando salen precisamente a canturrear en un balcón sin
conciencia ninguna que “a por ellos, a por ellos”. Pues aquí
estamos, señores, sin ningún miedo; un libro siempre será
mejor arma que un grito de odio y de mentira. Hablar sin tener
la menor conciencia de la lucha de clases y de ninguna lucha
en general, lávense la boca antes de hablar del pueblo.

El cheque escolar funciona en varios países, ninguno
destaca de los resultados académicos, salvo Finlandia,
Noruega e Islandia que tienen una economía bastante más
sólida que España y rica, donde la educación es excelente en
todos los centros y está a años luz de la calidad educativa de
España. En estos países se combina un fuerte gasto público en
educación, y aquí en España la educación es la primera que
sufre los recortes del Gobierno cuando llega la crisis. 

En Estados Unidos en ciertos casos ha obtenido buenos
resultados combatiendo la segregación racial en centros
guetos, pero ese Estado tiene 46 millones de personas pobres
que viven en ese país, prácticamente la totalidad de la
población española. No es precisamente un buen indicador de
igualdad de oportunidades y de poder de la promoción social
que debe ejercer la educación.

¿Sabéis también a quién le gustaba mucho ese tipo de
medidas del cheque escolar? A Esperanza Aguirre, presunta
sospechosa de cohecho, falsedad electoral, malversación,
falsificación, prevaricación y tráfico de influencias. Vamos,
una perla política. Aguirre en Madrid dejó en escuela pública
una financiación de menos del 50%, cuando en España la
media es del 76%.

El ministro de Educación Wert también dejó claro su
apoyo, pero desde el Govern pensamos que debe ser la
administración quien debe garantizar la educación y su
gratuidad y accesibilidad a todas las personas. Con el cheque
escolar la enseñanza pasaría a ser mercantilista y elitis ta y
serían los centros los que elegirían quiénes van a estudiar allí.
Lo de siempre, el negocio del dinero que tanto os gusta a
vosotros, pero ¿no veis que la competitividad traería
precariedad al profesorado?, los centros se matarían por
obtener las mejores notas, incluso podría pasar como en
Inglaterra que se hicieron trampas para falsear los resultados.
Por todas estas razones la escuela pública debe seguir
existiendo, pero con una mejor financiación, tenemos una
pública con los recursos necesarios para acoger a todos y a
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todas las alumnas, sea cual sea su nivel o necesidad y colegios
privados por lo que las familias puedan optar, si así es su
deseo. 

Nosotras lo tenemos muy claro, estamos aquí para trabajar,
siempre teniendo muy presente el sentido común con una
finalidad muy concreta en este tema, que mejore la calidad
educativa para que las generaciones que vienen aprendan a
aprender y desarrollen capacidad crítica, a ver si podemos
hacer que a través del conocimiento y la cultura España siga
avanzando y deje a los racistas, a los machistas y a los
fascistas muy lejos, en la oposición si puede ser. Estoy segura
que podría ser que el nuevo gobierno entre Pedro Sánchez y
Pablo Iglesias lo consiga.

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments i petit aldarull) 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Santiago. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos
té la paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gracias, Presidente, señoras y señores diputados. Desde
Ciudadanos siempre hemos defendido la necesidad de que el
Govern garantice la gratuidad de los libros de texto en todas
las escuelas públicas y en todas las que están sostenidas con
fondos públicos, para que todas las familias de Baleares
puedan llevar a sus hijos al colegio, sin tener que afrontar el
coste anual que suponen los libros y el material curricular, que
puede ascender hasta los 400 euros. 

Es fundamental que la gratuidad de los libros de texto y el
material curricular sea un derecho para todas las familias de
Baleares, como es en el caso de otras comunidades
autónomas, como por ejemplo la Comunidad de Madrid,
donde se aprobó la Ley de gratuidad de libros de texto,
impulsada y propuesta por Ciudadanos en 2017, pero también
en Andalucía, la Comunidad Valenciana, La Rioja o
Extremadura, porque esta gratuidad depende de las
comunidades autónomas y por tanto, se generan desigualdades
territoriales, una vez más tenemos comunidades de primera y
comunidades de segunda.

Por ello desde Ciudadanos queremos asegurarnos que la
gratuidad de los libros de texto sea un derecho también para
las familias de Baleares, la educación es un derecho y no debe
haber barreras para nadie, aunque nuestra fórmula propuesta no
es tanto el cheque escolar, como el que se propone en esta
proposición no de ley, sino la implantación de un sistema de
préstamo de libros de texto y de material curricular, como ya
se recoge en la Ley educativa, pero que sin embargo no se
cumple.

Por su puesto que votaremos a favor de esta proposición
no de ley que nos trae hoy el Partido Popular, porque creemos
que lo prioritario y lo esencial es garantizar la igualdad y la

gratuidad de la enseñanza básica y obligatoria, cumpliendo así
con el artículo 27 de la Constitución, porque votaremos
siempre a favor de las medidas y las políticas que mejoren la
calidad educativa y que garanticen la gratuidad de la enseñanza.
Apoyaremos todas las medidas que garanticen la igualdad de
oportunidades para todas las familias y que eviten las grandes
desigualdades territoriales que tenemos en nuestro país. Por
eso les votaremos a favor.

Y por cierto, Sra. Presidenta, aprovechando que hoy se ha
quedado en el pleno hasta el final, decirle que desde mi grupo
parlamentario le trasladamos que nos ha parecido una falta de
altura política e institucional su respuesta y calificación a un
partido que tiene detrás a más de 42.000 votantes...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Guasp...

LA SRA. GUASP I BARRERO:

..., a muchos afiliados que están detrás de nuestro grupo
parlamentario.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Guasp, s’ha de referir al tema que estam tractant.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Muchas gracias.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Posi'ns un poc tranquils, senyors diputats. Pel Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula el Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia una altra vegada, la
broma fàcil, la tercera vegada que es fa ja no és broma, ja no
fa riure. Som el Sr. Mas de MÉS i la broma fàcil, la tercera
vegada que es fa ja no fa gràcia.

Passant al tema, ja hi tornam ser, el PP ens du una
proposició no de llei que juga brut amb el llenguatge i que
enganya la gent. Vostès no volen igualtat, perquè la igualtat
s’aconsegueix amb l’equitat. Vostès volen fer de repartidora,
que per altra banda és l’únic que saben fer: repartir. Com que
estan allunyats de la realitat de la major part de centres
educatius, no saben que els llibres de text de cada vegada n’hi
ha menys a les aules de llibres de text, sobretot a primària.
Com que els docents són bons professionals i estan en
constant evolució, cerquen sempre la millor fórmula per
ensenyar, de cada vegada hi ha menys classes magistrals i més
classes participatives, racons, projectes, fitxes, etc. Hem de
tenir en compte que les alumnes i els alumnes són de cada dia
més digitals, però també ho són els docents. Aquest fet fa que
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a poc a poc els llibres de text perdin importància dins les
aules. Per altra banda de cada any són més els centres que fan
reutilització de llibres, cosa que ajuda molt les famílies en
allò econòmic. Però no només això, també ens ajuda que els
alumnes i les famílies aprenguem a reciclar i a reutilitzar el
material, que és allò realment modern i educatiu. 

Per tant, arribam a la conclusió que aquesta proposició no
de llei és de fa més de deu anys, com la manera d’entendre
l’ensenyament del bloc conservador, que és de fa molts
d’anys. Per això votarem en contra de la proposta.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Mas. Pel Grup Parlamentari Mixt... Pel Grup
Parlamentari Mixt té la paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sr. President, i disculpi la meva distracció. Bon
dia a tothom. La proposta que avui ens fa el PP trobam que no
és coherent amb els nous mètodes d’aprenentatge i
ensenyament. Crida l’atenció  que pensin que la igualtat
arribarà a través d’aquests xecs, quan aquesta igualtat es podrà
aconseguir adaptant els mètodes educatius a cada època. És a
dir, a l’era de les tecnologies no es poden perpetuar models
noucentistes. El nostre grup aposta clarament per la innovació
educació i aquesta ve donada precisament per l’eliminació
dels llibres de text. Es tracta de formar els  alumnes com a
ciutadans del futur, que siguin autònoms, innovadors i creatius,
capaços de seguir aprenent tota la seva vida, que és fonamental
i que tenguin capacitat d’anàlisi crítica. 

Aquests nous mètodes educatius reserven als alumnes rols
més participatius en el procés d’aprenentatge, aquí el més
important no són els materials i les eines, sinó que els centres
apostin pel canvi del model educatiu, perquè no té sentit
canviar les eines del segle XXI, però seguir amb la
metodologia del segle  XIX. Els llibres de text fomenten la
memorística, mentre que els nous mètodes d’aprenentatge
cerquen fomentar la recerca d’informació, l’esperit crític, així
com la col·laboració i el treball en equip. A més a més,
l’ensenyament en llibres de text ho fan de manera
descontextualitzada, rígida i uniformadora, dificultant les
adaptacions curriculars i la innovació en les aules.

Els alumnes d’avui en dia són digitals, el temps de les
classes magistrals ha passat i per açò votarem en contra
d’aquesta proposta, perquè ens sembla un model anacrònic i
contradictori amb el model que, almenys des de MÉS per
Menorca, defensam, innovació educativa, col·laboració i
treballar amb les eines actuals per formar una ciutadania lliure
i crítica.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Font. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula el Sr. Casanova.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Bé,
tornam venir aquí a parlar de models, de models, de manera
d’entendre tant l’educació com de manera d’entendre la
manera d’aplicar els ajuts i la manera de col·laborar amb la
gent, i tornem a insistir, nosaltres partim d’un model basat en
l’equitat, enfront del model que defensen de la igualtat.

Dit això passem a parlar de la PNL, perquè aquí portem una
PNL que avui s’ha parlat de tot però crec que del tema de
llibres, més bé poc, perquè s’ha aprofitat per parlar d’altres
temes que no teníem. Davant d’aquests dos models de què hem
parlat abans tenim dues maneres d’entendre les coses: per una
banda, el model de la dreta, que es basa en compra de llibres
i ajuts a la compra de llibres i... a les persones i repartir el xec,
perquè l'important és repartir, ja dic, la dreta vol convertir-se
en repartidora, generar almoines i repartir xecs per poder fer
aquestes polítiques que podem parlar de populistes, que al
final l’únic que creen és desigualtat; però nosaltres volem
parlar d’ajuts a les escoles i la reutilització.

Ara tenim un model, que és el que aplicam, que és el que
funciona, un model de reutilització de llibres, un model de
reutilització de llibres que arriba..., és de caràcter voluntari,
arriba a centres que volen, arriba a les famílies que hi
participen. És un model que, com ja he dit aquí, fomenta la
col·laboració, fomenta mantenir el material escolar, i també
li he de dir que fomenta poder reutilitzar, poder mantenir els
diferents elements. 

Ara bé, aquesta proposta... -parlem de las propuestas
buenas que ha vingut aquí el Partit Popular a fer- aquesta
proposta de reutilització de llibres no és d’ara, aquesta
proposta és de 2008; li recordo que és una proposta de 2008,
en la qual la legislatura 11-15, i crec que va governar el Partit
Popular i la Sra. Riera, que era aquí, si volia fer propuestas
buenas no va establir allò dels ajuts, i sí que es va dedicar a
desmuntar una cosa que funciona que són les ajudes de llibres.
Què va fer?, jo li ho dic, és així; vostè va deixar els ajuts a la
reutilizació de llibres en 10 euros per alumne, en 10 euros.
Era així. El 2015 únicament es varen posar 211.000 euros per
al programa de reutilització de llibres, i ara ve aquí amb una
proposta bona que diu que és per facilitar i tal. Vostè ha
calculat el que pot costar aquesta mesura?, vostè  ha
calculat...?, vostè ja calculat el que pot suposar la proposta que
vostè fa ara?, que a més a més la suma a les... Jo li dic, jo li
dic, nosaltres sí que fem propostes i hi ha més coses, perquè
tenim, per una banda, tenim els ajuts a la reutilització, que ja
no estan a 10 euros com ara, estan a 50, jo crec que s’ha
multiplicat per 5 en una legislatura i  és important; ja no
invertim com vostè 211.000, invertim 1.572.000 euros en el
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programa de reutilització. A qui beneficia? Ara beneficiam
32.000 famílies en el programa de reutilització. 

Però a més a més, a banda d’això, hi ha més coses, no sols
hi ha reutilització de llibres, hi ha altres programes que
afecten, perquè clar, aquí no hem parlat de les deduccions de
l’IRPF que es fan a les famílies per la compra de llibres,
d’això no n’han parlat; això també existeix, també existeix tot
un sistema de deduccions d’IRPF per adquisició de llibres
escolars a les famílies amb menors ingressos. També existeix
un fons d’emergència que compra llibres a aquells alumnes
que en necessiten i els paga el 100%. I també existeix tot un
programa que és de canvi i d’actualització de dispositius
electrònics que beneficia un munt d’alumnes; aquest programa
de reposició i préstec de tauletes per poder introduir les noves
tecnologies en els centres s’està participant amb 100 euros
per alumne. 

Per tant las propuestas buenas es fan, las propuestas
buenas que diu vostè es fan, es fan: e l programa de
reutilització de llibres, que s’ha multiplicat per (...), de
200.000 a 1.500.000 s’ha multiplicat; les propostes de
deducció de l’IRPF això també són ajudes directes; i finament
el fons d’emergència i el canvi de tauletes.

Per tant nosaltres creiem que aquesta proposta no es pot
aprovar i hi votarem en contra.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Casanova. Correspon ara al grup proposant, la
Sra. Riera, fixar posició sobre l’acceptació d’esmenes.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gracias, Sr. Presidente. Bueno, no sé por qué no me
sorprende que el gobierno de progreso, que habla de las
personas y la educación, luego no apueste por una propuesta
positiva como esta, destinada a facilitar adquisición de libros
y material didáctico, Sr. Mas, a las familias. Difícilmente
hablaremos de educación gratuita y de calidad si todos los
elementos que conforman esa educación no son gratuitos ni
son de calidad. Pero como decía antes el gobierno de
progreso veta sistemáticamente propuestas positivas, sobre
todo cuando vienen del Partido Popular, y eso, señores
diputados, se llama...

EL SR. PRESIDENT:

Senyors diputats, un poc de silenci.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

... sectarismo.

Ahora, eso sí, tenemos partidas para asesores que no
necesitan proyecto de viabilidad, que incrementan un 16%,
que destinan 12 millones de euros a altos cargos, y en cambio
por ejemplo, Sra. Castro, usted que hablaba antes del Decreto
ley 5/2012, sigue todavía sin derogarse; lo digo porque usted
antes lo ha criticado, no sé si le han explicado que lo sigue
usted aplicando. O por cierto, Sr. Casanova, no sé si también
usted tiene una memoria selectiva y ha olvidado que quien
recuperó la paz social que rompió en 2010 el Sr. Manera fue
este grupo parlamentario Popular, y entre otras personas me
ha mencionado a mí que estaba precisamente en el Gobierno,
y la mejor medida social es pagar las nóminas a los
funcionarios. Eso es lo que hizo el Grupo Parlamentario
Popular...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... en el gobierno de 2011 a 2015, pagar las nóminas, las mejor
política social.

Sr. Rodríguez, le he comentado antes -no sé si ha tenido
ocasión de escucharme- que la semana pasada usted hizo una
propuesta de cheque para elección de centro y fui
precisamente yo que le dije que lo aplicara a todas las rentas
y no se quedara a medias, que fuera valiente. Lo digo porque
usted dice que nuestras políticas no sabe si son de centro o no;
pues no sé si serán de centro o no, pero lo que es evidente es
que las suyas son medio copiadas del Grupo Parlamentario
Popular, y si no se lea usted el Diario de Sesiones del jueves
pasado.

En todo caso, le digo que yo no tengo ningún
inconveniente en hacer una transacción de su propuesta y que
se aplique progresivamente al resto de rentas, porque lo que
nuestra propuesta prevé es que vistos los recortes que están
haciendo en educación se empiece a aplicar a unas clases
medias de hasta 48.000 euros, independientemente de que
tengan un niño o tres, o independientemente de que tengan los
niños en infantil o en primaria, que lo apliquen
progresivamente, que lo calcule el conseller de Educación,
que para eso es conseller de Educación; si no, no necesitamos
un conseller, si nosotros le tenemos que decir cómo debe
aplicar las propuestas que hacemos.

Sra. Santiago, nosotros..., bueno, no he entendido muy bien
si aprueba usted o no nuestra propuesta, aparte de su diálogo
efusivo o su intervención efusiva. En lo que no tenemos
inconveniente es que mejoren ustedes el PIB en educación o
la situación económica. ¡Pero es que le recuerdo que son
ustedes los que gobiernan!

(Alguns aplaudiments)

¡Son ustedes! No me lo diga a mí, se lo diga a su presidenta
Armengol, su presidenta socialista, porque ustedes gobiernan
con ellos: que aumenten el PIB, que aumenten la educación...
Yo no sé si ustedes se han dado cuenta de eso; de momento
gobiernan aquí. En Madrid de momento tienen miedo o por lo
menos les quita el sueño gobernar con ustedes. Lo que me
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extraña es que a la Sra. Armengol no le quite el sueño también
gobernar con gente que ocupa la vicepresidencia como usted.

(Remor de veus)

Sr. Mas, yo le recomiendo..., usted ha hablado de los
libros, de si es una propuesta anticuada... Bueno, yo creo que
más anticuado es no leerse las propuestas entero, eso sí que
es anticuado, nos lo enseñan en el colegio, no es de 2008, es
de cuando íbamos al cole. Léase usted la propuesta entera y
mire lo que es el material didáctico, y si tiene dudas pregunte
a su conseller, que sabe que material didáctico son recursos
didácticos destinados a la educación, incluye software, incluye
tecnologías y otro tipo de material. Es totalmente compatible
con la reutilización de libros y con el uso de libros, y se
refiere a los proyectos educativos que en materia de
innovación van substituyendo en los colegios a esos libros
escolares. Por tanto haga usted el favor de leerse la propuesta
entera y luego ya nos diga si la apoya o no por anticuada, por
presente o por futurible, no lo sé.

Y luego, Sra. Pons, usted nos presenta una enmienda de
que se haga un proyecto de viabilidad. Bueno, para poner
asesores no hacemos proyectos de viabilidad, y hacer un
proyecto de viabilidad para aplicar un cheque de una cantidad
concreta, 150 euros por familia, a unos niños concretos, que
se supone que el Sr. March tiene las cifras, a unas rentas
concretas, que se supone que las tiene la Sra. Sánchez sino sí
que nos tendríamos que preocupar, yo no sé qué proyecto de
viabilidad quiere usted hacer, a no ser que su propuesta sea la
de marear la perdiz, no sé si es un poco coloquial decirlo aquí,
¿no?, marear la perdiz, dar largas, intentar enredar para poder
indirectamente apoyar para que el Gobierno no aplique una
medida positiva para las familias de Baleares. 

Por tanto, al realizar un proyecto de viabilidad para aplicar
150 euros, pues, no sé qué proyecto es, que trabaje la UGE de
la Conselleria de Educación y haga las cifras, que no es más
que hacer una regla de tres o multiplicar niños por cheque,
punto y final, si quieren ustedes aplicarlo. Lo digo porque al
principio ha dicho que su propuesta yo creo que tenía buena
intención, pero realmente me parece que se queda usted a
medias. 

Además, no es incompatible evidentemente con la
reutilización de libros, si no, pregúntele al Sr. March. 

Finalmente ya acabo, Sr. Presidente, creo que nuestra
propuesta es un término medio entre aplicarlo a todo el
mundo a hacer estudios de viabilidad, supone simplemente
hacer proyectos de presente que se pueden aplicar de ahora en
adelante de forma progresiva a todas las familias y ese
término medio que propone el Partido Popular entre su
enmienda, de la Sra. Pons de El Pi o de los señores de VOX es
el término medio moderado que presenta el Partido Popular
en sus propuestas.

Nosotros aceptaríamos la enmienda de VOX como una
transacción, como le decía, si fuera simplemente modificar
una adición en nuestra propuesta añadiendo al final

“aplicándose en un futuro a todas las familias
independientemente de la renta”, es decir, como una adición,
si todo el mundo está de acuerdo porque creo que requiere
unanimidad, y no aceptaríamos la de El Pi, no queremos hacer
estudios de viabilidad de aplicar 150 euros, o se aplican o no
se aplican. Mójense ustedes y sean valientes.

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

He de demanar si algun grup parlamentari no està d’acord
amb la transacció que ha ofert la Sra. Riera. 

LA SRA. CANO I JUAN:

Sí, nosaltres no hi estam d’acord.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé. 

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sr. President, si em dóna la paraula. Idò, nosaltres
acceptarem l’esmena de VOX i canviarem “les rendes
limitades” per “no límit de rendes”. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé.

(Alguns aplaudiments, remor de veus i petita cridòria)

Senyors diputats, un poc de silenci.

Doncs, passam a votar l´únic punt, que queda incorporat
amb aquesta esmena de VOX. Senyors diputats, passam a
votar. Votam. 

22 vots a favor, 32 en contra i cap abstenció.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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